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دولت، اصلاحات بزرگ اقتصادي را  آغاز كرد

برداشت اين يارانه تا اطلاع  ثانوي امكان پذير  نيست

واريز  يارانه براي 72 ميليون ايراني

يادداشت-3يادداشت-1

 دولت 
وعده هاي بزرگ

 آش را 
شور نكنيد

آنچه ما در ماه هاي گذش��ته 
شاهد آن بوديم اين است كه 
دولت سيزدهم چه در زمان 
انتخابات و چ��ه در ماه هايي 
كه از آغاز به كارش گذشته، 
اه��ل دادن وعده هاي بزرگ 
و مط��رح كردن ش��عارهاي 
متعدد اس��ت. متاس��فانه با 
توج��ه به اينكه بخش مهمي از تي��م اقتصادي دولت 
جديد تجربه كافي نداشتند، شعارهايي را مطرح كردند 
كه امكان اجراي آنها وجود نداش��ت و از اين رو مردم 
را بسيار سردرگم كرد. در كنار آن شايد دولت اميد به 
آن داشت كه امكان كنار رفتن تحريم ها و دسترسي 
به منابع درآمدي جديد فراهم ش��ود كه اين موضوع 
نيز ممكن نشد و از اين رو سردرگمي در اقتصاد ايران 

تشديد شد.
در روزهاي گذشته با توجه به طرح هايي كه طرفداران 
اقتصاد آزاد مي دادند سرانجام حذف ارز 4200 توماني 
نيز كلي��د خورد كه قطعا تبعات��ي در بازارها و قيمت 
كالاها به همراه دارد و در نهايت فش��ار مالي جديدي 
براي مردم به وج��ود خواه��د آورد. اينكه دولت چه 
حمايت هايي را به چه ش��كل در دستور كار قرار دهد 
نيز نكته مبهم ديگري است كه بايد براي آن پاسخي 

دقيق پيدا كرد.
واقعيت اين است كه اگر تحريم ها كنار نروند، تا سال 
آينده عملا دولت ب��راي تامين منابع مالي خود چاره 
ديگري جز اس��تقراض نخواهد داشت و اين موضوع 
نيز در نهايت به افزايش نقدينگي و تورم بالاتر و فشار 
تازه بر مردم منجر مي شود. در واقع دولت اجراي اين 
اصلاحات را بايد با دو تصور انجام داده باش��د يا تصور 
بر كنار رفتن تحريم ها و به دست آوردن منابع جديد 
است يا اينكه با افزايش قيمت كالاها، بخشي از اين نياز 
مالي از اين طريق جبران خواهد شد. حتي اگر تصور 
دوم اجرايي شود نيز با توجه به اينكه دولت خود يكي 
از بزرگ ترين مصرف كنندگان در اقتصاد ايران، قطعا 
در نهايت به افزايش هزينه هاي دولت منجر مي شود.

در نهايت بايد توجه داش��ت كه با توجه به نرخ بالاي 
تورم، هر كمكي هم كه از س��وي دولت اجرايي شود، 
پس از مدتي تاثير خود را از دست خواهد داد. همانطور 
كه يارانه احمدي نژاد پس از چند س��ال تاثير خود را 
از دست داد، اين يارانه جديد نيز به سرنوشتي مشابه 
دچار مي ش��ود و حتي اگر بنا بر صدور كالابرگ باشد 
نيز همچنان تورم و افزايش هزينه هاي دولت قطعي 
خواهد ب��ود. در واق��ع احمدي نژاد در ابت��دا يارانه را 
پرداخت و كام مردم را شيرين كرد و سپس قيمت ها 
را تغيير داد اما دولت فعلي ابتدا فشارها را آغاز كرده و 
سپس از حمايت هاي تازه صحبت مي كند، موضوعي 
كه خود به س��ردرگمي مردم و اقتصاد كش��ور منجر 

شده است. 

طي يك هفته گذش��ته كه 
ناگهان قيمت آرد و ماكاروني 
افزاي��ش پيدا كرد، انتش��ار 
اخباري نظي��ر قاچاق آرد به 
كشورهاي همسايه، كشف 
س��وله هايي كه در آن آرد و 
برنج و ماكاروني احتكار شده 
بود و... چند برابر شد. تا قبل از 
اين افزايش قيمت نه خبري از قاچاق بود و نه احتكار و 
... هر چه بود سبدهاي معيشت خانوارها بود كه به مدد 
افزايش قيمت ها هر روز كوچك تر و كوچك تر مي شد. 
اما حالا بماند ك��ه برخي خبرگزاري ه��ا آنقدر براي 
حمايت از هر حركتي عجله دارند كه حتي تحقيقي 
پيدا كرده اند تا نشان دهند كه ماكاروني عامل سرطان 
سينه است! اما برخي ديگر نيز نمي دانند براي توجيه 
اين وضعيت اقتصادي و افزايش ناگهاني قيمت ها ديگر 
چطور مي توانند خبر سازي كنند تا شايد مردم بالاخره 
راضي شوند كه اين افزايش قيمت ها نه تنها به ضرر آنها 
نيست كه در بلندمدت قرار است به نفع شان تمام شود. 
جان كلام اينكه دوستان آنقدرها هم نبايد اش را شور 
كنيد كه خوردنش غيرممكن باشد. اين درست است 
كه مي خواهيد ب��ه مردم بقبولانيد كه حالا اگر مدتي 
هم سفره هايشان خالي از نان و ماكاروني باشد اتفاقي 
رخ نمي دهد. اما زياده روي كردن در هر امري مي تواند 
آسيب زا باشد. به هر حال الان ديگر وقت اين است كه 
منتظر بمانيم و ببينيم كارشناسان همه چيز دان صدا 
و سيما اين بار چه نس��خه اي براي مردم مي پيچند و 
آنها را به خوردن چه چيزهايي به جاي نان و ماكاروني 
دعوت مي كنند. البته چيز ديگري باقي نمانده است. 
چرا كه اگر قرار باش��د سفارش عدس��ي بدهند كه با 
قيمت كيلويي 60 هزار تومان عدس كسي وسعش به 
طبخ اين غذا نمي رسد. اگر قرار باشد سيب زميني آبپز 
بخورند كه آن هم گران تمام مي ش��ود. به هر حال هر 
غذايي هم براي اينكه شكم سيركن باشد يا بايد با نان 
خورده شود يا برنج. البته اين عادت بد ما ايراني هاست 
وگرنه خارجي ها اغلب عادت دارند استيك و ماهي و... 
را همراه پوره سيب زميني و بدون نان و برنج مي خورند. 
به همين خاطر است كه اندام مناسبي دارند و اغلب ما 
از چاقي رنج مي بريم. البته ما مدت هاي زيادي است كه 
ديگر توان خريد گوشت و ماهي را نداريم پس خوردن 
اين غذاها ب��ه همراه پوره س��يب زميني هم منتفي 
مي شود. البته خيلي هم جاي نگراني نيست. قرار است 
نزديك 30 س��الي به عقب برگرديم و دوباره خريدن 
كالاهاي اساسي با كوپن را تجربه كنيم. اينكه با كارت 
ملي نان بخريم. با كوپن پنير و صابون بگيريم. خاطرات 
دوران سخت جنگ برايمان زنده مي شود هر چند كه 
در آن شرايط هر چيزي گران شد قوت لايموت مردم 
با همان قيمت باقي ماند تا حداقل مردم براي خريدن 
ادامه در صفحه 8 نان به...  

يادداشت-2

نظر اقتصاددان

سوددهي بورس در بلندمدت

رانت ۵۰۰ هزار ميليارد توماني ارز ۴۲۰۰ توماني در سه سال گذشته

تاثير عرضه هاي اوليه در بازار 
طب��ق تجربيات س��ال هاي 
قبل همواره جذب نقدينگي 
س��رگردان بازار بوده است. 
معم��ولا در مواقع��ي ك��ه 
بازار صعودي اس��ت و مازاد 
نقدينگي در بازار وجود دارد، 
عرضه هاي اوليه با جذب آن 
بخش از نقدينگي در وهله اول به تامين سرمايه شركت 
عرضه كننده كمك مي كن��د و در مرحله بعد با جمع 

كردن نقدينگي مانع حبابي شدن بازار مي شود. 
به دليل بازار منفي 2 س��ال اخير و ترس معامله گران 
و س��هامداران، حجم و ارزش معاملات بازار مقداري 
نيس��ت كه باعث چرخش نقدينگي مازاد ش��ود و به 
همين دليل تع��داد عرضه هاي اوليه بس��يار اندك و 
بازدهي آن تعدادي كه عرضه شده اند هم بسيار ناچيز 
بوده است.  از اسفند سال گذشته و با بهبود اوضاع بازار، 
اقبال مجددا به س��مت بازار س��هام بازگشت و تعداد 
معامله گران بازار كمي افزايش يافت ولي همچنان بازار 
چندان قرص و محكم نيست و ابهام و شبهات زيادي 
بين سرمايه گذاران ديده مي شود و در نتيجه نقدينگي 
س��رگردان چنداني در بازار ديده نمي شود كه توسط 
عرضه اوليه جمع آوري ش��ود. از همين رو تنها عرضه 
اوليه سال 1401 و قرن جديد يعني آسياتك هم تاثير 

خاص مثبت يا منفي در بازار نگذاشت. 
در روز معامله آس��ياتك بازار كاملا متع��ادل بود و در 
ابت��داي كار كمي مثبت بود كه در انتهاي بازار اندكي 
منفي شد. البته تعداد شركت كنندگان در اين عرضه 
رشد خوبي نسبت به عرضه اوليه قبل يعني فزر داشت 

كه نشان مي دهد وضعيت كلي بازار رو به بهبود است. 
ب��راي عرضه هاي بعدي بايد ديد ش��رايط بازار به چه 
صورت پيش ميرود و مس��وولان هم با توجه به اوضاع 
ب��ازار زمان عرضه ها را مش��خص كنن��د و همچنين 
قيمت گذاري ش��ركت را دقيق و درست انجام دهند، 
تا از طرفي آسيب كمتري به بازار وارد شود و از سمت 
ديگر بازدهي شركت و سهم هم معقول باشد. چرا كه 
در سال هاي قبل ش��اهد عرضه هاي اوليه در زمان و 
قيمتهاي بسيار بد بوديم كه ريزش هاي سنگيني را 

پس از عرضه تجربه كردند. 
در مورد اوضاع كلي بازار، تورمي كه در كشور با حذف 
ارز ترجيحي و حذف برخي يارانه ها به راه افتاده، عامل 
اصلي صعود بازار است ولي از آنجا كه دلايل اين تورم 
بيش از مبح��ث داخلي و افزاي��ش نقدينگي اوضاع 
جهاني است، شايد اين رشد چندان پايدار نماند. البته 
اين مطلب به اين معني نيست كه نقدينگي افزايش 
نداش��ته، بلكه منظور اين است تا اينجاي كار شرايط 

جهاني موثرتر از شرايط داخلي بر تورم است. 
در هفته هاي گذشته اقبال به سمت گروه هاي كوچك 
و متوسط بازار بيشتر بوده و گروه هاي دارويي و غذايي 
و نيروگاهي رشد سنگيني را تجربه كردند. در ادامه هم 
انتظار داريم همچنان گروه هاي كوچك بازار بيشتر 
در كانون توجه باشند. از لحاظ تكنيكال هم مقاومت 
1.580.000 واح��دي در ش��اخص كل و مقاوم��ت 
440.000 واحدي در ش��اخص هم وزن موانع اصلي 

صعود هستند. 
در بين گروه ها، گروه غذايي با افزايش نرخ آرد و غلات 
دچار مشكل شده بودند كه با افزايش نرخ محصولات 
اين مش��كل تا حدودي برطرف شده و با توجه به جو 

بازار احتمال ادامه صع��ود در اين گروه وجود دارد. در 
اين گروه نمادهاي غصينو، غبشهر، غسالم، وبشهر، غزر 

مي توانند مورد بررسي قرار بگيرند. 
صنعت نيروگاهي با توجه به رش��دهاي 4 ماهه اخير، 
نشان مي دهد كه انتظار تغييرات نرخ برق را مي كشد و 
صعود در اين گروه با حذف يارانه انرژي و افزايش قيمت 

برق بسيار محتمل است.
از ديد تكنيكال گروه كانه هاي غيرفلزي و بيمه شرايط 
بسيار مساعدي دارند، نمادهاي كهمدا، كرازي، آسيا، 
دانا، ودي، البرز و ما مي توانند گزينه هاي مناسبي براي 

بررسي باشند. 
در گروه ش��يميايي ها، ش��وينده ها احتمال تحرك 
بيشتري دارند. شركت هاي توليد كننده مواد شوينده 
مانند س��اينا، شگل، شپاكس��ا - كه با افزايش قيمت 
جهاني مواد اوليه با كاهش شديد حاشيه سود مواجه 
شده بودند - اكنون منتظر دريافت مجوز افزايش نرخ 
هستند و در صورتي كه اين مجوز صادر شود، مي توانند 

حركت صعودي را آغاز كنند. 
پالايشي ها همگي در انتظار گزارش زمستان هستند 
كه با افزايش ش��ديد قيمت نفت و با توجه به قيمت 
پايين تر خريد نفت توسط پالايشگاه ها، كرك اسپرد 
جالب توجهي را داشته اند و گزارش هاي بسيار خوبي 
را ارايه خواهند داد. شبندر در اين گروه p/e آينده نگر 
بسيار پاييني دارد و نمادهاي شپنا و شتران و شبريز 

هم عملكرد خوبي داشته اند. 
گروه فلزات اساس��ي از فروردين ب��ا مصوبه عوارض 
صادراتي در سردرگمي به سر مي برد و در حال درجا 
زدن است و حتي اصلاح مصوبه هم تاثيري بر اين گروه 
نداش��ت؛ با اين حال معادن و توليد كننده هاي روي و 

سرب و مس با توجه به افزايش نرخ هاي جهاني حركت 
خوبي داشتند و در كانون توجهات اين گروه بودند. در 
بي��ن فولادي ها نمادهاي فولاد و فخوز و فجر، در بين 
توليد كنندگان روي نماد فاسمين، در توليد كنندگان 
مس فمل��ي، در آلومينيوم نماد فايرا، در س��رب نماد 
فس��رب و در نهايت در آلياژي ه��ا نمادهاي فولاي و 
فولاژ براي بررسي بيشتر مي توانند تحت نظر باشند. 
همچنين معادن روي و سرب و مس مانند نمادهاي 

كاما و كروي هم براي بررسي جذاب هستند.
در ساير گروه ها هم محصولات فلزي و سرمايه گذاري ها 
از عق��ب مانده تري��ن نمادهاي بورس��ي هس��تند. 
س��رمايه گذاري ها بعضا به 30 الي 40 درصد نسبت 
P/nav خود رسيده اند. در بين نمادهاي شركت هاي 
سرمايه گذاري ونيكي، وبوعلي، وتوصا، وتوسم، وغدير و 

وبانك را مدنظر براي بررسي بيشتر قرار بدهيد. 
گروه خودروسازي و قطعات با شايعات برجامي شروع 
به حركت كردند و با صحبت هاي واگذاري سهام متعلق 
به دولت در اين شركت ها به حركت خود ادامه دادند. 
همچنان مادامي كه بحث واگذاري سهام دولت در اين 
شركتها داغ باشد، احتمال رشد اين شركت ها هست. 
گروه بانك��ي و حمل ونقلي ها همگي در انتظار برجام 
هس��تند، چرا كه بسته ش��دن كانال هاي مالي براي 
بانكي ها و محدوديت هاي حمل و نقلي باعث فشار بر 
اين گروه ها شده اس��ت. در صورت انجام توافقات اين 

گروه ها با اقبال شديدي روبرو خواهند شد. 
در س��اير گروه هاي ب��ازار مانند قندي ها، س��يمان، 
زراعت، رايانه هم با توجه به اينكه رشد خوبي كرده اند 
و از لحاظ تكنيكال در مقاومت قرار دارند، بايد دنبال 

تك نمادها بود.

كارشناس مس��ائل اقتصادي با بيان اينكه ارز 4200 
تومان در سه سال گذش��ته حدود 500 هزار ميليارد 
تومان ران��ت ايجاد كرد، گفت: تداوم توزيع ارز 4200 
توماني با شرايط موجود فشار سنگين جهاني بر قيمت 
گندم، ذرت و كنجاله و تحريم كشور امكان پذير نيست 

و بايد تدابير لازم در اين زمينه انديشيده شود.
»وحيد شقاقي شهري« در خصوص ضرورت حذف 
ارز ترجيحي اظهار: دولت گذشته در ايجاد ارز 4200 
توماني خطا كرد و زيرساخت ها، الزامات و شرايط لازم 
را فراهم نكرد و نتيجه آن رانت بزرگي ش��د كه به نفع 
گروه اندكي بود. ارز 4200 تومان در سه سال گذشته 
بين 300 تا 500 هزار ميليارد تومان رانت ايجاد كرد؛ 
بنابراين دولت گذشته بايد پاسخگوي عملكرد خود در 
مورد اين پديده ناپسند باشد، البته پرونده هايي درباره 

ارز 4200 تومان در قوه قضاييه تشكيل شده است.
تداوم توزيع ارز 4200 توماني با اين شرايط امكان پذير 

نيس��ت، به خص��وص در 
ماه هاي آينده به دليل فشار 
سنگين جهاني بر قيمت 
ذرت، گن��دم و كنجال��ه 
ش��رايط دش��واري است؛ 
بنابراين باي��د هم اكنون 
تدابير لازم براي جلوگيري 
از قاچ��اق و ات��لاف منابع 
اتخاذ ش��ود، به خصوص 

اينكه كش��ور تحريم اس��ت و اگر اقدام درستي انجام 
نشود، ش��رايط تحريمي هم تبعات بدتري بر كشور 

تحميل كند.
همه بر اصل موضوع حذف ارز ترجيحي توافق دارند و 
محل اختلاف و تفاوت نظرات در زمان و نحوه اجراست. 
اما ش��رط مهم اين است كه بايد همه صاحب نظران و 
دلسوزان دولت را در اين مساله بزرگ و جراحي بزرگ 

حمايت كنند، شرط مهمي 
است. شقاقي با بيان اينكه 
پيش��نهاد مي كنم دولت 
روش تدريجي حذف ارز 
ترجيحي را در پيش بگيرد، 
ادامه داد: اين سياست بايد 
در يك اس��تان به صورت 
آزمايش��ي اج��را و عيوب 
و چالش ه��اي طرح هاي 
جايگزين مش��خص و برطرف ش��ود و سپس در كل 

كشور اجرايي شود.

جراحي اقتصـادي لازم و نمي توان آن را به 
تاخير انداخت

هر جراحي تبعاتي دارد، اما بايد توجه داشت كه جراحي 
اقتصادي لازم است و نمي توان آن را به تعويق انداخت، 

اما بايد تلاش ش��ود درد جراحي و تبعات تورمي آن 
كمتر شود.

بايد بانك ه��اي اطلاعات��ي، داده ها و آم��ار و جوامع 
هدف براي كالاهاي اساس��ي به سرعت تكميل شود 

و براين اساس هماهنگي بين دستگاهي لازم است.
باتوجه به اينكه جراحي اقتصادي تورم خواهد داشت، 
بايد تلاش شود اثرات تورمي اين طرح را كنترل كند تا 

تورم اين جراحي خنثي شود.
طرح ه��اي جايگزين بايد به صورت مجزا اجرا ش��ود 
و زيرس��اخت ها فراهم ش��ود و بانك مركزي و وزارت 

ارتباطات تلاش كنند اين زيرساخت ها فراهم كنند.
اگرچه هماهنگي بين دس��تگاه ها لازم اس��ت و بايد 
مديريت واحد نيز بايد شكل بگيرد بنابراين پيشنهاد 
من اين است كه معاون اول دولت مسووليت اين كار را 
برعهده بگيرد چون نياز به هماهنگي همه دستگاه ها 

دارد.

مرتضي افقه
مهرناز سلطاني

مريم شاهسمندي

 افزايش مشاغل كاذب 
و تاثير آن بر اقتصاد و معيشت

 درآمدهاي شهرداري 
با كاهش مهلت فيش عوارض ساختماني شارژ مي شود؟

»تعادل« بررسي مي كند|

 وقتي چرخ توليد 
از حركت باز مي ايستد

صفحه 8     صفحه 5    

صفحه 2    

 نشانه وابستگي شديد بودجه پايتخت 
به ساخت و ساز

جدال بورس با مقاومت 1/6 ميليوني

تهاتر »نفت« با ارايه خدمات 
عمراني عملي شد

گروه راه و شهرسازي|  عباس خطيبي، معاون 
ساخت راه آهن شركت ساخت و توسعه زيربناهاي 
حمل و نقل از ورود سپاه به پروژه عمراني ساخت و 
تكميل خط راه آهن رشت- آستارا در ازاي دريافت 
»نفت« خب��ر داد.  او با بيان اينكه هر چه زودتر بايد 
حلقه هاي مفقوده كريدور شمال - جنوب تكميل 
شود، گفت: براي تكميل خط  آهن رشت تا آستارا 
بيكار نمانده ايم و با قرارگاه س��ازندگي خاتم الانبيا 
ساخت اين پروژه آغاز شده و براي تامين منابع مالي 
اين پروژه قرار بر اين شده كه از ظرفيت قانون بودجه 
صفحه 5 را بخوانيد و...  

قيمت بيت كوين بامداد روز گذش��ته پس از تقريباً 
300 روز به زير 30هزار دلار س��قوط كرد؛ به گفته 
كارشناس��ان، اگرچه عوامل فاندامنت��ال مثبت و 
بلندمدت مربوط به بيت كوي��ن همچنان به قوت 
خود باقي هستند، اما بازگشت به سطح ركورد قبلي 
قيمت )6۹هزار دلار( زمان زيادي خواهد برد. پس از 
پايان حمام خون در وال استريت )بازار سهام امريكا( 
بيت كوين مي تواند يك دوره تثبيت تازه را آغاز كند. 
در حال حاضر اما، بس��ياري از تحليل گران با ترس 
از سقوط قيمت ها در حال فروش دارايي هاي خود 
صفحه 6 را بخوانيد هستند و...  

 ورود »خاتم« 
 به را ه آهن 

رشت- آستارا

 روند نزولي ارزهاي ديجيتال 
ادامه دارد

سقوط تاريخي 
 بيت كوين 

به زير ۳۰ هزار دلار



پس از چند م��اه بحث و گمانه زني، س��رانجام دولت 
س��يزدهم از بخش��ي از برنامه هاي خود براي اقتصاد 
ايران رونمايي كرد، برنامه اي كه به نظر مي رسد فعلا با 
تمركز بر حمايت مستقيم از اقشار كم درآمد اجرايي 
شده است. بر اساس آنچه كه معاون اول رييس جمهور 
اع��لام ك��رده، دولت به دنب��ال حمايت مس��تقيم از 
اقش��ار كم درآمد اس��ت و در اين حوزه به جاي يارانه 
غيرمس��تقيم، قصد دارد حمايت هاي مستقيم را در 

دستور كار قرار دهد. 
اين طرح نزديك به برنامه اي است كه محسن رضايي  
معاون اقتصادي رييس جمه��ور در جريان انتخابات 
رياس��ت جمهوري از آن صحبت مي ك��رد. رضايي در 
برنامه ه��اي خود اعلام كرده بود ك��ه امكان پرداخت 
يارانه 450 هزار توماني وجود دارد و حتي اعلام كرد كه 
امكان برنامه ريزي كوتاه مدت براي آن نيز وجود دارد. 
در ماه هاي بعد كه او از جايگاه نامزد شكس��ت خورده 
انتخابات به معاونت اقتصادي رياست جمهوري رسيد 
يك بار در آذر ماه س��ال گذش��ته خبر از نهايي شدن 
تغييراتي در نظام پرداخت يارانه داد كه تكذيب شد اما 
سرانجام دولت برنامه اي مشابه با طرح هاي او را نهايي 
كرد. از هفته گذشته و همزمان با افزايش قيمت آرد، 
گمانه زني هاي مختلفي درباره تغيير در فرآيند اجراي 
ارز 4200 توماني مطرح ش��د و هرچند دولت برنامه 
دقيقي ارايه نكرده بود اما به نظر مي رسيد كه تغيير در 
اين زمينه قطعي است، در نهايت از روز گذشته تغييرات 
جديد اعمال و دولت يارانه جديد را به حس��اب مردم 
واريز كرد. بر اساس اين گزارش، يارانه پرداختي جديد 
جايگزين يارانه 45 هزار و 500 توماني و معيشتي شده 
و ديگر چنين مبالغي در ماه پرداخت نخواهد شد بلكه 
در قالب نرخ جديد است كه مي تواند در ادامه با اصلاح 
تدريجي ارز 4200 مبلغ آن تغيير كند. اما يارانه جديد، 
براي ۷2 ميليون ايراني شامل 2۳ ميليون خانوار واريز 
شده كه براي سه دهك اول با مبلغ 400 هزار تومان و 
دهك بين چهار تا ۹ مبلغ ۳00 هزار تومان بوده است. 
برداش��ت اين يارانه فعلا به دلايلي ام��كان ندارد كه 
احتمالا طي روزهاي آينده از سوي دولت اطلاع رساني 
شده و برداشت آن براي دريافت كنندگان امكان پذير 

مي شود.
اف��راد دريافت كنن��ده يارانه جديد ممكن اس��ت در 
حس��اب ها با مبلغي كمتر از ۳00 تا 400 هزار تومان 
مواجه باشند كه دليل آن به كسر قسط وام يك ميليوني 
مربوط به دوران كرونا كه به يارانه بگيران پرداخت و هر 
ماه از حساب يارانه آنها كس��ر مي شد، بر مي گردد. بر 
اين اساس با توجه به اينكه ديگر يارانه 45 هزار توماني 
پرداخت نمي شود و اين رقم ۳00 تا 400 هزار تومان 
جايگزين آن شده است بنابراين قسط وام كرونا از همين 
رقم كسر شده كه تقريبا كمتر از 50 هزار تومان بود. اما 
كساني كه در ليست يارانه بگيران ولي يارانه اي دريافت 
نكرده اند مي توانند اعتراض خ��ود را به اين موضوع از 
طريق سامانه hemayat.mcls.gov.ir يا شماره 
۶۳۶۹ اعلام كنند كه از سوي وزارت رفاه مورد بررسي 
قرار خواهد گرفت. بر اين اساس بعد از بررسي هايي كه 
در اين رابطه صورت مي گيرد، اگر ش��خص معترض 
محق دريافت يارانه تشخيص داده شود اين مبلغ به او 
پرداخت خواهد شد. حتي براي اين دو ماهي كه واريز 

صورت مي گيرد نيز در قالب معوقه پرداخت مي شود.

طبق اعلامي كه س��ازمان هدفمندي يارانه ها داشته 
است مقرر شده از افراد جامانده يارانه نقدي به زودي كه 
احتمالا خردادماه باشد ثبت نام انجام شود، اين سازمان 
به همراه وزارت كار، تعاون و رفاه اجتماعي به بررسي 
جوانب و شرايط افراد ثبت نام كننده خواهد پرداخت و 
در صورتي كه مشمول تشخيص داده شوند به ليست 

هدفمندي اضافه خواهند شد.
 اين ثبت نام،  تكليف قانون بودجه ۱40۱ براي سازمان 
هدفمندي يارانه ها اس��ت؛ به طوري ك��ه در بند )ب( 
تبصره ۱4 تأكيد ش��ده س��ازمان هدفمندي يارانه ها 
موظف است نس��بت به ثبت نام افراد جديد متقاضي 
يارانه طبق ضوابط اقدام كند. ثبت نامه از جاماندگان 
يارانه از سال ها پيش مورد بحث بوده و در قانون بودجه 
تكليف شده بود؛ ماجرا از آنجا شروع شد كه وقتي دولت 
نتوانست راهكار مناسبي براي غربالگري يارانه بگيران 
ايجاد و جمعيت بيش از ۷5 ميليون نفري را گزينش 
كند، در سال ۱۳۹۳ طرح ثبت نام مجدد متقاضيان را 
در دستور كار قرار داد. بر اين اساس 20 تا ۳۱ فروردين 
۱۳۹۳، بازه زماني براي ثبت تقاضاي افراد براي دريافت 
يارانه مش��خص و اولويت را بر اس��اس رقم اول شماره 
ملي سرپرس��تان خانوار تعيين كرد. اما به هر صورت 
با توجه به مهلت يك روزه براي هر خانواده و مس��ائل 
ديگري كه وجود داشت، در نهايت گروه هايي از ثبت 
درخواست يارانه نقدي جاماندند. بعد از آن نيز بر تعداد 
اين متقاضيان كه مي توانستند مشمول باشند ولي در 
ليست نبودند افزوده شد، ولي با وجود تكليفي كه در 
سال هاي بعد در قوانين بودجه براي ثبت نام از اين افراد 

وجود داشت اين اقدام صورت نگرفته بود.
به اين ترتيب دولت رقم يارانه را نزديك به ۱0 برابر كرد و 
از اين رو هزينه نهايي اين واريزي ها افزايش پيدا كرد. در 
شرايطي كه تا پيش از اين ميزان يارانه سالانه 45 هزار 

توماني براي دول��ت هزينه اي حدودا 40 هزار ميليارد 
توماني داش��ت، اين بار در يك مرحله چنين رقمي به 
حس��اب مردم واريز شده اس��ت. مدير اداره نظام هاي 
پرداخت بانك مركزي، اعلام كرد كه براي يارانه ۳00 تا 
400 هزار توماني، بيش از 40 هزار ميليارد تومان منابع 

پرداخت شده است.
محمدبيگ��ي گفت: واريز مبال��غ يارانه بلافاصله پس 
از پايان صحبت هاي شب گذش��ته رييس جمهور از 
ساعت 22:۳0 دقيقه آغاز شد. وي افزود: در اين مرحله 
و طي دو نوبت مبالغ مربوط به ارديبهشت و خرداد ماه 
به حس��اب 2۳ ميليون و ۶۸0 هزار سرپرست خانوار 
واريز شد. به عبارت ديگر از شب گذشته 4۷ ميليون و 
۳۶0 هزار فقره پرداخت يارانه براي دو ماه ارديبهشت و 
خرداد انجام شده است. مدير اداره نظام هاي پرداخت در 
گفت وگويي با شبكه خبر ادامه داد: مجموع مبلغ واريزي 
براي دو نوبت بيش از 40 هزار ميليارد تومان بوده است.

مانند آنچه كه پيش از اين رخ داده بود، در واريز يارانه 
جديد نيز همچنان بحث و گمانه زني هاي فراواني وجود 
دارد. يكي از اصلي تري��ن اين بحث ها به جاماندگان و 
معترضان به شرايط فعلي اختصاص دارد. در شرايطي 
كه دولت اعلام كرده كه تنها دهك دهم درآمدي يارانه 
جديد را نگرفته اند اما احتم��الا حدود هفت ميليون 
نفر در اين فهرس��ت جديد قرار نداشته اند و بايد ديد 
چه تعدادي از آنها امكان بازگش��ت به اين فهرست را 
دارند. آنطور كه معاون وزير كار گفته، امكان بازگشت 
معترضان وجود دارد. داريوش ابوحمزه به س��والاتي 
پيرامون اصلاح نظام يارانه ها پاسخ داد و درباره اينكه 
چرا يارانه براي برخي مردم واريز نش��ده است، گفت: 
اعتراضات يارانه اي از زماني كه يارانه 45 هزار توماني 
پرداخت مي ش��ده، وجود داش��ته و با اين مساله آشنا 
هستيم كه يك علت به عدم چك كردن دقيق حساب 

بانكي يا عدم ارس��ال پيامك بانك��ي بازمي گردد كه 
هموطنان بايد آن را كنترل كنند. وي افزود: اما گروهي 
كه اكنون يارانه برايش��ان واريز نش��ده و نگراني هايي 
دارند دو دسته مي شوند؛ دس��ته نخست افراد دهك 
۱0 درآمدي اند كه مشمول دريافت يارانه نيستند. در 
حال حاضر جامعه هدف اين سياست، افرادي هستند 
كه تاكنون يارانه نقدي دريافت مي كردند به استثناي 
دهك دهم. ۷۶ ميليون نفري كه يارانه مي گرفتند در 
دهك اول تا دهك نهم ق��رار دارند و دهك دهم يارانه 

دريافت نكردند.
معاون رفاه اجتماعي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
ادامه داد: غير از افرادي ك��ه در دهك دهم قرار دارند؛ 
دسته دوم كه يارانه به حسابشان واريز نشده، افرادي 
هستند كه به دلايل مختلفي يارانه دريافت نمي كنند 
كه ادله مختلفي براي آن وج��ود دارد. به عنوان مثال 
ممكن است سال ۹۳ پدر خانواده به علت تمكن مالي 
از دريافت يارانه انصراف داده باشد، اما سال هاي گذشته 
فرزندانش ازدواج كرده و زندگي ش��ان جدا شده ولي 
تمكن مالي ندارند و مشمول يارانه مي شوند. اين افراد 
حق دارند كه يارانه دريافت كنند و به طور كلي تحت 

عنوان جاماندگان يارانه تلقي مي شوند.
احتم��الا در روزهاي آينده بحث و گمان��ه زني درباره 
يارانه جديد ادامه خواهد داشت و بايد ديد پس از اين 
دو ماه آيا اآنطور كه رييس جمهور وعده داده ش��رايط 
ب��راي صدور كالابرگ الكترونيكي فراهم مي ش��ود يا 
دولت مجبور خواهد بود فعلا يارانه نقدي را پرداخت 
كند. از سوي ديگر افزايش قيمت ها با حذف تدريجي 
ارز 4200 توماني موضوع ديگري است كه بايد ديد به 
چه شكل مديريت مي شود. دولت در ابتداي راه اصلاح 
يارانه اي اس��ت و احتمالا تغييراتي گسترده تر در اين 

حوزه در راه است.
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هيچ كوتاهي
در زمينه  نظارت پذيرفته نيست

رييس جمهور گفت: نظارت بر زنجيره تأمين و توزيع 
كالا مس��اله مهم��ي در اجراي موفق ط��رح اصلاح 
اقتصادي است كه فعاليت جدي، مداوم و ميداني همه 
نهادهاي مسوول را مي طلبد و هيچ كوتاهي در اين 
زمينه پذيرفته نيست. آيت الله سيد ابراهيم رييسي با 
حضور در جلسه ستاد تنظيم بازار، با قدرداني از رهبر 
معظم انقلاب كه پيش از آغ��از اجراي طرح اصلاح 
اقتصادي هم��گان را دعوت به ياري دولت در اجراي 
بهتر اين طرح مهم كردند، گفت: نقش آفريني مردم 
مانند همه عرصه هاي خطير گذشته در اين اصلاح 
اقتصادي نيز مهم بوده و ضامن موفقيت آن اس��ت. 
رييس جمهور با تاكيد بر اينكه بايد به ش��ب هات و 
گره هاي ذهني مردم در خص��وص اين طرح حتما 
پاسخ داد، افزود: اقناع افكارعمومي و اقشار مختلف و 
نخبگان جامعه براي درك بهتر و همراهي در اجراي 
اين طرح، بسيار مهم و ضروري است.  رييسي اظهار 
داشت: نظارت بر زنجيره كالا، از تامين و توليد تا توزيع 
و فروش در فروشگاه ها و خرده فروشي ها، مساله مهم 
ديگري است كه برنامه ريزي و فعاليت جدي، مداوم 
و ميداني همه نهادهاي مس��وول را مي طلبد و هيچ 

كوتاهي در اين زمينه پذيرفتني نيست.

از هر زمان ديگري قوي تر هستيم
فرمانده كل س��پاه گفت: ما ام��روز از هر زمان ديگري 
قوي تر هستيم. اين س��ختي ها را پشت سر خواهيم 
گذاشت و شادي هايمان را تقسيم مي كنيم. ما در آينده 
نزديك بر دش��منان مان غلبه نهايي خواهيم كرد. به 
گزارش سپاه نيوز؛ سرلشكر حسين سلامي فرمانده كل 
سپاه صبح امروز در رزمايش سه هزار نفري جهادگران 
فاطمي سپاه تهران بزرگ طي سخناني اظهار داشت: 
امروز شما مصداق نزول نصرت الهي هستيد كه موجب 
آرامش قلب مومنان مي شويد. وي افزود: زمين و زمان 
به وجود شما افتخار مي كند. شما مصداق فضل انسان بر 
ملائك هستيد كه خداوند بر پاك ترين فطرت سرشت 
ش��ما را قرار داد. سردار سلامي با بيان اينكه ما در نبرد 
حق و باطل قرار داريم، اظهار داشت: اين نبرد مادامي كه 
حق به صورت كامل باطل را از صحنه جغرافيا حذف و 
محو كند ادامه دارد. دشمن هم به تعبير قرآن تا آن زمان 
كه شما دست از دين تان برنداريد با شما نبرد خواهد 
كرد. فرمانده كل س��پاه ادامه داد: از گردنه ها فرازهاي 
سختي عبور كرده ايد و خداوند به شما فرمول غلبه بر 
دشمنان را داده اس��ت. وي با بيان اينكه ما هنرنمايي 
بسيجيان در ميدان هاي جنگ را ديده ايم، عنوان كرد: 
اگر شما نبوديد پيروزي ممكن نبود. شما اسناد زنده 
پيروزي هاي اس��لامي در اين زمانه هستيد. امروز هم 
دش��من با همان شقاوت يزيد و معاويه به ميدان آمده 
اس��ت و مردي از فرزندان رس��ول خدا )ص( در نقطه 
مركزي اين نبرد ايستاده است و مومنان را به ثبات قدم 
و جهاد فرا مي خواند. فرمانده كل س��پاه تصريح كرد: 
دشمن قصد داشت تا در جنگ نرم قلب هاي جوانان ما 
را تصرف كند و در مرحله بعد قصد داشت سفره مردم 
را تهي كرده و به معيشت مردم ما حمله كند. دشمن 
مي خواست ما را محاصره كند و ما را از علم و پيشرفت 
عقب بيندازد. دشمن به دنبال تسليم مردم ما بود اما 
امروز ديگر بسبار دير شده است چون مردم ما دشمن 
را عقب زده اند. وي ادامه داد: امروز دش��من مدام دروغ 
منتشر كرده و شايعه سازي مي كند. دشمن مي خواست 
ايران را منزوي كند و اقتصادش را متلاشي كند تا مردم 
در مقابل نظام قرار بگيرند اما مردم در بزرگ ترين جهاد 
جهاني تاريخ توانس��تند تمام اميد دشمن را نااميد و 
منجمد كنند. سردار س��لامي عنوان كرد: همه راه ها 
به سوي دشمن بس��ته شد و دشمن در همه عرصه ها 
شكست خورده است. دشمن ويروس تروريسم تكفيري 
را در جهان اس��لام پراكند اما واكنش هاي تحس��ين 
برانگيز ملت هاي مسلمان به ويژه ملت ايران شكست 
خورد از همين روي بايد بابت وجود چنين ملتي خداوند 
را ش��كر كرد. وي با بيان اينكه بسيج در همه ميدان ها 
درخشيد، گفت: در حوادث طبيعي اولين كساني كه به 
فرياد مردم مي رسيدند و تا آخر مي ايستادند بسيجيان 
بودند. در سيل خوزستان بسيجيان سيل آسا آمدند و بر 
سيل غلبه كردند. در سرپل ذهاب با حضورتان به مردم 
آرامش داديد در نبرد اقتصادي هم وارد ميدان شديد و 
به كمك هموطنان نيازمند شتافتيد. فرمانده كل سپاه 
ادامه داد: تا شما در صحنه هستيد هر مشكلي قابل حل 
شدن است و امكان ندارد هيچ مشكلي و هيچ دشمني 
بر اين ملت غلبه كند. ما وقتي گزارش تلاش هاي شما 
را به رهبر معظم انقلاب عرضه مي كنيم تحس��ين 
مي كنند و لبخند رضايت بر لبان ش��ان مي نشيند. 
سرلشكر سلامي تصريح كرد: دشمنان ما در سختي 
هس��تند اما تفاوت ما اين اس��ت كه ما بسيج داريم 
و آنها بس��يج ندارند ما به خدا متكي هستيم و آنها 
اينگونه نيستند. ما امروز از هر زمان ديگري قوي تر 
هستيم. اين سختي ها را پشت سر خواهيم گذاشت و 
شادي هايمان را تقسيم مي كنيم. ما در آينده نزديك 

بر دشمنان مان غلبه نهايي خواهيم كرد.

تسلط دولت 
بر پرونده هاي سياسي

دبير ش��وراي عال��ي امنيت ملي گفت: پيش��برد 
هم زم��ان مذاكرات وين با اجراي ش��جاعانه طرح 
تحول اقتص��ادي از تس��لط دولت ب��ر مهم ترين 
پرونده هاي سياسي و اقتصادي كشور خبر مي دهد. 
علي شمخاني در توييتي نوشت: پيشبرد هم زمان 
مذاك��رات وين براي رف��ع تحريم هاي ظالمانه كه 
ادامه آن با سفر انريكه مورا به ايران دنبال مي شود با 
اجراي شجاعانه طرح تحول اقتصادي، ضمن آنكه 
نش��ان دهنده ظرفيت بالاي مردمي براي اقدامات 
بزرگ است از تسلط دولت بر مهم ترين پرونده هاي 

سياسي و اقتصادي كشور خبر مي دهد.

آخرين وضعيت 
ماليات خانه هاي لوكس

درحالي كه وزير اقتص��اد از نبود ضمانت اجرايي براي 
اخذ ماليات از خانه هاي لوكس گفته و خواستار كمك 
مجلس به منظور تعيين ضمانت اجرايي براي اخذ اين 
ماليات شده است، بررسي ها بيانگر اين است كه كمتر از 
50 درصد صاحبان خانه هاي لوكس در مرحله پذيرش 
ماليات قرار دارند. براساس قانون بودجه سال گذشته 
واحدهاي مس��كوني و باغ ويلاهايي ك��ه ارزش آنها با 
احتساب عرصه و اعيان بيش از ۱0 ميليارد تومان باشد، 
مش��مول پرداخت ماليات شدند كه خانه هاي درحال 
س��اخت و در سال تملك از پرداخت اين ماليات معاف 
اعلام ش��دند. در اين زمينه، در سال گذشته بالغ بر ۱2 
هزار و 500 واحد مسكوني لوكس شناسايي و براي آنها 
برگ مالياتي صادر شد و آخرين اعلام  در آن زمان بيانگر 
پرداخت 200 ميليون تومان ماليات در اين زمينه بوده 
است.  در اين بين، وزير اقتصاد در تازه ترين اظهارات خود 
اعلام كرده كه اين وزارتخانه ضمانت اجرايي براي اخذ 
ماليات از خانه هاي لوكس و ندارد و از مجلس خواستار 
تعيين ضمانت اجرايي بدين منظور شده است.  طبق 
گفته خاندوزي، تا زماني كه صاحب خانه لوكسي كه 
شناسايي شده است، قصد خريد و فروش نداشته و ناگزير 
از گرفتن برگه مفاصا حساب مالياتي نباشد، نمي توانيم 
از وي ماليات بگيريم؛ يعني اگر فردي قصد فروش خانه 
خود را نداشته باشد، ما ابزاري براي وصول نداريم. پس 
از صحبت هاي وزير اقتصاد، پيگيري ها از سازمان امور 
مالياتي حاكي از آن است كه صاحبان خانه هاي لوكس 
در سال ۱40۱ نيز ملزم به پرداخت ماليات هستند و كليه 
خانه هايي كه به عنوان لوكس در سال ۱400 شناسايي 
شدند، ماليات آنها محاس��به و اطلاع رساني شده و در 
صورت عدم پرداخت از طريق عمليات اجرايي وصول 
خواهد شد.  براين اساس، كل ماليات محاسبه شده براي 
مشمولاني كه به سايت سازمان امور مالياتي مراجعه 
نكردند يا نسبت به پرداخت ماليات اقدام نكرده اند، به 
سامانه اجراييات س��ازمان امور مالياتي ارسال خواهد 
شد تا ادارات كل، پيگيري هاي لازم براي وصول ماليات 
را انجام دهند از سوي ديگر، توضيح جهانگير رحيمي - 
مديركل دفتر طراحي و تحليل فرآيندهاي مالياتي به 
ايسنا نيز بيانگر اين است كه در راستاي اخذ ماليات از 
خانه هاي لوكس و مطالبه حق دولت، كساني كه نسبت 
به پرداخت اين ماليات اقدام نكنند، حس��ب مقررات 
ماده 2۱۸ قانون ماليات هاي مس��تقيم اموالشان براي 
وصول ماليات با رعايت مقررات قانوني مربوطه توقيف 
خواهد شد. وي همچنين اعلام كرد كه تاكنون كمتر از 
50 درصد صاحبان خانه هاي لوكس در مرحله پذيرش 
ماليات قرار دارند. البته، سازمان امور مالياتي آخرين رقم 
دقيق از ميزان وصول ماليات از خانه هاي لوكس را اعلام 
نكرد. اما طبق اين گزارش، نرخ ماليات سالانه خانه هاي 

لوكس براي سال گذشته به شرح ذيل است: 
۱- نس��بت به مازاد ۱0 ميليارد تا ۱5 ميليارد تومان؛ 

يك در هزار
2- نس��بت به مازاد ۱5 ميليارد تا 25 ميليارد تومان؛ 

دو در هزار
۳- نس��بت به مازاد 25 ميليارد تا 40 ميليارد تومان؛ 

سه در هزار
4- نس��بت به مازاد 40 ميليارد تا ۶0 ميليارد تومان؛ 

چهار در هزار
5-نسبت به مازاد ۶0 ميليارد تومان به بالا پنج در هزار

پرداخت يارانه 
پيش از آزادي قيمت ها

يك عضو كميسيون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي 
حذف يارانه هاي پيدا و پنهان را ضرورتي براي اقتصاد 
ايران دانست و تاكيد كرد كه دولت قبل از آزادسازي 
قيمت ها به پرداخت يارانه نقدي به اقشار هدف اقدام 
كرده و س��پس فاز آزادس��ازي قيم��ت را كليد بزند. 
حجت الاسلام سيدناصر موس��وي لارگاني نماينده 
فلاورجان يادداشتي با عنوان »با يارانه ها چه كنيم؟« 
در اختيار ايسنا قرار داده كه در زير مي خوانيد:  »اقدام 
دولت آقاي رييسي در حذف بخشي از ارز 4200 توماني 
از جمله يارانه آرد صنعتي و احتمال حذف بخشي ديگر 
از اين يارانه ها در آينده اي نزديك به مباحث بس��يار 
جدي و گاه چالش زا در عرصه عمومي كشور تبديل 
مي ش��ود. براي فهم مساله بهتر اس��ت بدانيم حجم 
يارانه هاي پيدا و پنهان دست كم دو برابر بودجه عمومي 
كشور است. بله درست خوانديد، يارانه هاي پيدا و پنهان 
دو برابر بودجه عمومي سالانه كشور است. براي درك 
اين موضوع كافي است يادآوري كنم مطابق گزارش 
تفريغ بودجه سال ۱۳۹۹ كه پاييز سال گذشته منتشر 
شد، مشخص ش��د ۱۶00 هزار ميليارد تومان يارانه 
پنهان كالاهاي اساسي و حامل هاي انرژي وجود داشته 
است. اگر با دلار 25 هزار توماني محاسبه كنيم دولت 
در اين س��ال بيش از ۶0 ميليارد دلار يارانه پرداخت 
كرده است. اين رويه سال هاي سال ادامه داشته و فعلا 
چشم اندازي براي حذف كامل آن متصور نيست. اين در 
حالي است كه دولت در همين سال حدود 500 هزار 
ميليارد تومان كسري بودجه داشت و براي جبران اين 
كسري، با روش غير اخلاقي و خلاف حكمراني صحيح، 
نقدينگي مردم را جذب بورس كرده و سپس با خالي 
كردن بورس، هزاران ميليارد تومان به مردم خسارت 
وارد كرد. رشد شديد نقدينگي كه تبعات سنگين تورمي 
هم بدنبال داشته و دارد هم بماند. مجموع اين اتفاقات به 
خصوص تحولات منفي بورس نارضايتي شديد و البته 
بحق عمومي را بدنبال داشت و هنوز از تبعات سنگين 
آن خارج نش��ديم؛ در حالي كه اگر نيمي از اين يارانه 
۱۶00 هزار ميليارد توماني حذف شود، مساله كسري 
بودجه دولت هم براي هميشه حل مي شود. اما اين يك 
روي سكه است. چرا كه حذف يارانه ها به اين راحتي 
هم نيست و پيامدهاي سنگين خواهد داشت. نگراني 
شديد مردم از حذف يارانه آرد خود گواهي بر اين داستان 
است. چرا كه حدود ۶0 ميليون نفر از جمعيت كشور 
كه اقشار متوسط و متوسط به پايين به شمار مي آيند، 

توان تحمل حذف يارانه ها را ندارند.

دولتاصلاحاتبزرگاقتصاديراآغازكرد

رييسكميسيوناقتصاديمجلس:

واريز  يارانه براي 72 ميليون ايراني

دولت پيش از اصلاحات ساختاري، بايد با مردم صحبت مي كرد
رييس كميس��يون اقتصادي مجلس با ابراز گلايه از 
دولت گف��ت: دولت گاهي اوق��ات در تصميم گيري 
براي برخي از امور با م��ردم گفتمان نمي كند و مثلا 
صحبت هايي كه اخيرا رييس جمه��ور و وزرا مطرح 
كردند فرصت مناس��بي بود كه بايد در ابتداي س��ال 
با مردم مطرح مي ش��د تا همكاري مردم در حوزه اين 

اصلاحات ساختاري مد نظر قرار گيرد.
محمدرضا پورابراهيمي در نطق ميان دس��تور خود 
در جلسه مجلس شوراي اسلامي بيان كرد: اقدامات 
اخي��ر دولت در خص��وص مباحث مرتب��ط با اصلاح 
ساختار اقتصادي از مهم ترين تصميماتي است كه در 
برهه كنوني در سياست هاي اقتصادي كشور در حال 

پيگيري است.
وي تصريح كرد: ضمن تشكر و اعلام حمايت مجلس 
و كساني كه به عنوان دلسوزان نظام هستند، بر اساس 
فرمايش��ات مقام معظم رهبري ك��ه فرمودند دولت 
را حمايت كني��د، ما امروز اع��لام مي كنيم ظرفيت 
مجلس و كميسيون اقتصادي آن در خدمت حمايت 
از دولت براي موفقيت در عرصه اصلاح س��اختارهاي 

اقتصادي است.
رييس كميسيون اقتصادي مجلس با اشاره به اينكه 
يكي از اين موضوعات، موضوع مرتبط با تصميم براي 
كالاهاي اساسي در كشور اس��ت، گفت: آنچه كه در 
روزهاي اخير اتفاق افتاده نيازمند تصميماتي است كه 

رييس جمهور بايد مد نظر قرار دهند.
پورابراهيمي افزود: نكته اول در ارتباط با اين موضوع 
در حوزه اصلاح س��اختار در بخش كالاهاي اساسي 
طبيعتا اين موضوع بايد در ارتباط با ساير موارد اصلاح 
ساختاري در كشور مد نظر قرار گيرد. يعني مجموعه اي 
از تصميمات در كنار هم مي تواند آنچه كه به عنوان رفاه 
مردم ايران برون رفت از وضعيت كنوني، شرايطي كه 
در اقتصاد كشور بابت وضعيت يارانه ها در بخش هاي 

مختلف داريم، اتفاق بيفتد.
وي در رابطه با موضوع اطلاع رس��اني به مردم عنوان 

كرد: گلايه ما از دولت اين اس��ت ك��ه گاهي اوقات در 
تصميم گيري ب��راي برخي از امور ب��ا مردم گفتمان 
نمي كند. مثلا صحبت هايي كه اخيرا رييس جمهور و 
وزرا مطرح كردند فرصت مناسبي بود كه در زمان قبل 
از پايان سال يا ابتداي امسال با مردم صحبت مي شد 
تا همكاري مردم در حوزه اين اصلاحات س��اختاري 

مدنظر قرار گيرد.
رييس كميسيون اقتصادي مجلس در رابطه با فضاي 
تصميم گيري در مجموعه فعاليت هاي اقتصادي كه 
نيازمند زيرس��اخت ها براي اجرا است، گفت: پايگاه 
جامع رفاه ايراني��ان براي تصميم��ات مرتبط با اين 
موضوع اصلي ترين نيازمندي ما براي اطلاعات است. 
زيرس��اخت هاي مربوط به حوزه بانك مركزي از اين 
حوزه خارج نيست، لذا انتظار ما از دولت اين است كه 

ان شاءالله با اين رويكرد مسير حركت را دنبال كند.
ما مخالف افزايش حقوق كارگران بر اساس مصوبات 
شوراي عالي كار نيستيم، آنچه كه ما را نگران كرده در 

ارتباط با بحران بيكاري در واحدهاي كوچك و متوسط 
است. بر اس��اس گزارشات به دليل شرايط خاصي كه 
در بنگاه هاي كوچك زير ۱0 نف��ر وجود دارد، امكان 
تعديل نيروي انساني وجود داشته باشد و اين نگراني ما 
از بابت خود كارگران به دليل شرايط ايجاد شده است. 
پورابراهيمي با اشاره به مباحث كارگري ضمن تبريك 
روز كارگ��ر به كارگران بيان ك��رد: ما مخالف افزايش 
حقوق كارگران بر اس��اس مصوبات شوراي عالي كار 
نيستيم، آنچه كه ما را نگران كرده در ارتباط با بحران 
بيكاري در واحدهاي كوچك و متوسط است. بر اساس 
گزارش��ات به دليل ش��رايط خاصي كه در بنگاه هاي 
كوچك زير ۱0 نف��ر وجود دارد، امكان تعديل نيروي 
انساني وجود داشته باشد و اين نگراني ما از بابت خود 

كارگران به دليل شرايط ايجاد شده است.
وي افزود: اين امكان بايد در ش��وراي عالي كار فراهم 
ش��ود تا به كارگران كمك كنيم تا از كار بيكار نشوند، 
لذا مخالف افزايش بر اس��اس مصوبات شوراي عالي 

نيس��تيم، بلكه نگران بحران بي��كاري در واحدهاي 
كوچك و متوسطي هستيم كه به دلايل مختلف شروع 
به تعديل نيروي انساني در واحدهاي خود كرده اند و 

بايد اين نگراني پيگيري شود.
رييس كميس��يون اقتصادي مجلس در ادامه هفته 
معل��م را به معلم��ان تبريك گف��ت و از زحمات آنها 

قدرداني كرد.
نماين��ده م��ردم كرم��ان در مجل��س همچنين از 
رييس جمهور و وزير كش��ور بابت انتخاب اس��تاندار 
بس��يجي و جانباز استان كرمان تش��كر كرد و گفت: 
اعلام آمادگي مي كنيم كه ظرفيت مجمع نمايندگان 
مجلس و كميس��يون اقتصادي در كنار اين استاندار 
پرتلاش خواهد بود و بتواند براي حل مشكلات مردم 

اقدامات لازم را انجام دهد.
پورابراهيمي از رييس جمهور نيز خواس��ت تا برنامه 
حضورش در استان كرمان را مشخص كند و در رابطه 
با موضوع س��رمازدگي محصولات كش��اورزي حوزه 
انتخابيه اش خطاب به وزير كشاورزي گفت: جلسات 
متع��ددي را با جنابعالي و وزير كش��ور برگزار كرديم 
كه قرار بود مصوبات از طريق تصميم گيري در هيات 
وزيران براي حل مش��كلات كشاورزان استان كرمان 
ابلاغ شود، چرا كه كشاورزان پس��ته حدود ۱۳ هزار 

ميليارد تومان خسارت ديده اند.
وي خطاب به رييس جمهور نيز گفت: هرچه سريع تر 
اقدامات لازم در زمينه موضوع سياست هاي جبراني 
در خصوص كشاورزان شمال استان و مشكلات آنها 
در بحث بيمه كش��اروزي و اس��تمهال وام هايشان 
انجام شود. نماينده كرمان در پايان در خصوص آب 
شرب مردم حوزه انتخابيه اش به وزير نيرو و صمت 
تذكر داد و خاطرنشان كرد: با توجه به جلسات مكرر 
توافقات خوبي انجام ش��ده كه ه��م از محل منابع 
دولت و بخش خصوصي آب شرب كرمان عملياتي 
شود تا مردم كرمان امسال به آب شرب خليج فارس 

دسترسي داشته باشند.



گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
روز سه شنبه 20 ارديبهشت 1401، در بازار آزاد، هر 
دلار امري��كا در برابر 28 هزار و 650 تومان تا 28800 
تومان معامله ش��د. به دنبال افزاي��ش قيمت دلار و 
همچنين اعلام اونس جهان��ي به قيمت 1861 دلار، 

قيمت سكه به 13 ميليون و 450 هزار تومان رسيد. 
نرخ دلار در صرافي هاي بانكي امروز )سه ش��نبه، 20 
ارديبهشت 1401( با 12 تومان كاهش نسبت به روز 

گذشته 25 هزار و ۷05 تومان معامله شد.
قيمت فروش يورو با 48 تومان افزايش نسبت به روز 
كاري گذشته برابر با 28 هزار و 434 تومان بود.قيمت 
خريد هر دلار امروز 25 هزار و 44۹ تومان و نرخ خريد 
هر يورو نيز 28 هزار و 151 تومان اعلام ش��د.علاوه بر 
اين، بهاي خريد دلار در بازار متش��كل ارزي 25 هزار 
و 53۷ تومان و نرخ ف��روش آن 25 هزار و۷6۹ تومان 
بود. اين در حالي است كه نرخ خريد يورو در اين بازار 
26 ه��زار و ۹62 تومان و نرخ فروش آن نيز 2۷ هزار و 
20۷ تومان اعلام ش��د. همچنين، در سامانه نيما در 
معاملات ام��روز، حواله يورو به قيمت 26 هزار و 353 
تومان فروخته و حواله دلار ب��ه بهاي 24 هزار و ۹60 

تومان معامله شد.

    نوسان سكه در ميانه كانال ۱۳ ميليون تومان 
قيمت س��كه ط��رح جديد ام��روز )سه ش��نبه، 20 
ارديبهش��ت ماه 1401( با 100 ه��زار تومان افزايش 
نسبت به روز گذشته به 13 ميليون و 450 هزار تومان 
رسيد.سكه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز با قيمت 13 

ميليون تومان معامله شد.
همچنين امروز نيم س��كه بهار آزادي هفت ميليون و 
400 هزار تومان، ربع سكه چهار ميليون و 400 هزار 
تومان و سكه يك گرمي 2 ميليون و 650 هزار تومان 

قيمت خورد.
علاوه بر اين، در بازار طلا نيز نرخ هر گرم طلاي 18 عيار 
به يك ميليون و 31۷ هزار تومان رس��يد و قيمت هر 
مثقال طلا پنج  ميليون و ۷0۷ هزار تومان شد.اونس 
جهاني طلا ني��ز با قيمت يك ه��زار و 862 دلار و 26 

سنت معامله شد.
رش��د بهاي اونس جهاني طلا پس از جنگ روسيه و 
اوكراين ركورد جديد قيمتي را براي اين فلز زرد ثبت 
كرد و اين امر بر قيمت انواع سكه و طلا در بازار داخل 
نيز تاثير گذاش��ته و موجب افزايش قيمت فلز زرد در 

داخل كشور شده است.

   مقابله طلا با دلار!؟
قيمت طلاي جهاني سه ش��نبه افزاي��ش يافت زيرا 
كاهش بازدهي خزانه داري امريكا با فشار بر شمش هاي 
قيمت دلاري به دليل تقويت پايدار دلار مقابله كرد. 
شركت هاي طلا به دليل ضعيف تر شدن بازده اوراق 
قرضه ايالات متحده، با دلار بالا مقابله مي كنند. بهاي 
ه��ر اونس طلا تا س��اعت 8 و 30 دقيقه صبح به وقت 
شرقي با افزايش۹.6 درصد به 1863 دلار و ۷0 سنت 
رسيد و طلاي امريكا با 0.52 درصد افزايش به 1864 

دلار و ۷0 س��نت رسيد. بازدهي 10 ساله خزانه داري 
امريكا پس از عقب نشيني از بالاترين سطح سه ونيم 
سال گذشته در جلسه قبل، كاهش بيشتر داشت و در 
حال حاضر قيمت طلاي ب��ا بازده صفر را افزايش داد. 
مايكل مك كارتي، مدير ارش��د استراتژي در شركت 
Tiger Brokers اس��تراليا گفت: ن��ه تنها در حال 
حاضر روند نزولي واضحي در قيمت طلا داريم، بلكه 
محرك ها نيز كاملا واضح هستند، زيرا پتانسيل براي 
نرخ هاي بالاتر و دلار قوي تر بر هر گونه جذابيت امن 

طلا غلبه كرده است.
در حال��ي كه ط��لا در مواقع بحران هاي سياس��ي و 
اقتصادي به عن��وان ذخيره اي مطمئن از ارزش تلقي 
مي شود اما نسبت به افزايش نرخ هاي بهره كوتاه مدت 
امريكا كه هزينه فرصت نگهداري ش��مش را افزايش 

مي دهد، بسيار حساس است.
بر اساس گزارش رويترز، شاخص دلار ثابت بود و يك 
ش��به به بالاترين حد خود در 20 سال اخير رسيد اما 
اندكي جايگاه خود را از دس��ت داد و اين امر باعث شد 
كه شمش هاي رقيب به عنوان پناهگاه امن براي ساير 
دارندگان ارز جذابيت كمتري داش��ته باشند و پس 
از كاه��ش يك درصدي قيمت طلا در جلس��ه قبل، 

همچنان به مهار قيمت طلا ادامه داد.
هفته گذش��ته، بانك مركزي ايالات متحده نرخ بهره 
خود را به ميزان نيم درصد افزايش داد كه بزرگ ترين 
افزايش در 22 س��ال اخير اس��ت زيرا در تلاش براي 
سخت تر كردن سياست هاي پولي دوران همه گيري 
است. در بازار ساير فلزات ارزشمند، بهاي هر اونس نقره 
با 0.4 درصد افزايش به 21.8۷ دلار رس��يد، در حالي 
كه پلاتين 0.1 درصد كاهش يافت و به ۹54.۹8 دلار 
رس��يد و پالاديوم با 0.5 درصد افزايش به 210۷ دلار 
و 80 سنت رس��يد. قيمت طلا در اين هفته به دنبال 
چش��م انتظاري س��رمايه گذاران براي اطلاعيه سود 
خزانه داري امريكا و همچني��ن افزايش قيمت دلار و 
تورم بالا در بس��ياري از اقتصادهاي دنيا كاهش يافته 
است. قيمت طلا از اواس��ط آوريل به دنبال سخت تر 

ش��دن سياس��ت هاي پولي فدرال رزرو امريكا و ساير 
بانك هاي مركزي جهت مقابله با بالا رفتن قيمت هاي 
مصرف كننده رو به كاهش بوده است. اين سياست ها 
سود اوراق قرضه دولت امريكا را از 3 درصد بالاتر برده و 
باعث 5 هفته متوالي افزايش ارزش دلار شده است كه 
خريد اين فلز گرانبها را براي دارندگان ساير ارزهاي دنيا 
گران مي كند. ادامه تورم بالا باعث نوسان بيشتر بازار 
اوراق قرضه خواهد شد. قيمت هاي مصرف كننده در 
امريكا در روز چهارشنبه اعلام مي شود و چين، هند، 
مكزيك و برزيل هم اطلاعات مالي خود را در اين هفته 
منتشر مي كنند. سرمايه گذاران همچنين اطلاعات 
مربوط به ضربه خوردن چين به عنوان دومين اقتصاد 
بزرگ دنيا از قرنطينه ه��اي كرونايي را زيرنظر دارند. 
صادرات و واردات چين در ماه آوريل به خاطر كاهش 
تقاضا در نتيجه اين محدوديت ها و همچنين كاهش 
توليد پايين آمده است. ادامه روند افزايش ارزش دلار و 
بالا رفتن سود اوراق قرضه  خزانه داري امريكا بر قيمت 
طلا تاثير مي گ��ذارد. همچنين، افزاي��ش نگراني ها 
در مورد اقتصاد چين، تورم و درگيري هاي روس��يه و 
اوكراين هم بر قيمت اين فلز گران بها بي تأثير نيست. 
قيمت طلا در معاملات ديروز بازار نيويورك 1.5 درصد 
كاهش داشت و به 1856 دلار و 55 سنت رسيده بود. 
شاخص دلار هم 0.3 درصد افزايش داشت. قيمت نقره 

و پلاتين هم كاهش يافت.

    سياست هاي جديد اقتصادي
 به معناي آزادسازي قيمت ها نيست

احس��ان خان��دوزي وزي��ر اقتصاد ب��ا بي��ان اينكه 
سياس��ت هاي جديد به معناي آزادس��ازي قيمت ها 
نخواهد بود، از پرداخت يارانه به ۹0 درصد افراد جامعه 
خبر داد و گفت: تا آماده شدن كارت يارانه، پرداخت ها 
به صورت نقدي اس��ت. سيد احسان خاندوزي گفت: 
چند س��اعت آينده، كمك هزينه معيشتي در قالب 
يارانه هاي جديد به حساب مشمولان دريافت يارانه، 
واريز مي ش��ود. وي گفت 30 درصد از جمعيت يارانه 

بگير يارانه 400 ه��زار توماني و 60 درصد يارانه 300 
هزار توماني دريافت خواهند كرد كه البته 10 درصد 
از جمعيت نيز بي نياز از كمك ه��اي حمايتي دولت 
شناسايي شدند. به گفته وزير اقتصاد يارانه نان و دارو 
به همه افراد و دهك ها پرداخت مي شود و تمايزي در 
اين دو حوزه وجود ندارد. وزير امور اقتصادي و دارايي 
با اشاره به اينكه يارانه كمك معيشتي طبق گفته هاي 
آقاي رييس جمهور، تا چند س��اعت آين��ده يارانه به 
حساب همه مش��مولان دريافت يارانه واريز مي شود 
تصريح كرد: اطلاعات مربوط به دهك بندي جمعيت 
در س��امانه وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي تجميع 
شده و با حداكثر دقت، تمايز ميان دهك ها قائل شده 
اس��ت. خاندوزي ادامه داد: در دول��ت تصميم بر اين 
اس��ت كه به جاي واريز چند مرحله اي يارانه ها، تمام 
كمك هاي معيشتي به شكل يكپارچه واريز شوند و از 
خرداد امسال اين كار انجام مي شود كه بر اين اساس 
ديگر خبري از يارانه 45 هزار و 500 توماني نيس��ت. 
وي در پاسخ به اين سوال كه چرا اين كار امسال انجام 
شد، گفت: به اين دليل كه اقتصاد ايران بيش از اين تاب 
سياست هاي غلط گذشته را نداشت و از جايي كه در 
بودجه 1401 نيز اين تكليف قانوني به دوش ما گذاشته 
شده بود، در اولين جلسه ستاد اقتصادي دولت مطرح 
ش��د كه بيش از اين در اين اصلاحات تأخير نداشته 
باشيم و كمك ها و قيمت خريد تضميني به كشاورزان 
داخلي داده ش��ود. وزير اقتصاد ادامه داد برخي تصور 
مي كنند كه دولت با ح��ذف ارز ترجيحي مي خواهد 
براي سياست هاي ارزي خود، به سمت آزادسازي نرخ 
ارز برود كه بايد تاكيد كنم سياست ارزي دولت با از بين 
بردن رانت هاي حوزه ارز متفاوت است و دولت قائل به 
رهاسازي نرخ ارز نيست. همچنين، اين سياست هاي 
جديد اصلًا به معناي آزادس��ازي قيمت ها و اقتصاد 

كشور نخواهد بود.
خان��دوزي تصري��ح ك��رد: حمايت ه��ا به تناس��ب 
سياست هاي اصلاح يارانه اي كشور ادامه خواهد داشت 
و اين كار قطعي است. اما با توجه به تكليف بودجه اي 
امسال، اگر دولت بتواند اولويت پرداخت يارانه ها را از 
طريق كالابرگ يا هم��ان كارت يارانه پرداخت كند و 
زيرساخت هاي آن فراهم شود، از پرداخت هاي نقدي 

فاصله خواهيم گرفت.
وي با اش��اره به طرح جديد ن��ان گفت: طرحي كه در 
وزارت اقتصاد پيش��نهاد داده ش��د به اين صورت بود 
كه پرداخت از جيب مردم براي مصارف متعارف هيچ 
تغييري نمي كند. در واقع، مردم همان مقدار قيمت 
قبلي را مي پردازند. در اين طرح، تعداد نان خريداري 
شده در سامانه ثبت مي شود و به دنبال آن نيز ميزان 
آرد مورد اس��تفاده هم ثبت و قابل شناسايي خواهد 
بود. براي جبران نيز، نانوا را براي پرداخت اين حمايت 
انتخاب كرديم كه بخش��ي از يارانه نان به او پرداخت 
مي شود. اين مقام مس��وول ادامه داد: امكان اعتراض، 
زمان برداشت واريزي هاي امشب و ساير جزييات اين 
طرح جديد از طريق سايت وزارت رفاه و اطلاعيه هايي 

كه از فردا منتشر مي شود، وجود دارد.

اخبارخبر

ويژه
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افت نسبي تعداد و مبلغ 
تراكنش ها در فروردين

گ�روه بانك و بيم�ه |مبلغ تراكنش هاي ش��بكه 
الكترونيكي پرداخت كارتي كشور در اولين ماه سال 
جاري به بيش از 543 هزار ميليارد تومان رس��يد كه 
نسبت به پايان سال گذش��ته در تعداد و ارزش ريالي 
به ترتيب 11.33 و 26.8۹ درصد كاهش داشته است.

بر اس��اس تازه ترين گزارش اقتصادي منتشرشده از 
سوي شاپرك، مجموع تعداد تراكنش هاي انجام شده 
شاپرك در فروردين ماه سال جاري به 31۹6 ميليون 
عدد رس��يده كه ارزش اين تراكنش ها در مجموع به 
بيش از 543 هزار ميليارد تومان مي رسد كه نسبت به 
تيرماه معادل 11.33 درصد در تعداد و 26.8۹ درصد 

كاهش در ارزش ريالي داشته است. 
بر اين اساس، رشد اسمي ماهانه تراكنش هاي شاپرك 
در فروردين سال جاري نسبت به ماه گذشته معادل 

منفي 26.8۹ درصد بوده است. 
در فروردين 1401 سهم ابزارهاي پذيرش اينترنتي در 
تراكنش هاي انجام ش��ده 4.61 درصد و ابزار پذيرش 
موبايل��ي 3.13 درصد بوده و اين در حالي اس��ت كه 
كارت خوان ه��اي فروش��گاهي ۹2.25 درصد از كل 

تراكنش هاي انجام شده را به خود اختصاص داده اند.
از تع��داد تراكنش ه��اي انجام ش��ده 88.32 درصد 
مربوط به خريد كالا و خدمات، ۷.01 درصد مربوط به 
پرداخت قبض و خريد شارژ تلفن همراه و معادل 4.66 
درصد مربوط به مانده گيري بوده است. همچنين، از 
مجموع كل تراكنش هاي انجام شده در فروردين ماه 
مع��ادل ۹2.63 درصد موف��ق و ۷.3۷ درصد ناموفق 
بوده، البته تراكنش هايي كه با سوييچ شاپرك انجام 
ش��ده، ۹۹.۹۹ درصد موفق بوده است. اما از مجموع 
تراكنش هاي ناموفق انجام ش��ده در اي��ن ماه، 1.12 
درصد ب��ه دليل خطاي پذيرندگ��ي، 0.1۷ درصد به 
دليل خطاي شاپركي، 10.85 درصد به دليل خطاي 
صادركنندگي، 8۷.28 درصد به دليل خطاي كاربري 
و 0.58 درصد به علت خطاي كسب وكار بوده است. بر 
اساس اين گزارش، نسبت ارزش تراكنش هاي شاپرك 
به نقدينگي در فروردين ماه س��ال جاري نيز 13.۷6 
درصد بوده و اين در حالي است كه نسبت اسكناس و 
مسكوك در دست اشخاص به نقدينگي در اين ماه تنها 
1.63 درصد بوده است.  بنا بر تحليل آمارهاي رسمي در 
فروردين سال جاري، ابزار پذيرش موبايلي با متوسط 
641 تراكنش به ازاي هر كارت خوان در مكان نخست 
قرار مي گي��رد و پذيرش اينترنتي با 42۹ تراكنش به 
ازاي هر ابزار و كارتخوان فروشگاهي با 353 تراكنش 
به ازاي هر ابزار فعال به ترتي��ب در مكان هاي بعدي 
قرار مي گيرند. افزون بر اين متوسط تراكنش هر ابزار 
پذيرش شاپركي در ماه مذكور معادل 361 تراكنش 
اس��ت كه اين تعداد نس��بت به مقدار مش��ابه در ماه 
گذشته رشد 8.6۹ واحدي )2.4۷ درصدي( را تجربه 
كرده است. همچنين بيشترين افزايش متوسط تعداد 

تراكنش مربوط به ابزار پذيرش موبايلي بوده است.
شاخص مهم ديگر، شاخص متوسط مبلغ تراكنش ها 
ب��ه ازاي هر ابزار پذيرش اس��ت كه بن��ا بر آمارهاي 
رسمي، متوس��ط مبلغ هر تراكنش در ابزار پذيرش 
اينترنتي 20۷ ميليون تومان بوده كه اين عدد براي 
كارت خوان هاي فروشگاهي 56 ميليون و 400 هزار 
توم��ان و براي پذيرش موبايل��ي نزديك 8 ميليون 
تومان بوده است. 3 ميليارد و 1۹6 ميليون تراكنش 
در فروردين امس��ال از طريق بي��ش از 8.3 ميليون 
كارتخوان فروشگاهي، 156 هزار ابزار موبايلي و 344 
هزار ابزار پذيرش اينترنتي انجام شد. در شرايطي كه 
طبق اعلام شركت ش��اپرك، در فروردين ماه سال 
جاري بيش از 3 ميلي��ارد و 1۹6 ميليون تراكنش 
انجام شده كه نسبت به اس��فندماه 1400، بيش از 
11 درصد افت داش��ته است. اين در حالي است كه 
اين رقم نسبت به فروردين ماه سال گذشته، بيش از 
13 درصد بيشتر شده است. در اين ميان، تغييرات 
مبلغي تراكنش ها نيز بيان گر كاهش 26.8۹ درصدي 
نسبت به ماه قبل و رسيدن به رقم 5.438.۷۹3.343 
ميليون ريال است. اين در ش��رايطي است كه رقم 
مذكور نسبت به ماه مش��ابه سال 1400 )فروردين 

ماه(، بيش از 32 درصد رشد داشته است.

   سهم ابزارهاي پذيرش از تراكنش ها 
چند درصد است؟

از س��وي ديگر در فروردين ماه امسال، بيش از ۹2 
درصد از كل تراكنش ه��ا از طريق كارتخوان هاي 
فروش��گاهي بوده اس��ت؛ به گونه اي كه بررس��ي 
جديدتري��ن گزارش ش��اپرك از س��هم ابزارهاي 
پذي��رش از تعداد تراكنش ه��ا در فروردين 1401 
نش��ان مي دهد، كارتخوان فروش��گاهي با ۹2.25 
درصد بيش��ترين سهم را داش��ته و پس از آن ابزار 
پذيرش اينترنتي با 4.61 درص��د و در نهايت ابزار 
پذي��رش موبايلي ب��ا 3.13 درص��د، در رتبه هاي 
بعدي قرار دارند. همچنين مقايس��ه تعداد هر يك 
از ابزارهاي پذيرش فعال سيس��تمي در فروردين 
1401 نسبت به ماه گذشته، نشان مي دهد تعداد 
ابزارهاي فعال سيستمي پذيرش اينترنتي، موبايلي 
و كارتخوان فروش��گاهي نسبت به اسفندماه سال 
1400 با افت 13.46 درصدي همراه بوده؛ به گونه اي 
كه تعداد ابزار پذيرش اينترنت��ي در فروردين ماه 
امسال با افت 48.42 درصدي نسبت به اسفندماه 
1400 به رقم 344.06۹ رس��يده اس��ت. بنابراين 
مجموع تعداد اي��ن ابزارها )اينترنت��ي، موبايلي و 
فروشگاهي( در اولين ماه سال به رقم 8.854.526 
رسيده كه نسبت به ماه قبل، بيش از 13 درصد كمتر 
شده است. همچنين مقايسه سهم تعداد هر يك از 
اين ابزارهاي پذيرش فعال سيستمي از كل ابزارهاي 
بازار در فروردين ماه 1401، نش��ان مي دهد سهم 
كارتخوان هاي فروشگاهي از بازار ۹4.35 درصد بوده 
است كه اين ميزان در اسفندماه سال قبل، 8۹.51 
درصد تعيين شده بود و سهم ابزار پذيرش موبايلي از 
بازار در اولين ماه بهار 1401، به 1.۷۷ درصد رسيده 

كه نسبت به اسفندماه، كاهش يافته است.

رانت ۵۰۰ هزار ميليارد توماني ارز 
۴۲۰۰ توماني در سه سال گذشته

كارش��ناس مس��ائل اقتصادي با بي��ان اينكه ارز 
4200 تومان در سه سال گذشته حدود 500 هزار 
ميليارد تومان رانت ايجاد كرد، گفت: تداوم توزيع 
ارز 4200 توماني با ش��رايط موجود فشار سنگين 
جهان��ي بر قيمت گن��دم، ذرت و كنجاله و تحريم 
كشور امكان پذير نيس��ت و بايد تدابير لازم در اين 
زمينه انديشيده شود. »وحيد شقاقي شهري« در 
خصوص ضرورت حذف ارز ترجيحي اظهارداشت: 
دولت گذشته در ايجاد ارز 4200 توماني خطا كرد 
و زيرساخت ها، الزامات و شرايط لازم را فراهم نكرد 
و نتيجه آن رانت بزرگي شد كه به نفع گروه اندكي 
بود. ارز 4200 تومان در س��ه س��ال گذش��ته بين 
300 تا 500 ه��زار ميليارد تومان رانت ايجاد كرد؛ 
بنابراين دولت گذشته بايد پاسخگوي عملكرد خود 
در مورد اين پديده ناپسند باشد، البته پرونده هايي 
درباره ارز 4200 تومان در قوه قضاييه تشكيل شده 
است. تداوم توزيع ارز 4200 توماني با اين شرايط 
امكان پذير نيست، به خصوص در ماه هاي آينده به 
دليل فشار سنگين جهاني بر قيمت ذرت، گندم و 
كنجاله شرايط دشواري است؛ بنابراين بايد هم اكنون 
تدابير لازم براي جلوگيري از قاچاق و اتلاف منابع 
اتخاذ شود، به خصوص اينكه كشور تحريم است و 
اگر اقدام درستي انجام نشود، شرايط تحريمي هم 
تبعات بدتري بر كش��ور تحميل كند. همه بر اصل 
موضوع ح��ذف ارز ترجيحي تواف��ق دارند و محل 
اختلاف و تفاوت نظرات در زمان و نحوه اجراست. 
اما شرط مهم اين است كه بايد همه صاحب نظران 
و دلس��وزان دولت را در اين مساله بزرگ و جراحي 
بزرگ حمايت كنند، شرط مهمي است. شقاقي با 
بيان اينكه پيشنهاد مي كنم دولت روش تدريجي 
حذف ارز ترجيحي را در پيش بگيرد، ادامه داد: اين 
سياست بايد در يك استان به صورت آزمايشي اجرا 
و عيوب و چالش هاي طرح هاي جايگزين مشخص 

و برطرف شود و سپس در كل كشور اجرايي شود.

جراحي اقتصادي لازم 
و نمي توان آن را به تاخير انداخت

هر جراحي تبعاتي دارد، اما بايد توجه داش��ت كه 
جراحي اقتصادي لازم اس��ت و نمي ت��وان آن را به 
تعوي��ق انداخت، اما بايد تلاش ش��ود درد جراحي 
و تبع��ات تورمي آن كمتر ش��ود. باي��د بانك هاي 
اطلاعاتي، داده ها و آمار و جوامع هدف براي كالاهاي 
اساس��ي به س��رعت تكميل ش��ود و براين اساس 
هماهنگي بين دس��تگاهي لازم اس��ت. باتوجه به 
اينكه جراحي اقتصادي تورم خواهد داش��ت، بايد 
تلاش شود اثرات تورمي اين طرح را كنترل كند تا 
تورم اين جراحي خنثي شود. طرح هاي جايگزين 
بايد به صور مجزا اجرا شود و زيرساخت ها را فراهم 
شود و بانك مركزي و وزارت ارتباطات تلاش كنند 
اين زيرساخت ها فراهم كنند. اگرچه هماهنگي بين 
دستگاه ها لازم است و بايد مديريت واحد نيز شكل 
بگيرد بنابراين پيشنهاد من اين است كه معاون اول 
دولت مسووليت اين كار را برعهده بگيرد چون نياز 

به هماهنگي همه دستگاه ها دارد.

درجلسهامروزهياتمديره
»دكتر سيدمهدي حسيني«

به عنوان قائم مقام مديرعامل 
بانك سپه معارفه شد

پاي��گاه اطلاع رس��اني بانك س��په: در جلس��ه امروز 
هيات مديره بانك سپه، »دكتر سيدمهدي حسيني« به 
عنوان قائم مقام مديرعامل بانك معارفه شد. به گزارش 
پايگاه اطلاع رساني بانك سپه: در جلسه هيات مديره 
بانك سپه كه امروز به رياست دكتر آيت الله ابراهيمي 
مديرعامل بانك و با حضور تمامي اعضاي هيات مديره 
برگزار ش��د، »دكتر سيدمهدي حس��يني« به عنوان 
قائم مقام مديرعامل معارفه شد. مديرعامل بانك سپه 
با اش��اره به خدمات دكتر س��يدمهدي حس��يني در 
حوزه هاي برنامه ريزي، فناوري اطلاعات و پروژه بزرگ 
بانكداري يكپارچه در بانك سپه، افزود: اين انتخاب با 
توجه به خدمات، توانمندي ها و ضرورت نقش آفريني 
در ماموريت ه��اي س��خت آينده بانك س��په صورت 
گرفته اس��ت. مديرعامل بانك سپه مجاهدت مديران 
و كاركنان را موج��ب وثوق نظام و انقلاب عنوان كرد و 
افزود: طي ماه هاي گذشته اقدامات ارزنده اي در بانك 
سپه انجام شده كه نش��ان از روحيه جهادي و اخلاص 
مديران و كاركنان دارد. وي با تأكيد بر اينكه بايد در حوزه 
مشتري مداري و خدمت به مردم نقش آفرين باشيم، 
اظهار داشت: هويت انقلابي بانك سپه ايجاب مي كند 
كه مديران و پرسنل اين بانك با روحيه انقلابي و اخلاص 
نسبت به وظايف خود و خدمت به نظام مقدس جمهوري 
اسلامي ايران اقدام كنند. دكتر سيدمهدي حسيني كه به 
سمت قائم مقام مديرعامل بانك سپه منصوب شده است 
داراي دكتري علوم اقتصادي از دانشگاه تربيت مدرس 
مي باشد. وي از اسفندماه 13۹5 تاكنون به عنوان عضو 
هيات مديره بانك سپه با نظارت مستقيم بر حوزه هاي 
مالي، سرمايه گذاري، برنامه ريزي، شعب غرب كشور، 
فناوري اطلاعات، نيروي انس��اني، حسابرسي داخلي 
و ادغام فعاليت داش��ته است. افزون بر سوابق خدمتي 
در بانك س��په، دكتر سيدمهدي حس��يني به عنوان 
دبيركميسيون هماهنگي امور مالي شوراي هماهنگي 
بانك ها، رييس امور اقتصادي صندوق توس��عه ملي، 
مديركل دفتر مدل سازي و مديريت اطلاعات اقتصادي 
وزارت امور اقتصادي و دارايي و... طي بيست سال گذشته 

در سازمان ها و نهادهاي دولتي، خدمت كرده است.

وزيراقتصاد:سياستهايجديداقتصاديبهمعنايآزادسازيقيمتهانيست

افزايش قيمت دلار و سكه 

ارز ۴۲۰۰ توماني پرداخت يارانه به كشورهاي همسايه بود
با پرداخت ارز ترجيحي قاچاق 
معكوس اتفاق افتاد و با صادرات 
كالاهايي كه براي مواد اوليه ارز 
4200 تومان��ي گرفته بودند، 
يارانه را به كش��ورهاي مقصد 

صادرات پرداخت مي كرديم.
زمزمه هاي ح��ذف ارز 4200 
توماني از اواسط سال گذشته 
آغاز و سرانجام در اواخر سال نيز با وجود اما و اگرهاي فراوان 
از عزم جدي دولت بر حذف آن خبر رس��يد. طبق قانون 
بودجه سال جاري، دولت بايد حذف ارز ترجيحي كالاهاي 
اساسي را به اجرا برساند و شب گذشته با واريز يارانه جديد 

اين كار عملا اجرايي شد.
ارايه تسهيلات از يك چارچوب و ضوابطي برخوردار است 
كه مس��ير و كانال بانك را تعيي��ن مي كند كه توجيهات 
فني، مالي و اقتصادي هم در همي��ن چارچوب براي هر 
طرح ارايه مي شود. اكنون كه بحث دانش بنيان ها مطرح 
است، نمي توان گفت بايد به صورت ويژه به آن پرداخت و 
تسهيلاتي مانند سابق كه تسهيلات تبصره 4 مي گفتند را 
شامل حال آن كرد )تبصره فوق چهار درصد بود و بقيه آن را 
دولت بايد مي پرداخت.( زيرا تسهيلاتي از اين دست در زمان 
خود نه تنها به هدف اصابت نكرد، بلكه بخش عمده اي از 
مطالبات مربوط به آن همچنان غيروصول باقي مانده است.
مقام معظم رهبري هم در ديدار با اعضاي دولت به همين 
مساله اش��اره داش��تند كه حتما بايد چارچوب و ضوابط 
گذارده شود و چنين نباشد هر كسي گفت من دانش بنيان 
هستم، به او تسهيلات دهند. وظيفه بانك توسعه صادرات، 
تشويق امر صادرات است، اما در همين رابطه بايد فيلترهاي 
مناسبي مورد توجه قرار گيرد تا به درستي عملياتي شود. 
به اين معنا؛ براي دانش بنيان بايد چارچوبي تعيين كرد و 
طبق آن پيش رفت، اما هنوز اين اتفاق روي نداده و تا زماني 
كه چارچوب مورد اشاره تعيين نشود و مشخص نكنند با چه 
استانداردهايي بايد پيش رفت، قاعدتا انتظار نتايج مثبتي 

هم نخواهد داشت. 
بحث اعطاي تسهيلات توسط بانك ها روالي است كه تقريبا 
از بخشنامه و رويه كلي بايد برخوردار باشد، ولي هر بانكي 
طبق چارچوب خود عمل مي كند. از زمان استقرار دولت 
جديد و طرح بحث اصلاح نظام بانكي، بر اين مساله تاكيد 
شد كه تسهيلات به صورت آسان پرداخت شود و اكنون 
اين بحث آسان بودن با اعتبارس��نجي گره خورده است. 

برداشت يك عده هم از پرداخت تسهيلات با اين روش در 
اختيار گرفتن پول به صورت آسان توسط متقاضي بود. بايد 
تاكيد كرد كه اعتبارسنجي يك بحث فني و علمي به حساب 
مي آيد كه تقريبا در تمام كشورها به آن عمل مي شود، در 
كشور ما هم بعد از تاسيس بانك هاي خصوصي در هفت، 
هشت سال اخير يك شركت رتبه بندي ايرانيان به تاسيس 
درآمد كه اعتبارسنجي را براي بانك هاي خصوصي انجام 
مي داد، بانك هاي دولتي هم از اين فايل استفاده مي كردند 
كه كار ناقصي بود، بنابراين مطرح شد بسته فوق به صورت 
كامل درآيد تا شامل تمام اعتبارات يك شخص از بدو تولد تا 
تمام مراحل دانشجويي، زندگي اجتماعي، زندگي شخصي  
و ...  شود. به اين معنا، تمام رفتارها امتيازاتي براي فرد همراه 
خواهد آورد و در نهايت براساس اعتبار خود تسهيلات شامل 

حالش خواهد شد. 
اكنون متاسفانه فاقد اين امتياز بندي هستيم و كاري را كه 
بانك ها در حال حاضر به صورت ناقص اجرا مي كنند، داراي 
مشكلات فراواني است. مثلا شخص يك چك برگشتي 
داشته و در بانكي تسويه هاي آن انجام شده، ولي بانك هاي 
ديگر اطلاعات قوي براي بلااثر كردن اين امر ندارند و همين 
باعث مي شود كه پس از مراجعه به شعبه، به او گفته شود 
كه در فلان سال چك برگشتي داشته است و او بايد به آن 
بانك مراجعه كرده و كارهاي اداري آن را انجام دهد. همين 
مساله مانع انجام اعتبارسنجي خواهد شد زيرا در اين فرآيند 
پرداخت هايي مانند هزينه  موبايل، آب، برق، گاز، وام هاي 
دانشجويي و مسائل مختلفي در بر گرفته مي شود كه بعيد 
به نظر مي رسد بانك ها بتوانند اين رويه را عملياتي سازند و 
به صرف اعتبار شخص و بدون گرفتن هيچگونه وثيقه اي 
اين كار را انجام دهند؛ نظر بانك ها اين اس��ت كه وثايق را 
مقداري آسان تر كنند، برفرض با توجه به شرايط فرد به يك 
ضامن بانكي يا سفته اكتفا كنند و اينگونه نيست كه وامي را 
براساس اعتبار فرد بپردازند و بگويند هر زمان كه بود، بيا و 

قسط خودت را پرداخت كن.
انتشار ليست ابربدهكاران يا بدهكاران بانكي دو تا وجه دارد 
كه بُعد حقوقي و فني و بُعد عمومي و بحث ش��فافيت آن 
است. تا جايي كه يادم مي آيد، بانك مركزي براي افشاي 
اطلاعات مشتريان خود ارزش قائل بود و اين را در اختيار 
نمي گذاشت، مگر اينكه دستور مقام قضايي به اداره حقوقي 
مي آمد. البته شفافيت خوب است، ولي بايد ديد چه نتايجي 
از آن به دست مي آيد. كساني كه سابقه كاري ندارند، شايد 
چنين فكر كنند پس از مشخص شدن ليست بدهكاران 

بانكي دستگاه هاي قضايي پول ها را وصول خواهند كرد و 
دست بانك ها پر مي شود و مي توانند اعتبارات جديد ارايه 
دهند؛ ولي قطعا اينگونه نيست. از سال 84 كميته اي به نام 
ستاد مبارزه با مفاسد به رياست معاون اول تشكيل شد و 
در آن هميش��ه بحث همين ليست ها، آدم ها و شركت ها 
مطرح بود كه مي آمدند و مطرح مي كردند كه به چه دليل 
اقساط را پرداخت نكرده اند كه دلايل مختلفي هم داشت، 
نوسانات ارزي و مسائل اقتصادي، فلان بخشنامه صادراتي 
يا فلان تصميم دولت از جمله اين موارد به حساب مي آمد 
كه مشكلاتي براي آنان به وجود آورده بود، در نهايت هم به 
تفاهم مي رسيدند. حتي پيش از آنكه كار به ستاد مبارزه 
با مفاسد كشيده شود بانك ها و هيات مديره اين اختيار را 
داشتند كه با اين افراد تفاهم كنند، بدهي ها را به روز كرده و 
سود آن را دريافت كنند و مجدد وام جديد براي آنان در نظر 
گيرند، اين روش سال ها به همين شكل ادامه داشته است. 
دستگاه قضايي و نظارتي ليست ابر بدهكاران و بدهكاران 
بانكي را در اختيار دارند و به نظر نمي رسد نتايج خاصي از 
انتشار ليست ابربدهكاران بانكي به دست آيد، غير از اينكه 
شايد براي ارضاي نظرات و خواسته هاي كساني كه سابقه 
كار را نمي دانند و به اين موضوع ناآشناتر هستند، اين كار 
انجام گيرد، زيرا اين كارها روال 25-20 ساله دارد و ليست ها 
همان ليستي اس��ت كه قبلا ديده بوديم. بسياري از اينها 
دولتي هستند؛ مترو، شهرداري، غله و آرد كشور و بازرگاني 
داخلي اس��ت، يعني همه اينها تس��هيلاتي را از بانك ها 
دريافت كرده اند و به هر دليلي پرداخت نشده و مقداري هم 
تسهيلات تكليفي است كه مابه التفاوت اين را قرار بود دولت 
به بانك ها دهد كه آن هم نداده و پرونده آن باز مانده است.

هر بانكي به صلاحديد شخصي خودش اين ليست را منتشر 
كرده، يكي با نام و ديگري بدون نام، يكي معلوم نكرده بابت 
چه كاري و چه زماني اين تسهيلات پرداخت شده است و 
اين موارد از نواقص به حس��اب مي آيد. ابتدا بايد هدفمان 
را از انجام اين كار روش��ن كنيم سپس به ديگر مسائل آن 
بپردازيم زيرا ما در بانكداري اسلامي هم داريم كه هرگونه 
تسهيلاتي بابت يك عقدي داده مي شود كه مهم ترين بخش 
آن بحث نظارت است، بنابراين نمي توان صرفا گيرنده وام را 
مقصر دانست. در جاهايي ممكن است بانك ها هم مقصر 
باشند كه توجيه فني، مالي و اقتصادي يك طرح را بررسي 
نكرده اند و تسهيلات را با وثيقه مناسب در نظر نگرفته اند. 
ولي در مجموع براي دستيابي به يك نتيجه معين و خروجي 
مشخص بايد دست به پالايش زد تا مشكل مشخص شود. 

زماني كه ارز 4200 توماني مطرح ش��د، قيمت بازار آزاد 
5100 تومان بود، يعني اختلافي 800-۷00 تا ۹00 توماني 
داشت كه همان موقع هم بسياري از كارشناسان مخالف 
آن بودند، به اين دليل وقتي براي منابع محدود س��قف با 
نرخ پايين تعيين شود، تقاضا بالا خواهد رفت، بنابراين در 
همان مقطع مطرح شد كه نرخ ثابت براي آن در نظر گرفته 
نشود زيرا در تعريف بانك مركزي سياست نرخ ارز شناور 
مديريت شده مورد توجه بود و بانك مركزي در همان موقع 
تلاش كرد كه اين نرخ را از حالت ثابت خارج كند و روزانه يا 
هفتگي مبالغي به آن بيفزايد كه تا 4500-4400 هم رفت، 
اما به مرور اتفاقات بعدي مانند خروج ترامپ از برجام، سبب 
شد تا اين فاصله بيشتر شود و دولت بنا را بر آن گذاشت كه 
تنها به 23 قلم كالا و بعد از آن عمدتا براي كالاهاي اساسي 
تخصيص دهد. بانك مركزي نيز به مرور بعضي از كالاها را از 
اين فهرست خارج كرد، مثل شكر و .. و تنها پنج، شش قلم 
باقي ماند كه بحث آن اين روزها به دليل يارانه آرد صنعتي 
بسيار داغ است. دولت قبل هم براي حذف بسيار تلاش كرد، 
ولي نتوانست، چون با سفره مردم در ارتباط بود، اما بحث 
قاچاق معكوس اتفاق افتاد؛ بسياري از كساني كه صادرات 
مي كنند و بعضا جايزه صادراتي هم مي گيرند و هيچ كار 
خاصي انج��ام نمي دهند، همي��ن ارز و كالاي يارانه اي را 
مي گيرند، يك فرآيندي براي توليد آن انجام مي دهند و 
به كشورهاي همسايه صادر مي كنند كه نمونه  آن همين 

ماكاروني است.
معناي آن اين است كه يارانه به كشورهاي اطراف مي دهيم 
و به طور مرتب در حال زيان هس��تيم. اگر سيس��تم هاي 
اطلاعاتي خانواده ها و افراد را در اختيار داش��ته باش��يم، 
اين معضلي كه از س��ال 8۹ وج��ود دارد، از بين مي رود. 
سيستم هاي اطلاعاتي قوي اي وجود دارد، ولي متاسفانه به 
هم متصل نيستند. علاوه براين چنانچه بنا است ساختارها 
را اصلاح كنيم، نبايد يك كالا را نگاه كرد زيرا تجربه نشان 
داده اصلاح قيمتي كالا به كالا، آثار تورمي بيشتري دارد، 
بايد همه اق��لام را يكدفعه مورد اصلاح قرار داد تا هر آنچه 
مي خواهد آثار سوء داشته باشد، در يك مرحله اتفاق افتد. 
در دولت به خاطر مش��كلاتي كه وج��ود دارد و مخالفين 
مواضع مختلف ديده مي شود، ناهماهنگي ها وجود دارد، ولي 
چنانچه قرار است ارز ترجيحي به حذف درآيد كه كار درست 
هم همين است زيرا مشكلات ارزي در كشور وجود دارد، 
بايد دولت هزينه هايش را كم كند و در كنارش به حذف با 

در اختيار داشتن ابزارهاي جبراني بپردازد.

يوسف كاووسي 



بورس تهران از اس��فندماه س��ال گذش��ته روندي 
صعودي داش��ته و شاخص كل موفق شده خود را از 
حوالي س��طح يك ميليون و 280 هزار واحد به يك 

ميليون و 550 هزار واحد برساند.
اين رشد از اواسط اسفندماه سال گذشته آغاز شد و تا 
اوايل ارديبهشت سال جاري ادامه داشت. رشد بيش 
از 20 درصدي ش��اخص كل بورس تهران در حالي 
اتفاق افتاد كه صنايع بزرگ بازار رشد خوبي داشتند 

و صنايع كوچك نيز با رشد مواجه شدند. 
در اين ميان، حالا بازار سرمايه چند روزي است كه 
وارد روند خنثي ش��ده و اين روند خنثي در س��هام 
شاخص س��از مشهودتر است. ش��اخص كل بورس 
تهران از اوايل ارديبهشت ماه روند متعادلي داشته و 

با رشد يا افت زيادي مواجه نبود. 
در اين راستا، كارشناس بازار سرمايه دليل روند اين 
روزهاي بازار در صنايع بزرگ را نزديكي ش��اخص 
كل به مقاومت س��نگين يك ميلي��ون و 600 هزار 

واحدي مي دانند.

بورسوارداصلاحميشود؟
حسن حسين نيا، كارشناس بازار سرمايه در اين مورد 
مي گويد: با نزديك شدن شاخص كل به محدوده يك 
ميليون و 600 هزار واح��دي و يكي از مقاومت هاي 
مطرح در پيش اهالي بازار س��رمايه شاهد معاملات 

منفي در طي روزهاي گذشته بوديم. 
اين كارشناس بازار س��رمايه ادامه مي دهد: با توجه 
به رش��د بازار در هفته هاي اخير و ترس سهامداران 
از ما هاي گذش��ته طبيعي اس��ت ك��ه در نزديكي  
مقاومت ه��ا، الگوي ت��وده وار منتهي ب��ه رفتارهاي 
هيجاني و فش��ار فروش بيش��تر ب��ا هرگونه كاهش 
تقاضاي احتمالي مي ش��ود.وي مي افزايد: مي توان 
نتيجه گرفت كه احتمالًا در چند روز آينده نيز بازار 
درگير سبك و سنگين كردن خريداران و فروشندگان 
باشد و احتمال اصلاح نس��بي و كوتاه وجود دارد اما 
اصلاح سنگين را با توجه به فاكتورها و واقعيت هاي 
موجود دور از تصور مي دان��م. در مجموع با توجه به 
انتظارات تورمي و عقب افتادگي بازار سرمايه از تورم 
اخير، انتظار ادامه روند صعودي فعلي در ميان مدت 

وجود دارد.

وضعيتتكنيكاليشاخصكل
ش��اخص كل اين روزها روندي خنثي دارد. در اين 
بين، كارشناس��ان بازار هم نظ��رات مختلفي دارد. 
برخي از آنها كه به رش��د بازار خوش بين هس��تند، 

روند كنوني را اس��تراحت كوتاه مدت بازار س��رمايه 
براي رشد بيش��تر مي دانند. گروهي ديگر، حركات 
ش��اخص كل در نزديك��ي مقاومت ي��ك ميليون و 
600 ه��زار واح��د را دليلي براي تضعي��ف روند آن 
مي دانند. امير توپچي پور، كارش��ناس بازار سرمايه 
كه به شكسته شدن مقاومت پيش روي شاخص كل 
اميدوار است، مي گويد: صنعتي مانند خودرويي ها 
رشد مناسبي داشتند و در روزهاي گذشته با اصلاح 
مواجه شده اند، اما گروه هاي مانند بانكي ها و فلزات 
اساسي رشد چنداني را تجربه نكرده اند و از آن طرف، 
افت هم نداشتند. وي تصريح مي كند: با تورم موجود 
در كش��ور، بورس ارزنده ترين بازار مالي به حس��اب 
مي آيد. در اين ش��رايط، پيش بيني مي ش��ود كه با 
توجه به انتظارات تورمي و روند خنثي در گروه هاي 
بزرگي مانند بانكي ها و فلزات اساسي، بورس خود را 
براي يك رش��د جديد آماده مي كند. اين كارشناس 
بازار س��رمايه به تحليل وضعيت شاخص كل بورس 
پرداخته و عنوان مي كند: ش��ايد در اين شرايط، به 
نظر مي رسد كه شاخص كل چند روزي در محدوده 

كنوني به اصلاح زماني بپردازد و بالا يا پايين چنداني 
نداشته باشد و سپس براي شكستن مقاومت پيش 
رو حركت كند. مخالفان اين نظريه، روند ش��اخص 
كل طي روزهاي آينده را نزولي دانس��ته و معتقدند 
كه بازار سرمايه مي تواند با افت ديگري مواجه شود. 
آنها حوالي حمايت ش��اخص كل را در محدوده يك 
ميليون و 450 هزار واح��د مي دانند و معتقدند كه 
تضعيف روند، موجب افت دماس��نج بازار سرمايه تا 

اين حوالي خواهد شد. 

يكسيگنالبرايرشدبورس
طي چندين ماه گذش��ته، مساله اي كه كارشناسان 
بازار س��رمايه بر روي آن اتفاق نظر داشتند، موضوع 
»افزايش ارزش معاملات« بوده است. ارزش معاملات 
نش��ان دهنده ميزان نقدينگي اس��ت كه وارد بازار 
مي ش��ود. اين عدد اگر افزايشي باشد به معناي حال 
خوب بازار و رشد صعودي سهام است و اگر برعكس 
اين را مشاهده كنيد به نقدينگي كم يا حتي خروج 
نقدينگي اشاره خواهد داشت. ارزش معاملات در واقع 

بيان كننده ارزش كل خريد و فروش هايي اس��ت كه 
در يك س��هم انجام گرفته شده است.افزايش ارزش 
معاملات، از افزايش رونق در بازار خبر مي دهد و اين 
به معناي كاهش ركود در بازار است. طبيعي است كه 
هرچقدر ارزش معاملات بالا برود، احتمال ورود پول 
به بازار هم بيشتر مي شود و اين موضوع افزايش تقاضا 
براي س��هام را در پي خواهد داشت. ارزش معاملات 
طي دو، سه ماه اخير با رشد قابل توجهي مواجه شده 
و تقريباً به طور كامل موفق شده خود را در بالاي پنج 
هزار ميليارد تومان تثبيت كند. در روزهاي بي رمق 
بازار طي سال 1400، ارزش معاملات به حوالي دو، 
س��ه هزار ميليارد تومان رس��يده بود. در آن مقطع، 
كارشناسان مي گفتند كه ارزش معاملات بايد افزايش 
يابد تا روند صعودي بورس آغاز ش��ود.در اسفندماه 
1400، روند صعودي ارزش معاملات آغاز شد و پس 
از آن، بازار س��رمايه روزهاي خوبي را تجربه كرد. در 
اين يكي، دو ماه كه بازار سرمايه رشد داشته، ارزش 
معاملات هيچگاه و حتي در دهه نخس��ت فروردين 

ماه نيز به كمتر از پنج هزار ميليارد تومان نرسيد. 
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آيندهايمثبت
پيشرويمعاملاتبازارسرمايه

احسان عسگري به افت روزهاي اخير شاخص بورس و 
نيز عوامل تاثيرگذار بر آن اشاره كرد و افزود: اتفاق چندان 
مهمي زمينه ساز افت شاخص بورس نبود، همچنين اخبار 
منفي كه بتواند روند معاملات اين ب��ازار را تحت تاثير 
خود قرار دهد به بازار مخابره نشد.وي به تداوم احتمالي 
تنش بين روس��يه و اوكراين اشاره كرد و گفت: با توجه 
به سياست هاي اوپك، قيمت كاموديتي ها، نفت و گاز 
نمي تواند افت چنداني را تجربه كند؛ بنابراين شاخص 
بورس با يك اصلاح اندك خ��ود را آماده ورود دوباره به 
مدار صعودي كرده است.عسگري معتقد است كه روند 
منفي امروز بازار تحت تاثير بازگشايي بازارهاي جهاني 
رخ داد و خطري تهديدكننده معاملات اين بازار نيست.

اين كارشناس بازار سرمايه خاطرنشان كرد: سهامداران 
بايد اين مس��اله را مدنظر قرار دهند كه اكنون بسياري 
از ش��ركت هاي صادرات محور در حال فروش كالاهاي 
خود با دلار نيمايي به نرخ بيش از 25 هزار تومان هستند.

وي اظهار كرد: قيمت ها در بازارهاي جهاني نس��بت به 
س��ه ماه گذشته بسيار بهتر ش��ده و از سوي ديگر روند 
فروش شركت ها مناس��ب تر و در وضعيت خوبي قرار 
گرفته است.عسگري به افزايش هزينه تعدادي از صنايع 
به دليل برخي از اتفاقات اش��اره كرد و گفت: در مقابل 
چنين اتفاقي افزايش قيمت دلار و نيز نرخ كاموديتي ها 
كمك كرد تا بخش عمده اي از كاهش سودآوري صنايع 
جبران شود و حتي در برخي از صنايع مانند پتروشيمي ها 
و نيز پالايش نفتي ها شاهد رشد معقول سودآوري اين 
صنايع بوديم.وي ادامه داد: به نظر مي رسد ارايه گزارش 
مثبت شركت ها براي پايان ارديبهشت ماه و نيز انتشار 
صورت هاي مالي دوره س��ه ماهه سبب حركت بازار به 
سمت روند صعودي خواهد ش��د.اين كارشناس بازار 
س��رمايه گفت: س��هامداران خُرد كه از تخصص كافي 
براي سرمايه گذاري در اين بازار برخوردار نيستند بايد از 
هرگونه رفتار هيجاني دوري كنند و براي سرمايه گذاري 
درس��ت در اين بازار از مش��اوره با كارشناسان خبره و 
نيز سرمايه گذاري در صندوق هاي س��رمايه گذاري و 
شركت هاي سبدگردان استفاده كنند.وي عنوان كرد: 
س��رمايه گذاراني كه داراي سرمايه هاي كلان هستند، 
بهتر است به صورت غيرمستقيم وارد اين بازار شوند تا 
بتوانند از ضرر و زيان هاي احتمالي اين بازار در امان بمانند.

عسگري، روند معاملات بورس را مورد پيش بيني قرار 
داد و افزود: با توجه به نرخ دلار نيمايي، وضعيت بازارهاي 
جهاني، قيمت نفت و حمايت هاي سازمان بورس از بازار 
سرمايه، تلاش دولت براي حذف ارز 4200 توماني و نيز 
ايجاد شفافيت در اقتصاد كشور به نظر مي رسد كه بازار 
سرمايه در 6 ماه آينده و در صنايع تاثيرپذير از متغيرهاي 
اقتصادي حركت باثبات رو به بالايي را تجربه كند.اين 
كارشناس بازار سرمايه ادامه داد: در چند وقت گذشته 
اخباري در مورد واگذاري ش��ركت هاي خودروسازي 
بزرگ وجود دارد كه اين اخبار موجب توجه سهامداران 
نسبت به صنعت خودروس��ازي و قطعات خواهد شد؛ 
بنابراين با توجه به وجود چنين مسائلي به نظر مي رسد 

كه روزهاي مثبتي پيش روي معاملات اين بازار باشد.

برخوردباتخلفات
بااستفادهازروشسوتزني

ايسنا| نيما ميرزايي، كارش��ناس بازار سرمايه درباره 
اهميت موضوع س��وت زني در بازار سرمايه اظهار كرد: 
در هر بخش اقتص��ادي كه گردش ب��الاي مالي وجود 
دارد حجم تخلفات نيز به نسبت قابل توجه است و اين 
موضوع استفاده از ظرفيت هاي مردمي را اجتناب ناپذير 
مي كند. بنابراين يكي از نيازهاي ضروري بازار سرمايه در 
بعد نظارت اس��تفاده بيشتر از سهامداران خرد از طريق 
گزارش تخلفات تحت عنوان سوت زني است.وي ادامه 
داد: فرايندي كه با حمايت نهاد ناظر و البته جوايز تشويقي 
همراه است و در كنار نفع مالي براي سوت زن به كارايي 
بالاتر بورس نيز منتهي مي شود. شروع و تقويت اين مسير 
به كاهش تخلفات بازار و تقويت بازدارندگي رفتار مجرمانه 
اشخاص )حقيقي و حقوقي( منجر خواهد شد.ميرزايي 
در پاسخ به اين پرس��ش كه آيا اين اقدام تاثيري در بازار 
سرمايه خواهد داشت، توضيح داد: قطعا بله، اما استمرار و 
تقويت آن نقش كليدي تري در ميزان موفقيت اين فرآيند 
خواهد داشت. سوت زني يكي از روش هاي مرسوم و موفق 
بين المللي براي مبارزه ساختاري با تخلفات است كه براي 
شناسايي بخش هايي از تخلفات كه عمدتا از طريق تابلو 
معاملات يا فضاي مجازي قابل رويت هس��تند، كاربرد 
دارد. طبيعتا همه جرايم از اين مس��ير قابل شناسايي 
نخواهد بود ولي نورافكن نظارت را قوي تر بر بخش قابل 
توجهي از نقاط بازار مي افكند.اين كارشناس بازار سرمايه 
درباره اينكه اين اقدام مي تواند در راستاي شفاف سازي 
و سالم سازي بازار هم موثر باشد، تاكيد كرد: بله، به مرور 
و مشخص ش��دن نتايج برخوردها و موفقيت هاي اين 
فرآين��د چه در بعد برخورد و چ��ه بازدارندگي تخلفات 
ش��رايط بهبود پيدا خواهد كرد، اما تاكيد دارم كه تداوم 
اين موضوع بسيار كليدي است.وي با اشاره به اقدامات 
اخير سازمان بورس در بازار سرمايه از جمله سوت زني، 
افزايش عمق مظنه، تصميمات اصلاحي براي ETF ها، 
تعيين سقف خوراك گاز صنايع بورسي، پرداخت سود 
سهام عدالت و سودهاي رسوبي شركت ها گفت: اين موارد 
عمدتا خواسته و آرزوي ديرينه سهامداران و فعالان بازار 
سرمايه بوده كه در دوره اخير و ظرف مدت نسبتا كوتاهي 
شاهد عملياتي شدن بسياري از آنها بوديم.ميرزايي افزود: 
به عنوان مثال تعيين سقف خوراك به تنهايي بازار سرمايه 
را در برابر ابر ريسك هاي اخير پيرامون جنگ اوكراين و 
جهش نرخ گاز ايزوله كرد. خوراك با قيمت مناسب مزيت 
بالقوه سرمايه گذاري در ايران بود كه با اين تصميم بالفعل 
شد و بورس را كماكان پناهگاه امني براي سرمايه گذاري 
قرارداد و موجب جهش سودآوري شركت هاي بورسي 
ش��د )قيمت هاي فروش عمدتا با نرخ هاي جهاني رشد 
كردند درحالي كه هزينه توليد مديريت ش��د( يا درباره 
واريز سود مجامع به صورت الكترونيكي، جذابيت حضور 
در مجامع را بيش از پيش كرد و تكانه هاي پيش و پس از 

مجامع درباره انگيزه فروش را كاهش خواهد داد.

ضررپالايشييكم
چهزمانيجبرانميشود؟

اقتص�اد آنلاين| صندوق پالايش��ي يكم كه از 
باقيمانده س��هام دولت در چهار پالايشگاه تهران، 
تبريز، اصفهان و بندرعباس تشكيل شده است، در 
ش��رايطي عرضه شد كه بازار سهام در حال اصلاح 
ب��ود و اختلاف دو وزارتخانه نفت و اقتصاد بر س��ر 
مديريت اين صندوق، بهانه اي براي ريزش شديد 

بورس شد.
به دنبال عرضه پالايش��ي يك��م همزمان با ريزش 
بازار، هر واحد اين صندوق كه در روز عرضه 10هزار 
تومان قيمت داشت، به 5هزار تومان رسيد و ارزش 
اين صندوق به نصف رس��يد. از س��وي ديگر، اين 
نماد از زمان پذيره نويسي در تابستان 1۳۹۹ تا 11 
آذرماه همان سال متوقف شد و سرمايه سهامداران 
در اين صندوق حدود س��ه ماه بلوكه ش��ده بود و 
پس از بازگش��ايي نيز، بازدهي مناسبي به همراه 
نداشت. به نحوي كه در روزهاي ابتدايي معاملات 
خود در دومين هفته آذرماه سال 1۳۹۹، به قيمت 
پذيره نويسي رسيد. اين موضوع كه موجب اعتراض 
بسياري از سهامداران ش��د، آنها را وادار به فروش 

پالايش يكم، آن هم بدون كسب سود كرد. 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار با انتش��ار آماري، از 
قرار گرفتن صندوق پالايش يكم در رتبه نخست 
بازدهي بين تمام صندوق هاي سرمايه گذاري در 
سهام خبر داده اس��ت. اين در حالي است كه در 6 
ماه گذشته، قيمت هر واحد پالايشي يكم نسبت 
به ارزش دارايي ها، 10درصد افت داشته است و در 
حال حاضر نيز، صندوق دارا يكم با قيمتي معادل 
۷1.5درصد خالص ارزش دارايي هاي خود معامله 
مي شود و اين رقم براي پالايش يكم به 6۹.۹درصد 
مي رسد. به دنبال اين موضوع، بسياري از دارندگان 
واحدهاي اين ETF دولتي از جا ماندن قيمت اين 
صندوق  از سهم هاي تش��كيل دهنده آن ناراضي  
هستند و بارها اعتراض خود نسبت به اين موضوع 

را در فضاي مجازي اعلام كرده اند.
 بايد توجه داش��ت كه ن��رخ دلار، قيم��ت نفت و 
كرك اسپرد صنعت پالايشگاهي و...، در سودآوري 
شركت هاي پالايشگاهي تاثير دارد و افت يا افزايش 
نرخ اين موارد، ريزش يا رشد سهام پالايشگاه ها را 
به دنبال دارد. با اين وجود، سازمان بورس و اوراق 
بهادار با اعلام آم��ار مذكور و اعتقاد به بازگرداندن 
اعتماد سهامداران، بهبود وضعيت پالايش يكم را 

به نوعي دستاورد خود مي داند. 
اين در حالي اس��ت ك��ه نفت، در گ��روه كالاهاي 
كاموديتي قرار مي گي��رد و قيمت آن از زمان آغاز 
جنگ روس��يه و اوكراين، با افزايش قابل توجهي 
هم��راه بوده اس��ت. اين افزايش قيم��ت نفت، در 
بازدهي چه��ار پالايش��گاه موج��ود در صندوق 
پالايش يكم نيز قابل مشاهده است. به نحوي كه 
از ابتداي سال جاري تاكنون، »شپنا« 41.۳درصد، 
»شتران« 10.4درصد، »ش��بندر« 21.5درصد و 
»ش��بريز« 46.۹درصد بازدهي مثبت داش��ته اند 
و اين موضوع ارتباطي ب��ه اقدامات يا راهكارهاي 
سازمان بورس و اوراق بهادار ندارد. همچنين بايد 
اين نكته را به مسوولان سازمان بورس يادآوري كرد 
كه صرف افزايش قيمت نفت، نمي تواند پاسخگوي 
انتظار رشد قيمت سهام و بازدهي صندوق پالايش 
يكم باشد و بايد راهكاري اساسي براي بازدهي اين 

صندوق در بلندمدت اتخاذ كرد.
نكته ديگر در مورد صندوق پالايش يكم، مديريت 
غيرفع��ال )Passive( آن اس��ت. در اي��ن نوع از 
مديريت، س��رمايه گذاران تنوع زيادي در پرتفوي 
خود ندارند و بايد خود را به تعداد كمي از دارايي ها 
محدود كنند. همانطور كه اش��اره ش��د، صندوق 
پالايش يكم از سهام چهار پالايشگاه تشكيل شده 

و تنوعي در سهام سرمايه گذاران وجود ندارد. 
اين بازدهي غيرقابل قبول صندوق پالايشي يكم، 
سازمان بورس و اوراق بهادار را وادار كرد تا به دنبال 
 ETF راهكاري ب��راي تغيير وضعيت صندوق هاي
دولتي باش��د. در نتيجه اين موضوع، ۳1 فروردين 
ماه بود كه مجيد عش��قي، رييس سازمان بورس و 
اوراق بهادار، س��ه راهكار را براي بهبود شرايط اين 
صندوق ه��ا ارايه كرد تا با اج��راي آنها، قيمت اين 

صندوق ها به ارزش ذاتي خود نزديك شوند.
بر اساس اين پيش��نهادهاي س��ه گانه، اشخاص 
غيردولتي سهامدار اين صندوق ها بايد بتوانند در 
صندوق ها اعمال رأي كنند. پيش از اين، تنها دولت 
امكان تاثيرگذاري مستقيم در مجمع صندوق ها 
را داشت و ساير سرمايه گذاران حقيقي و حقوقي 
امكان مش��اركت در تصميم گيري اين صندوق ها 

را نداشتند.
بنابر پيش��نهاد دوم، اين ETFها به صندوق هاي 
فعال و بخش��ي تبديل ش��وند؛ به اي��ن معني كه 
صندوق ها مي توانند تركيب س��بد سهام را تغيير 
داده و بازارگردان نيز داش��ته باشند. اين در حالي 
است كه پيش از در سبد س��هام صندوق پالايش 
يكم تنها چهار نماد »شتران«، »شپنا«، »شبندر« 
و »ش��بريز« و در س��بد س��هام صندوق دارا يكم، 
نماده��اي »وبمل��ت«، »وبص��ادر«، »وتجارت«، 
»ات��كام« و »البرز« وجود داش��ت و ب��ا مديريت 
غيرفعال )عدم امكان تغيير در تعداد سهام موجود 

و خريد و فروش نماد جديد( اداره مي شد.
سومين پيش��نهاد، امكان فروش واحدهاي ممتاز 
اين صندوق ها در يك مزايده و واگذاري آن به بخش 
خصوصي براي جذب نقدينگي بيش��تر است. اين 
پيشنهاد نيز، در راستاي پيشنهاد اول بوده و امكان 
فروش واحدهاي ممتاز را ب��ه منظور جذب منابع 
جديد و ب��ه كارگيري در اداره صن��دوق به منظور 
افزايش قدرت مانور س��رمايه گذاري مطرح كرده 
است. با اين وجود، در حال حاضر صندوق پالايش 
يكم كه مي توانست تبديل به فرصت مناسبي براي 
كسب سود شود، تبديل به تهديدي براي پويايي بازار 

سرمايه و عامل ضرر و زيان سهامداران شده است.

»تعادل«بررسيميكند

جدال بورس با مقاومت 1/6 ميليوني

آخرينوضعيتنمادهايمتوقفدرفرابورس
مديرعام��ل فراب��ورس اي��ران ب��ا حض��ور در لايو 
اينستاگرامي در پاسخ به دغدغه هاي مطرح شده در 
مورد توقف نمادها عنوان كرد: هم در سازمان بورس 
و هم در بورس و فرابورس به اين نتيجه رس��يديم كه 
توقف نماد مشكلي را حل نخواهد كرد و در خصوص 
نمادهاي متوقف و مشكل دار رويكرد به گونه اي خواهد 
بود كه از اين به بعد كمترين زيان به سهامداران خرد 
برسد و همه تلاش ما اين است كه نماد را شفاف كنيم.

ميثم فدايي مديرعامل فراب��ورس ايران با حضور در 
لايو اينس��تاگرامي در خص��وص نمادهاي متوقف و 
دلايل توقف ها شفاف سازي كرد و درباره طولاني مدت 
بودن توقف نمادهاي فرابورسي اعم از سه نماد گروه 
محصولات شيميايي و تمهيدات فرابورس براي رفع 

اين چالش صحبت كرد.
مديرعام��ل فرابورس اي��ران با تأكيد ب��ر اينكه اكثر 
توقف ها، توقف ناش��راني اس��ت و به دلايل ش��رايط 
مربوط به شركت انجام مي شود عنوان كرد: دسته اي 
از توقف ها هم به دلايل معمول مثل توقف براي مجامع 
فوق الع��اده يا عمومي صورت مي گيرد كه س��ازمان 
بورس قرار اس��ت قانوني تصويب كند تا زمان توقف 

براي مجامع را كاهش دهند.
فدايي با اشاره به اينكه دس��ته دوم توقف نمادها كه 
به دلايل معاملاتي اس��ت، تعداد كمتري دارد اظهار 
داشت: امس��ال در اين زمينه گام جديدي برداشته 
ش��ده و توقف نمادها در صورت نوسان 20 درصدي 
در كمتر از 5 روز معاملاتي، حذف شد و با حذف اين 
نوع از توقف نماد، بخش عمده اي از مشكلات برطرف 
و باعث شد توقف معاملات با كاهش روبرو شود اما با 
قانون محدوديت نوسان 50 درصدي مشكل چنداني 

نداشتيم.
وي با بيان اينكه دليل ديگر توقف ها، ابهام در شرايط 
شركت اس��ت كه اثر زيادي روي صورت سود و زيان 
شركت دارد، عنوان كرد: در همين زمينه سه شركت 
پتروش��يمي كازرون، ممس��ني و دهدش��ت، مالك 
پتروشيمي گچس��اران بودند و به دليل اختلاف در 
افزايش س��رمايه اين پتروش��يمي، دو سال اين نماد 

متوقف بود.
فدايي در ادامه در مورد جزييات مربوط به س��ه نماد 
پتروشيمي كازرون، ممسني و دهدشت و بازگشايي 
آنها، گفت: از ابتداي س��ال در حال تعامل با سازمان 
بورس هس��تيم، بحث افزايش س��رمايه پتروشيمي 
گچساران منتفي شد؛ اين سه شركت نيز در خصوص 
موضوع افزايش سرمايه شكايت داشتند كه در حال 

پيگيري است.
به گفته او براي بازگشايي اين سه نماد مدل جديدي 
طراحي شده كه س��ه مرحله دارد؛ موضوع اول الزام 
بازارگردان اس��ت كه هم اكنون با بازارگردان نمادها 
در حال تعامل هس��تيم. دوم بحث فرم ريس��ك در 

بازار پايه است كه سهامداران بايد با پذيرش ريسك 
اق��دام به معامله اين س��هام كنند. فرآيند س��وم نيز 
تعامل با دس��تگاه قضايي بود كه انجام ش��ده و يك 
مرحله به شفاف سازي اين موضوع نزديك شده ايم، 
شفاف س��ازي قضايي اين نمادها اواخر هفته آينده 
دريافت و اعلام خواهد شد.مديرعامل فرابورس با اشاره 
به اينكه بازگشايي نماد پس از توقف هاي طولاني مدت 
كار راحتي نيست، ادامه داد: سهامداراني كه دو سال 
سهامداري كردند و شرايط سخت بازار را شاهد بودند، 
بايد با حداكثر حمايت همراه ش��وند، به همين دليل 
بيشترين تلاش براي ش��فافيت و نقدشوندگي اين 

نمادها در دستور كار است.
مديرعام��ل فراب��ورس در خصوص اينكه س��ه نماد 
پتروش��يمي مذكور چگونه بازگشايي خواهند شد، 
توضي��ح داد: درباره نمادهاي ش��ركت هاي كازرون، 
ممسني و دهدشت هنوز به طور دقيق مشخص نيست 
كه با دامنه يا بدون دامنه نوسان بازگشايي مي شوند اما 

احتمالًا بدون دامنه نوسان خواهد بود.
وي درب��اره اينكه چرا چنين نماده��اي پر ابهامي به 
بازار س��رمايه وارد شده اند، نيز اينگونه پاسخ داد: اين 
سه پتروشيمي در زمان دولت هاي گذشته وارد بازار 
پايه شدند و قرار بود شركت پروژه باشند.مديرعامل 
فرابورس ايران با تأكيد بر شعار فرابورس ايران مبني 
بر افزايش شفافيت و نقدشوندگي گفت: توقف نمادها 
هر دو اين شعارها را تهديد مي كند و تجربه نشان داده 
اس��ت كه توقف صرف نماد نمي تواند شفافيت لازم 
را ايجاد كند.او اضافه كرد: توقف نماد بيش��تر تنبيه 
سهامدار است، در همين راستا از ناشران درخواست 
كرديم كه توقف ها به دلايل ناشراني را كاهش دهند.

به گفت��ه او برخي از توقف  نمادها نيز دليل افش��اي 
اطلاعات بود و ناشر هم اطلاعات را منتشر نمي كرد، 
تصميم بر اين ش��د كه نمادهاي موردنظر بازگشايي 
شود كه بازگشايي نمادهاي »خصدرا« و »وملل« طي 
روزهاي اخير در اين زمره است.در ادامه فدايي به نماد 
بانك دي نيز اشاره كرد و گفت: همچنين در خصوص 
توق��ف نماد بانك دي دو موضوع اصل��ي وجود دارد؛ 
اول زيان ده بودن بانك اس��ت. اين بانك در بازار دوم 
فرابورس پذيرش شده اما به دليل زيان دهي شرايط 
پذيرش را از دست داده و در فرصت هيات پذيرش هم 
نتوانست شرايط را احراز كند. سپس سازمان بورس 
فرصت جديد تا پايان سال 1400 براي احراز شرايط 
به اين بانك داد كه البته مشروط به توقف نماد بود تا 
در اين فرصت بانك بتواند زيان انباشته را از بين ببرد 
با اين همه همچنان بانك دي بر اساس آخرين صورت 

مالي شرايط حضور در بازار دوم را ندارد.
موض��وع دوم نيز مرب��وط به تصمي��م بانك مركزي 
درخصوص صورت هاي مالي اين بانك است. در اين 
رابطه طي روزهاي گذش��ته جلساتي را با مديرعامل 

بانك دي برگزار كرديم. سازمان بورس هم همزمان در 
حال تصميم گيري است، اينكه صورت مالي اين بانك 
از ماده 141 خارج مي ش��ود يا خير بايد توسط بانك 
مركزي تعيين تكليف شود. تقريبا تصميم سازي در 
بانك مركزي انجام شده و از بانك دي برنامه خروج از 
ماده 141 را دريافت كردند، بر همين اساس پيش بيني 
مي شود س��ازمان بورس طي يك الي دو هفته آينده 

تصميم نهايي را اعلام و به فرابورس ابلاغ كند.

ازنمادبانكآيندهچهخبر؟
در بخ��ش ديگري از اي��ن برنامه زن��ده، مديرعامل 
فرابورس ايران درخصوص بس��ته شدن نماد آينده 
ب��ه دليل موض��وع برگ��زاري مجمع و لغ��و مجمع 
صحبت كرد ك��ه در صورت به حد نصاب رس��يدن، 
مجمع اين ش��ركت مجددا برگزار خواهد ش��د.وي 
همچنين ب��ا تأكيد بر اينكه درخص��وص نماد بانك 
آينده بايد ابهامات مربوط به ايران مال توسط اين بانك 
آينده برطرف ش��ود، گفت: بحث ديگر درباره برخي 
سهامداران بانك آينده است كه قابل حل وفصل است 
به طوري كه سهامداران ناقض قوانين، امكان معامله 

نداشته باشند.

بارانچرامتوقفاست؟
نماد ديگري كه ميثم فدايي درباره آن شفاف سازي 
كرد باران بود و گفت: بيمه زندگي باران با نماد باران 
در بازار پايه زرد پذيره نويسي شده و مشكلي در حق 
تقدم استفاده نشده دارد كه در حال پيگيري براي رفع 

مشكل و بازگشايي است.
در ادامه اين لايو حس��ين مريدالس��ادات كارشناس 
بازار سرمايه به گفت وگو اضافه شد و پرسش هايي را 

از سوي فعالان بازار مطرح كرد.
مديرعامل فرابورس در اين برنامه در پاسخ به سوالات 
مطرح ش��ده درباره توقف هاي طولاني مدت نمادها 
اظهار كرد: سازمان بورس، بورس و فرابورس به اين 
نتيجه رسيده اند كه توقف نماد مشكلي را حل نخواهد 
كرد و در خص��وص نمادهاي متوقف و مش��كل دار 
رويكرد به گونه اي خواهد بود كه از اين به بعد كمترين 
زيان به س��هامداران خرد برس��د و همه تلاش ها در 
راستاي شفاف س��ازي نمادهاست. به گفته او به تبع 
شرايط بازار در سال ۹۹ بسياري از شركت ها تمايل به 
حضور در بازار سرمايه را داشتند و در فرابورس به طور 
متوسط طي آن س��ال هفته اي دو عرضه اوليه انجام 
شد، با توجه به تعداد بالاي درج  نمادها در فرابورس 
طي سال ۹۹ بايد پذيرش و عرضه اوليه آنها در موعد 
قانوني انجام ش��ود؛ يعني از زم��ان پذيرش تا زمان 
عرضه حدود يك الي دو سال طول مي كشد؛ يكي از 
دغدغه ها اين است كه شركت ها گاهي در مرحله درج 

شرايط پذيرش را از دست مي دهند.

چهعرضههاييبهصندوقها
تخصيصدادهميشود؟

به گفته مديرعامل فرابورس ايران در حال حاضر حداقل 
در فرابورس با تعداد زيادي از ش��ركت ها مواجهيم كه 
18 ماه با بازار خوبي مواجه نبودند و عرضه نش��دند. در 
حال حاضر اين شركت ها اگر عرضه نشوند لغو پذيرش 
خواهند شد و به همين دليل بايد سهام برخي شركت ها 
را به صندوق ها عرضه كنيم تا روند بازار مختل نشود، از 
ديگر دلايل عرضه سهام به صندوق ها اين است كه برخي 
شركت ها بسيار كوچك هستند و اگر عرضه عمومي شود 
رقم بس��يار ناچيز خواهد بود.او تأكيد كرد: عرضه هاي 
بزرگ تر كه حداقل به كدها ۳00 ت��ا 400 هزار تومان 

تعلق بگيرد، قطعا به صورت عمومي انجام خواهد شد.

زمانبازگشاييتفارس
مديرعام��ل فرابورس در پاس��خ به پرس��ش هاي 
خبرنگار تلويزي��ون اينترنتي واچار نيز درخصوص 
زمان بازگش��ايي نم��اد »تف��ارس« و دلايل عدم 
بازگش��ايي اين نم��اد تاكنون گف��ت: در خصوص 
تفارس و ش��ركت هايي كه پذيره نويسي مي شوند 
موضوع به سال ۹۹ بازمي گردد كه سال خاصي بود و 
لطمه هايي را به بازار زد. در خصوص بحث تفارس نه 
شركت مقصر است نه فرابورس يا سازمان بورس.او 
ادامه داد: پيش از عيد تلاش كرديم نماد را باز كنيم، 
مجوز فعاليت تفارس قبل از پايان سال 1400 داده 
ش��د و اما توافقي بين سازمان بورس به عنوان نهاد 
ناظر با تفارس به عنوان ناش��ر رقم خورد تا فرصتي 
به اين ش��ركت داده ش��ود كه فعاليتي را به معناي 
واقعي شروع كند و پس از آن نماد بازگشايي شود.

ازاستقلالوپرسپوليسچهخبر؟
مديرعام��ل فرابورس ايران در پاس��خ به يكي ديگر از 
پرس��ش هاي مخاطبان درباره بازگش��ايي نمادهاي 
استقلال و پرسپوليس نيز اينگونه توضيح داد: اتمام 
پذيره نويس��ي اين دو نماد در روز پاياني سال 1400 
بود و به دليل تعطيلات آغاز سال جديد، كارهاي اداره 
ثبت با وقفه مواجه ش��د.موضوع دوم هم اين است كه 
پذيره نويسي اين دو نماد به دليل ذات مدل عرضه اين 
دو باش��گاه به روش خاصي بود. باشگاه استقلال ثبت 
افزايش سرمايه را انجام داده اما باشگاه پرسپوليس در 
فرآيند ثبت اس��ت و اگر امكان آن وجود داشته باشد 
در تلاش هس��تيم كه گشايش نمادها هم در يك روز 
باشد. استقلال در حال رجيستري سپرده گذاري است 
اما پرسپوليس هنوز ثبت را انجام نداده است. فرابورس 
به طور جدي پيگير گشايش اين نمادهاست. گفتني 
است در اين لايو اينستاگرامي ميثم فدايي مديرعامل 
فرابورس ايران به تمامي سوالات مخاطبان پاسخ داد 

و درباره ابهامات مطرح شده نيز شفاف سازي كرد.



گروه راه و شهرسازي|
در خلال بررسي و تصويب دو فوريت طرح اعطاي مهلت 
پرداخت فيش هاي عوارض س��اختماني، يكي از اعضاي 
ش��وراي ش��هر دو خبر از وضعيت بودجه شهرداري طي 
روزهاي رفته از سال 1401 ارايه كرد. يكي اينكه وضعيت 
درآمدهاي ش��هرداري در 45 روز نخس��ت س��ال جاري 
»مناسب« نيست. ديگر اينكه مجموع فيش هاي صادره 
براي عوارض ساختماني اعداد بالا و در حدود 2ماه درآمد 
ش��هرداري اس��ت، از اين رو، اگر اين طرح مصوب نشود، 
وضعيت درآمدهاي ش��هرداري تهران با مش��كل مواجه 
خواهد شد. اين آمارها و مقايسه ها به خوبي و روشني حاكي 
ا وضعيت وخيم بودجه و درآمدهاي شهرداري تهران است، 
مساله اي كه نيازمند فعاليت و پيگيري بيشتر مسوولان 
است. در حالي وضعيت درآمدي شهرداري تهران وخيم 
گزارش ش��ده است، كه ش��هرداري درصدد است، در سه 
شيفت خدمات خود به مردم ارايه دهد. بي گمان، افزايش 
شيفت هاي كاري، مستلزم به كارگيري بيشتر نيروي انساني 
و پرداخت حقوق و دستمزد بيشتر است كه در اين شرايط 
مالي، عرصه را بر منابع مالي شهرداري تنگ تر خواهد كرد.

آنگونه كه محمد آخوندي، رييس كميسيون برنامه و بودجه 
پارلمان ش��هري پايخت گفت، بر اساس بودجه تصويب 
شده براي سال 1401 شهرداري مي بايست درآمدهايش 
را داشته باشد اما عددهاي در آمدي شهرداري در 45 روز 
گذشته اعداد مناسبي نيست و سرجمع مواردي كه براي آنها 
فيش گرفتند، اعداد بالايي است كه همين ارقام مي تواند 

حدود 2 ماه از درآمدهاي شهرداري را پوشش دهد.
محمد آخوندي همچنين اظهار كرد: ما اگر دو فوريتي را 
تبديل به يك فوريت كنيم دوباره يك پروس��ه زماني در 
پيش روي خواهيم داشت و عملا تا آخر خرداد كاري پيش 
نخواهد رفت و وضعيت درآمدي شهرداري با مشكل رو به رو 
خواهد شد.كاشاني هم در مخالفت اظهار كرد: سابقا فرصت 
مردم چهارماهه بود اما اين فرصت از مردم گرفته ش��ده 
است. اما اگر به يك فوريت تبديل كنيم، زمان زيادي صرف 

مي شود و مشكلات مردم بيشتر مي شود. لذا خواهشمندم 
براي كاهش نگراني مردم، اين طرح را مصوب كنيم.

    ادامه بررسي طرح در جلسه بعدي 
اعضاي شوراي اسلامي شهر تهران پس از راي به دوفوريت 
طرح اعطاي مهلت پرداخت فيش هاي عوارض ساختماني 
به دليل بررسي بيشتر اين موضوع ادامه بررسي طرح را به 
جلسه بعد موكول كردند. در شصت و سومين جلسه شورا، 
دو فوريت طرح »اعطاي مهل��ت زمان پرداخت فرم هاي 
اعلام عوارض ساختماني صادره در اسفندماه سال 1400 « 
مورد بررسي اعضا قرار گرفت و مهدي عباسي درخصوص 
اين طرح تش��ريح كرد: در فيش هاي صادره براي عوارض 
ساختماني نقصي موجود است و آن هم اينست كه براي 
پرداخت اي��ن فيش ها مهلتي دوماهه داده مي ش��ود اما 
تبصره اي دارد كه در پايان سال اين مدت كمتر است. لذا 
تبعيضي ميان كساني كه اول سال فيش مي گيرند و كساني 
كه پايان سال فيش مي گيرند، ايجاد مي شود. در سنوات 
گذشته، فيش هاي سال گذشته را معتبر مي شمردند اما 
امروز چنين نيست و درنتيجه برخي فرصت پرداخت پيدا 
نمي كنند. عباسي در ادامه طي ارايه چند پيشنهاد گفت: 
بازه زماني پرداخت فيش هاي پرداخت نشده را محدود تر 
كنيم و براي پرداخت فيش ها تاريخ مشخصي تعيين شود 
و اولويتي براي بلوك هاي دارايي 3، 4، 5 قرار داده شود. اما 
ناصر اماني در مخالفت با دو فوريت اظهار كرد: احس��اس 
مي كنم اين طرح حتما بايد دوباره بررسي شود. لذا پيشنهاد 

مي كنم كه به يك فوريت تبديل شود.

    طرح پيوست عدالت ندارد
در ادامه اماني با اشاره به سخنان مقام معظم رهبري گفت: 
ايشان مي فرمايند؛ » بخش��نامه ها و مصوبات دولت بايد 
پيوس��ت عدالت داشته باشد. به نظر من هر مصوبه اي كه 
ش��ما تصويب مي كنيد، هر لايحه اي كه در دولت تنظيم 
مي كنيد و هر بخشنامه اي كه در دستگاه خودتان صادر 

مي كنيد بايد يك پيوست عدالت داشته باشد. بايد مراقب 
باشيد اين روش، اين كار و اين دستور ضربه به عدالت نزند 
و طبقات مظلوم را پايمال نكن��د.« او ادامه داد: اين طرح 
نسبت به كس��اني كه فيش را پرداخت كرده اند، تبعيض 
ايجاد مي كند و تاخير در پرداخت را تاييد كرده است. ميزان 
تخفيف ها براي مناطق كم برخوردار داراي تبعيض است. 
مهدي پيرهادي نيز طي پيشنهادهايي گفت: زمان پرداخت 
يك هفته كاري باش��د يعني از 21 اسفند تا پايان اسفند، 
همچنين واريزي هاي بالاي 10 ميليارد ريال نقدي و يكجا 
باشد و مشمول تقسيط نشوند. در مرحله بعدي بابايي نيز 
پيشنهاد كرد كه شهرداري موظف است كه پس از تصويب 
فرمان��داري، اين طرح را از طريق پيامك به مؤديان فيش 
اسفندماه اطلاع دهد. سپس مهدي اقراريان متذكر شد: 
درخصوص فيش هاي عوارض، به جز عوارض نوسازي، ساير 
عوارض در اختيار شورا هستند. همچنين فيش بايد اعتبار 
داشته باشد و فرد اين حق قانوني را داشته باشد كه مدت 
مثلا دوماه مهلت پرداخت داشته باشد. نشود كه به كسي 

28 اسفند فيش بدهند و انتظار داشته باشند طرف دو روز 
تعطيل واريز كنند. در پايان دو فوريت طرح به تصويب رسيد 

و ادامه بررسي طرح به جلسه بعدي موكول شد.

    وضعيت سلامت روان شهروندان تهراني 
مطلوب نيست

در جريان جلس��ه امروز شوراي شهر تهران چند تذكر از 
سوي اعضاي شورا مطرح شد. سوده نجفي، رييس كميته 
سلامت شوراي شهر در نطق پيش از دستور خود گفت: 
متاسفانه وضعيت ارايه خدمات بهداشتي در شهر تهران 
نسبت به بسياري از نقاط كشور مطلوب نيست و مديريت 
شهري با استفاده از خانه هاي س��لامت كه در سراهاي 
محله وجود دارد اين موضوع را جبران كرده اس��ت. او با 
بيان اينكه شاخص هاي بهداشتي در مناطق كم برخوردار 
تهران مناس��ب نيس��ت گفت: از دولت و مجلس انتظار 
مي رود ضمن توجه به موضوع سلامت تهران، در توزيع 
بودجه هاي مربوطه دقت كافي داشته باشند تا شهروندان 

تهران از س��طح عادلانه تري از خدمات برخوردار شوند. 
نجفي تاكيد كرد كه فضاهاي عمومي شهري مي تواند نقش 
مهم و تأثيرگذاري بر آرامش رواني و شادكامي شهروندان 
داشته باشد. در اين ميان س��لامت رواني اقشار جامعه، 
يكي از مباحث مهم بوده كه نيازمند سياس��ت گذاري و 
برنامه ريزي هاي دقيق و صحيح است و اتخاذ رويكردهاي 
نوين برنامه ريزي و طراحي محيط براي ارتقاي سلامت 
ش��هروندان ضروري به نظر مي رس��د.چراكه فضاهاي 
عمومي نامطلوب و فاقد كيفي��ت اجتماعي، كالبدي و 
خدمات شهري نه تنها مشاركت شهروندان را با مشكل 
مواجه مي كند بلكه موجب جامعه گريزي افراد هم مي شود. 
رييس كميته سلامت گفت: متاسفانه در حال حاضر نگاه به 
موضوع سلامت در شهر تهران بيشتر معطوف به سلامت 
جسم است و به سلامت روح و روان توجهي نمي شود كه 
انتظار مي رود در راستاي ارتقاي آگاهي و دانش و در واقع 

سواد سلامت مردم و شهروندان اقداماتي صورت گيرد.

    پارسال عوارض ساختمان 
۱۸۰ درصد افزايش يافت

در بخش ديگري از نشس��ت علني ديروز شوراي شهر 
تهران، حميدرضا صارمي، معاون شهرسازي و معماري 
ش��هرداري گفت: عوارض در ش��وراي قبلي و در سال 
قبل 180 درصد افزايش يافت تا در چند ماه باقي مانده 
فعاليت خودشان، مبالغ را دريافت كنند.  صارمي ديروز در 
شرايطي چنين ادعايي را مطرح كرد كه بر اساس مصوبه 
شوراي شهر پنجم، اخذ عوارض ساختماني در حدود 50 
درصد نسبت به سال قبل از آن رشد يافت و همچنين شيوه 
جديدي براي اخذ عوارض ساختماني متناسب با منطقه و 
محله مربوطه معرفي و به كار گرفته شد. افزون بر اين، در 
شرايطي كه طي 4 ساله اخير، قيمت مسكن و همچنين 
قيمت نهاده هاي توليد آن دچار جهشي 7 برابري )700 
درصد( شده است، افزايش متفاوت نرخ عوارض )در حد 

50 درصد( خارج از عرف و دور از انتظار نيست.
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بررسي احتمال
خودزني شهردار ناحيه ۳

پرويز سروري، نايب رييس شوراي شهر تهران در واكنش 
به ساختگي بودن ضرب و شتم شهردار ناحيه سه منطقه 
1۹ گفت: هنوز در اين باره صحت سنجي نكرديم و احتمال 
مي دهيم كه برخي ها هم جان بگيرند و هم آبرو. مساله 
اشاره شده يك موضوع تخصصي است كه در دست بررسي 
است و اين موضوع از طريق پزشك قانوني و نيروي انتظامي 
پيگيري مي شود.  س��روري درحاشيه شصت و سومين 
جلسه شوراي شهر تهران در خصوص واريز درآمدهاي 
حاصل از جرايم به حساب شهرداري تهران گفت: يكي از 
معضلات موجود در كشور اين است كه شهرداري ها از يك 
درآمد پايدار به دلايل مختلف محروم بودند. خوشبختانه 
در دولت جديد و ش��هرداري ش��رايطي فراهم شده كه 
اين مطالبات به حساب شهرداري تهران واريز شود. او با 
ابراز اميدواري از واريز هرچه زودتر مطالبات ش��هرداري 
تهران از محل جرايم به حساب اين نهاد گفت: اميدواريم 
تحول خوبي در خصوص درآمد پايدار شهري ايجاد شود. 
نايب رييس شوراي شهر تهران گفت: البته ما سال هاست 
كه از اين درآمد محروم هستيم اما دولت چراغ سبز خوبي 

براي پرداخت اين درآمدها نشان داده است.

برنامه هاي شهرداري تهران 
براي تاكسي هاي اينترنتي

معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران با اشاره به 
اينكه در قالب تفاهم نامه با وزارت صمت و كشور درصدد 
هستيم تا سازوكارهايي براي تاكسي هاي اينترنتي براي 
بهتر ش��دن چارچوب هاي فعاليت آنه��ا درنظر گيريم، 
گفت: اين مساله سبب بهبود شرايط در زمينه نرخ گذاري 
كرايه تاكسي هاي اينترنتي و بهبود كيفيت خدمات آنها 
خواهد شد. سيد مجتبي ش��فيعي معاون حمل و نقل 
و ترافيك ش��هردار تهران در گفت وگو با ف��ارس، درباره 
فعاليت تاكسي هاي اينترنتي اظهار كرد:  از ابتدا موضوع 
تاكسي هاي اينترنتي اش��كالاتي در زمينه نرخ گذاري و 
جزييات اجرايي داش��ت. وي افزود: اين مساله برخلاف 
قانوني است كه ما در مديريت شهري به آن اعتقاد داريم. 
همچنين براساس نص صريح قانون، مديريت حمل مسافر 
در شهرها برعهده شهرداري است و اين بخش از مديريت 
در واقع از شهرداري ها گرفته شده است.  معاون حمل و 
نقل و ترافيك شهردار تهران ادامه داد: فعاليت تاكسي هاي 
اينترنتي به صورت استارت آپ دراختيار كسب و كارهاي 
فضاي مجازي قرار گرفت كه تخصصي در حوزه حمل و 
نقل نداشتند و مسووليتي هم در اين حوزه نمي پذيرند. وي 
با اشاره به اينكه متولي تاكسي هاي اينترنتي از ابتدا اشتباه 
تعيين شده است، گفت: در حال حاضر ما جلساتي را براي 
ساماندهي مشكلات تاكسي هاي اينترنتي آغاز كرده ايم، 
ولي كارها به سختي پيش مي رود چرا كه كارهايي كه از 
قبل انجام گرفته اگر بخواهيم سامان دهيم، نسبت به اينكه 

از ابتدا آن را ساماندهي مي كرديم، مشكل است. 

درآمدهايشهرداريباكاهشمهلتفيشعوارضساختمانيشارژميشود؟

نشانه وابستگي شديد بودجه پايتخت به ساخت و ساز

تهاتر»نفت«باارايهخدماتعمرانيعمليشد

ورود »خاتم« به را ه آهن رشت- آستارا
گروه راه و شهرسازي| 

عباس خطيبي، معاون ساخت راه آهن شركت ساخت 
و توس��عه زيربناهاي حمل و نقل از ورود سپاه به پروژه 
عمراني ساخت و تكميل خط راه آهن رشت- آستارا در 
ازاي دريافت »نفت« خبر داد.  او با بيان اينكه هر چه زودتر 
بايد حلقه هاي مفقوده كريدور شمال - جنوب تكميل 
شود، گفت: براي تكميل خط  آهن رشت تا آستارا بيكار 
نمانده ايم و با قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا ساخت اين 
پروژه آغاز ش��ده و براي تامين منابع مالي اين پروژه قرار 
بر اين ش��ده كه از ظرفيت قانون بودجه و تهاتري نفت 
استفاده كنيم و به طور يكجا با قراردادي با قرارگاه سازندگي 
خاتم الانبيا كار را پيش ببريم. طبق اخبار منتشر شده هند 
ارسال محمولات تجاري »غير تحريمي« به روسيه را از 
طريق كشور گرجس��تان آغاز كرده است. همچنين در 
غياب نقش بنادر و راه آهن روس��يه به دليل تحريم هاي 
بين المللي وضع شده  عليه مس��كو، كارشناسان بانك 
جهاني به كمك گرجستان و جمهوري آذربايجان آمده اند 
تا مسير ترانزيتي آنها در امتداد كريدور مياني از عملكرد 
بهتري برخوردار شود از اين رو بانك توسعه آسيايي هم 
قرار است ميليون ها دلار براي توسعه كريدور مياني در 
اختيار گرجس��تان قرار دهد تا با ظرفيت بالاتر به حمل 
ريلي كالا و كانتينر از آسيا به اروپا كمك كند. انتشار اين 
اخبار توجهات بيشتري را متوجه دلايل غيبت كريدور 
شمال - جنوب در زنجيره تامين بين المللي كرد. به ويژه 
آنكه در سال هاي گذشته سرمايه گذاري هاي قابل توجهي 
در بنادري مانند شهيد رجايي )بندرعباس(، شهيد بهشتي 
)چابهار(، امير آباد و انزلي و آستارا انجام شده  اما كريدور 
شمال - جنوب هنوز هم نتوانسته به يك بازيگر كليدي 
براي مبادلات تجاري منطقه اي، فرامنطقه اي و بين المللي 
تبديل شود. واقعيت اين است كه توسعه نقطه اي بنادر 
تجاري كش��ور بدون برقراري خطوط مواصلات ريلي و 
جاده اي كارآمد براي تشكيل يك شبكه موثر حمل و نقلي 
كه حركت محمولات مختلف را به سمت بازارهاي هدف 
تس��هيل كند، منجر به جذب ترافيك كش��تي، كالا و 
كانتينرهاي حامل محمولات ترانزيتي نمي شود. تكميل 
نشدن راه آهن در مسير رشت - بندر كاسپين - بندر انزلي 
- آستارا و تاخير در تكميل پروژه ساخت خط ريل زاهدان - 
چابهار و همچنين مشكلات ظرفيت حمل و سير و حركت 

راه آهن در مسير بندر عباس به بندر اميرآباد در سواحل 
درياي خزر حلقه هاي مفقوده بزرگي براي دالان ترانزيتي 
شمال جنوب محسوب مي ش��وند. اواخر سال گذشته، 
»رستم قاسمي« وزير راه و شهرسازي اعلام كرد اميدوار 
است تا پايان سال 1401، راه آهن رشت به بندر كاسپين 
در منطقه آزاد انزلي برس��د. پيش ت��ر هم »محمد باقر 
نوبخت« معاون رييس جمهور وقت، 2 سال پيش گفته 
بود با تأمين اعتبار انجام شده، اتصال شبكه سراسري ريلي 
ايران به بندر كاسپين، تا پايان سال 13۹۹ تكميل مي شود 
كه البته عملي نشد. احداث خط آهن1۶4 كيلومتري 
قزوين - رشت كه بخش��ي از كريدور شمال - جنوب يا 
همان نوستراك محسوب مي شود، از مهر 1381 شروع و 
با گذشت حدود 17 سال در 15 اسفند 13۹7 به ايستگاه 
لاكان در نزديكي رشت رسيد، اما بهره برداري از اين قطعه، 
هرگز نتوانست پازل كش��ورمان را براي انجام مبادلات 
تجاري منطقه اي تحت كريدور ترانزيتي جنوب-شمال 
تكميل كند چرا كه قرار بود اين خط آهن از رشت در سه 
مسير مجزا به بندر كاسپين، بندر انزلي و آستارا امتداد 
پيدا كند. در اين ميان خط ريلي رشت - آستارا در ادامه به 
راه آهن جمهوري آذربايجان متصل و ارتباط بندرعباس در 
خليج فارس )و در آينده بندر چابهار در مجاورت اقيانوس 
هند( را به مسكو در روسيه و هلسينكي در فنلاند ميسر 
خواهد ساخت. هر چند دو پروژه ريلي در جنوب شرق و 
شمال كشور مهم ترين زيرساخت هاي كريدور ترانزيتي 
شمال -جنوب هستند اما امروز براي تكميل اين دو طرح 
با مشكل جدي تامين منابع مالي مواجه هستيم و تا مشكل 
منابع مالي حل نشود، تكميل اين دو پروژه ريلي مشمول 
مرور زمان خواهند ش��د و اين به معناي از دست رفتن 

فرصت هاي ترانزيتي در منطقه.

    پول باشد، زاهدان به چابهار وصل مي شود
خطيب��ي در گفت وگو با ايلنا درب��اره آخرين وضعيت دو 
پروژه ملي ريلي ساخت راه آهن چابهار- زاهدان و راه آهن 
رشت – انزلي - آستارا كه حلقه هاي مفقوده كريدور شمال 
جنوب محسوب مي شوند، اظهار داشت: اهميت تكميل 
زيرساخت هاي كريدور ترانزيتي شمال – جنوب بر كسي 
پوشيده نيس��ت و بارها درباره اهميت اين كريدور و لزوم 
تكميل آن تاكيد ش��ده  و تمام كارشناسان بر اين موضوع 

اذعان دارند كه ه��ر چه زودتر بايد حلقه هاي مفقوده اين 
كريدور تكميل شود. البته بخش هايي از اين كريدور هم كه 
ساخته شده بايد شرايط مناسب براي بهره برداري داشته 
باشند. يكي از مهم ترين زيرساخت هاي اين كريدور راه آهن 
چابهار- زاهدان است كه در حال حاضر پيشرفت فيزيكي 
اين پروژه به 5۹ درصد رسيده است. وي با بيان اينكه اگر با 
مشكلات تامين منابع مالي مواجه نشويم اين ابر پروژه ريلي 
تا پايان 1402 به بهره برداري مي رسد، ادامه داد: 70 درصد 
زيرسازي اين مسير انجام شده و محدوده خاش تا زاهدان به 
طول 154 كيلومتر ريل گذاري شده و اين خط آهن تا چند 
ماه آينده به بهره برداري مي رسد. معاون شركت ساخت و 
توسعه زيربناهاي حمل و نقل افزود: با پيمانكاري قرارگاه 
سازندگي خاتم الانبيا براي پروژه راه آهن چابهار-زاهدان 
برنامه ويژه اي در نظر گرفته ايم و اجراي اين برنامه ها به 12 
هزار ميليارد تومان نياز دارد كه البته بخشي از آن را از 100 
ميليون يورو صندوق توس��عه ملي و بخشي ديگر را هم از 

ظرفيت قانون بودجه تامين خواهيم كرد.

    ورود قرارگاه خاتم الانبيا 
به ساخت راه آهن رشت- انزلي

خطيبي با اشاره به پروژه راه آهن رشت - انزلي - آستارا 
بخش��ي ديگر از زيرس��اخت هاي ريلي كريدور شمال 
- جنوب اظهار داشت: عمليات ساخت راه آهن رشت - 
آستارا كه آخرين حلقه مفقوده كريدور شمال -جنوب 
در ايران محسوب مي ش��ود، آغاز شده و تا پايان امسال 
مسير ريلي رشت - بندر كاسپين به طول ٣5 كيلومتر 
به بهره برداري مي رسد.  معاون ساخت راه آهن شركت 
ساخت و توس��عه زيربناهاي حمل و نقل تاكيد كرد: با 
وجود تكميل نشدن راه آهن رشت تا آستارا، ظرفيت و 
شبكه كريدور شمال -جنوب به نحوي تكميل مي شود 
كه امكان حمل بار و بهره برداي از آن براي اتصال خليج 
فارس و درياي عمان به درياي خزر وجود داشته باشد و در 
نبود زيرساخت راه آهن رشت- آستارا، ظرفيت و فرصت 
از دست نمي رود. وي با بيان اينكه براي تكميل خط  آهن 
رشت تا آستارا بيكار نمانده ايم، اظهار داشت: با قرارگاه 
سازندگي خاتم الانبيا ساخت اين پروژه آغاز شده و حدود 
١٢ كيلومتر پيمان سپاري شده و براي تامين باقي منابع 
مالي اين پروژه قرار بر اين شده كه از ظرفيت قانون بودجه 

و تهاتري نفت استفاده كنيم و به طور يكجا با قراردادي 
با قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا كار را پيش ببريم.

    با تامين منابع مالي
راه آهن آستارا 4 ساله ساخته مي شود 

خطيبي درباره مذاكرات براي خط اعتباري روسي پروژه 
راه آهن رشت-آستارا گفت: در سفر اخير رياست جمهوري 

و وزير راه و شهرسازي به روسيه قرار براين شد كه دو پروژه 
ريلي از جمله رشت-آستارا از وام 5 ميليارد دلاري استفاده 
كنند. كه البته تامين منابع مالي از منابع داخلي كشور براي 
اين پروژه شروع شده و معطل اين منابع نمانده ايم. معاون 
شركت ساخت و توسعه زيربناهاي حمل ونقل تاكيد كرد: 
اگر منابع تامين شود راه آهن رشت - انزلي - آستارا در طول 

مدت 4سال ساخته و تكميل و تحويل خواهد شد.

عبدالله ع�ذاري اهوازي/ ام�روز رويكرد 
توليد دانش بنيان ب�راي صنعت نفت يك 
راهبرد ضروري است كه در آينده نزديك 
به تحق�ق اه�داف توليد صيانتي دس�ت 

خواهد يافت.
باز خورد بيس�ت و شش�مين نمايش�گاه 
بين المللي نفت، گاز، پالايش و پتروشيمي 
اي�ران كه س�الانه با حضور جم�ع كثيري 
از ش�ركت هاي توانمند داخلي و خارجي 
برگزار ش�د، فرصت مناسبي جهت جذب 
س�رمايه، همكاري متقاب�ل،  تقويت توان 
س�ازندگان داخل�ي، ارتقاي ت�وان فني و 
مهندسي، بالا بردن سطح توليد و همچنين 
افزايش ظرفيت هاي اجرايي  پيمانكاران، 
شركت هاي توليدي و بهره برداري و مراكز 

دانش بنيان ايجاد مي كند.
خوش�بختانه در اي�ن فرآين�د رو به جلو 
ش�ركت نفت و گاز اروندان نيز همه س�اله 
به عنوان دومي�ن توليد كننده  بزرگ نفت 
خام ايران در اين نمايشگاه حضوري فعال 

داشت.
 اين شركت با راهبري 6 ميدان مشترك و 7 
ميدان غيرمشترك بزرگ و پيچيده، علاوه 
بر توليد صيانتي، در حال توسعه ميادين و 
اجراي پروژه هاي منتج به ازدياد برداشت 
از ميادين، به ويژه ميادين مش�ترك است 
و همچنين به عنوان اولين ش�ركت تابعه 
شركت ملي نفت ايران محسوب مي شود كه 
برون سپاري خدمات بهره برداري از ميادين 
تحت سرپرستي خود را بصورت يكپارچه 

به پيمانكاران داخلي واگذار كرده است.
بي گمان تاكي�د مدبرانه اي كه مقام معظم 
رهبري در نامگذاري س�ال جاري به توليد 
با شاخصه دانش بنيان داشته اند، به اثبات 
تجربه هاي گذش�ته، نش�ان از آن دارد كه 
ه�ر تولي�دي نمي تواند چش�م اندازهاي 
بالاي اقتصادي را محقق كند، مگر آنكه با 
بهره وري و هزينه كرد متناسب بتواند ارزش 
آفريني كند و ام�روزه اين رويكرد »توليد 
دانش بنيان« از اين جهت براي صنعت نفت 
اهميت دو چندان داش�ته كه يك راهبرد 
ض�روري اس�ت و تحقيقا  در آين�ده اي نه 

چندان دور با ورود به نيمه دوم عمر مخازن 
نفتي اي�ران، دوران مخازن پرب�ازده و كم 
هزينه تم�ام خواهد ش�د و حداكثر توليد 
صيانتي و تحقق اهداف توليدي كه در خور 
اين ميزان ذخاير عظيم نفتي كشور باشد 
تنها با اتكاء به دانش روزآوري شده ممكن 

خواهد بود.
 بايد باور داش�ت كه اين الزام آينده نگرانه 
صنع�ت نفت ب�زرگ اي�ران را در مس�ير 
فناورمحور ش�دن قرار خواه�د داد، كه با 
روي كار آمدن دولت س�يزدهم و يك نگاه 
و رويكرد درست درون زا، اين روند شتاب 

بيشتري به خود گرفته است.
گزينه هاي بس�ياري در اين راهبرد كلان 
اقتصادي وج�ود دارد تا با تحقق و حمايت 
از توليد دانش بنيان اعتماد و ايجاد فرصت 
نقش آفريني به شركت هاي دانش بنيان را 

ساختار مند كند.
 بنابراين با اعتمادي كه به ظرفيت هاي بومي 
وج�ود دارد، بايد زمينه لازم نقش آفريني 
س�ازندگان و تأمين كنندگان داخلي براي 
پيشبرد و تحقق ش�عار سال بيش از پيش 

فراهم شود.
 البته در اين ميان نبايد از نقش دانشگاه ها 
و مراكز پژوهش�ي و تحقيقاتي غافل شد، 
چراكه اي�ن دانش�گاه ها و مراك�ز علمي 
هستند كه مي توانند زيرساخت ها و شرايط 
رش�د دانش بنيان ه�ا و حماي�ت از توليد 

داخلي را فراهم كنند.
و اينك كه پس از يكسال وقفه، دوباره جمع 
بزرگ صنعت نفت، گاز و پتروشيمي كشور 
با ش�عار »نفت دانش بنيان، توليد ايراني، 
صادرات جهاني« در بيس�ت و شش�مين 
نمايشگاه بين المللي نفت تهران گرد هم 
آمده اند، بستري درخور تحسين و متناسب 
جه�ت هم افزاي�ي و رف�ع نيازهاي بخش 
خصوصي و دولتي فراهم مي آيد، تا همچون 
نمايش�گاه هاي پيش�ين كه فرصت هاي 
همكاري بسيار ارزنده اي را در اختيار اين 
ش�ركت قرارداد تا با شناسايي سازندگان 
و تأمين كنندگان واجد ش�رايط، در اسرع 
وقت نيازهاي تجهيزاتي و خدماتي خود را 
برآورده سازد.اين نمايشگاه نيز مي تواند 
بيش از پيش، زمينه  ساز تعاملات، تسهيم 
دانش روز، به روز رس�اني اطلاعات فني و 
عملياتي و دستيابي به فن آوري هاي نوين 
در عرصه هاي مختل�ف توليد، نگهداري و 
تعميرات، فرآورش و غيره باشد.در همين 
خصوص، ش�ركت نف�ت و گاز اروندان در 
اي�ن دوره از نمايش�گاه بي�ن المللي نفت 
تهران نيز با هدف شناس�ايي و حمايت از 
پيمانكاران، مشاوران، مراكز دانش بنيان 
و همچنين سازندگان كالاهاي داخلي در 
بهره برداري از ميادين غرب كارون  حضور 
فعالي داشت و پاسخگوي مراجعه كنندگان 

و بازديدكنندگان خواهد بود.

هيچ توليدي نمي تواند چشم انداز اقتصاد كشور را محقق 
كند مگر با توسل به توليد با شاخصه هاي دانش بنيان



قيمت بيت كوين بامداد روز گذشته پس از تقريباً ۳۰۰ 
روز به زير ۳۰هزار دلار سقوط كرد؛ به گفته كارشناسان، 
اگرچه عوامل فاندامنتال مثب��ت و بلندمدت مربوط 
به بيت كوين همچنان به قوت خود باقي هس��تند، اما 
بازگشت به س��طح ركورد قبلي قيمت )۶۹هزار دلار( 
زم��ان زيادي خواهد برد. پس از پاي��ان حمام خون در 
وال استريت )بازار س��هام امريكا( بيت كوين مي تواند 
ي��ك دوره تثبيت تازه را آغاز كن��د. در حال حاضر اما، 
بس��ياري از تحليل گران با ترس از سقوط قيمت ها در 
حال فروش دارايي هاي خود هس��تند و در عين حال، 
برخي از كارشناسان، هدف بعدي بيت كوين را بين ۲۱ 
تا ۲۳هزار دلار پيش بيني  كرده اند. با گذشت چند روز 
از تصميم فدرال رزرو براي افزايش س��ريع تر نرخ بهره 
بانكي و بيشترشدن ترس سرمايه گذاران بازارهاي مالي 
از ش��كل گيري ركود اقتصادي، بازار ارزهاي ديجيتال 
و س��هام هر دو با سقوط هايي كم سابقه مواجه شدند و 
قيمت بيت كوين پ��س از ۲۹۰ روز به زير ۳۰هزار دلار 
سقوط كرد. كف ۲۹،۷۰۰ دلاري بيت كوين، پايين ترين 
قيمت اين ارز ديجيتال در سال ۲۰۲۲ و ۱۰ ماه گذشته 
محسوب مي ش��ود. بيت كوين آخرين بار در ۲۰ ژوييه 
۲۰۲۱ )۲۹ تير ۱۴۰۰( قيمتي زير ۳۰هزار دلار را تجربه 
كرده بود؛ زماني كه پس از سقوط تا سطح ۲۹،۳۰۰ دلار، 

يك اصلاح صعودي جديد را آغاز كرد.
ادوارد مويا تحليلگر بازارهاي مالي در موسسه معاملاتي 
اواندا مي گويد: »س��قوط اخير ارزهاي ديجيتال كاملًا 
تحت تأثير افزايش فشار فروش در بازار سهام شركت هاي 
فعال در حوزه فناوري است و ارتباط فاندامنتال چنداني 
با فضاي ارزهاي ديجيتال ندارد. ش��تاب نزولي كنوني 
مي توان��د بيت كوين را تا ۲۸،۵۰۰ دلار پايين بكش��د 
و ممكن اس��ت پس از رس��يدن به اين سطح برخي از 
خريداران بلندمدت وارد صحنه شوند. عوامل فاندامنتال 
مثبت و بلندمدت مربوط به بيت كوين همچنان به قوت 
خود باقي هس��تند، اما بازگشت به سطح ركورد قبلي 
قيمت )۶۹هزار دلار( زمان زيادي خواهد برد. پس از پايان 
حمام خون در وال استريت )بازار سهام امريكا( بيت كوين 
مي تواند يك دوره تثبيت تازه را آغاز كند. در حال حاضر 
اما، بسياري از تحليلگران با ترس از سقوط قيمت ها در 

حال فروش دارايي هاي خود هستند.
استيون مك كلارگ، مدير ارشد بخش سرمايه گذاري 
موسس��ه والكري و يكي از بنيان گذاران اين ش��ركت، 
گفته اس��ت: »اگر بانك مركزي امريكا تا ماه هاي ژوئن 
و ژوييه )خ��رداد و تير( به افزايش نرخ بهره بانكي ادامه 

دهد، احتمالًا بازار در طول تابستان نزولي خواهد بود. از 
آنجايي كه انتخابات ميان دوره كنگره امريكا را در نوامبر 
)آبان( سال جاري در پيش داريم، انتظار دارم كه بانك 
مركزي امريكا در جلس��ه ماه سپتامبر )شهريور( خود 
تصميم به توقف افزايش نرخ بهره بانكي يا حتي كاهش 
آن بگيرد. اين اتفاق مي تواند در پايان تابستان جرقه اي 
در بازار ايجاد كند و باعث بازگشت دوباره قيمت ها شود. 
جِف دورمن، مدير بخش سرمايه گذاري موسسه آركا 
كه در زمينه سرمايه گذاري در ارزهاي ديجيتال فعال 
است، مي گويد: »اين سقوط به اين خاطر اتفاق افتاده 
اس��ت كه عقب نش��يني خريداران و خودداري آنها از 
ورود به بازار، ديگر به اوج خود رس��يده است و بايد ديد 
چه چيزي آنها را دوباره به بازار باز مي گرداند؛ البته اگر 
چيزي باشد كه بتواند آنها را به بازگشت ترغيب كند.« 
بانك مركزي امريكا اين ماه تصميم گرفت كه نرخ بهره 
بانكي را ۰.۵ درصد افزايش دهد و احتمالًا در نشس��ت 
ماه آينده در ژوئن )خرداد( هم همين كار را تكرار خواهد 
كرد. البته سقوط اين روزهاي بيت كوين تنها بخشي از 
ريزش گسترده بازارهاي مالي سراسر جهان است. هر 
سه شاخص كليدي بازار سهام با سقوط مواجه شده اند. 
شاخص بورس��ي »S&P۵۰۰« كه يكي از آنهاست، 
با س��قوطي ۳.۲ درصدي روي س��طح ۳،۹۹۱ قرار 
گرفته است. شاخص هاي سهامي نزدك و ميانگين 
صنعت��ي داو جونز ه��م به ترتيب ب��ا ۴.۵ و ۲ درصد 
سقوط در سطح ۱۱،۶۲۳ و ۳۲،۲۴۵ قرار گرفته اند. 
در جريان اين س��قوط كم س��ابقه، هم بستگي بين 

قيمت بيت كوين و شاخص بورسي نزدك هم به اوج 
تاريخي خود در ۸۰ درصد رسيده است كه هماهنگي 

زياد ارزهاي ديجيتال و بازار سهام را نشان مي دهد.

    با سقوط قيمت ارزهاي ديجيتال 
يك  ميليارد دلار موقعيت معاملاتي ليكوييد شد

هم زمان با سقوط كم سابقه قيمت بيت كوين و ارزهاي 
ديجيتال، بيش از يك ميليارد دلار موقعيت معاملاتي در 
صرافي هاي ارز ديجيتال ليكوييد شده است. اين اتفاق، 
بزرگ ترين موج ليكوييدشدن موقعيت هاي معاملاتي 
از ابتداي س��ال ۲۰۲۲ محسوب مي ش��ود. هم زمان با 
شكسته شدن بس��ياري از حمايت هاي كليدي روي 
نمودارها و تشديد احساس ترس ميان معامله گران، بيش 
از ۱ ميليارد دلار موقعي��ت معاملاتي در بازارهاي آتي 
ليكوييد شده است. ليكوييدشدن زماني رخ مي دهد كه 
صرافي براي پيشگيري از سوخت شدن مبلغ اوليه اي كه 
به معامله گر قرض داده است، موقعيت معاملاتي اهرم دار 
آن تري��در را به طور كامل ببن��دد. در واقع پلتفرم هاي 
معاملاتي با اي��ن كار اجازه نمي دهن��د كه موجودي 
حس��اب يك معامله گر به عددي كمتر از بدهي اش به 
صرافي برسد. اين اتفاق در درجه اول در بازارهاي آتي رخ 
مي دهد. بيت كوين در طول ۲۴ ساعت بيش از ۵ درصد 
از ارزش خود را از دست داده است و اتريوم، بايننس كوين 
و ريپل هم ش��رايط مشابهي داش��ته اند. لونا بين تمام 
ارزهاي ديجيتال اسف بارترين وضعيت را داشته است و 
سقوطي ۵۰ درصدي را تجربه كرده كه عمدتاً به دليل 
ريزش غيرعادي ارزش استيبل كوين دلاري شبكه تِرا، 
يعني »UST« است. در اين ميان دوج كوين با سقوطي 
۶ درصدي در مقايسه با بسياري از آلت كوين ها عملكرد 
بهتري داشته است. بيت كوين در ساعات ابتدايي صبح 
روز گذشته به زير ۳۰هزار دلار سقوط كرد. اين سقوط 
كه قيمت بيت كوين را به پايين ترين سطح در ۲۹۰ روز 
گذشته رساند، تا حدي تحت تأثير ريزش ۴.۲۹ درصدي 
شاخص بورسي نزدك است. بازارهاي سهام آسيايي هم 
معاملات ديروز را با ۱ درصد كاهش در ش��اخص هاي 

اصلي آغاز كرده اند. اين سقوط تاريخي، به شكل گيري 
بزرگ ترين موج ليكوييدشدن موقعيت هاي معاملاتي 
بازار ارزهاي ديجيتال از ابتداي سال ۲۰۲۲ منجر شده 
اس��ت. آن طور كه از آخرين آمارها پيداس��ت، در اين 
۲۴ ساعت معامله گران بيت كوين ۳۴۶ ميليون دلار، 
معامله گران اتريوم ۳۲۱ ميليون دلار و فعالان بازار لونا 
۸۷ ميليون دلار از سرمايه خود را به دليل ليكوييدشدن 
موقعيت هاي معاملاتي ش��ان در صرافي ها از دس��ت 
داده اند كه رقمي غيرعادي تلقي مي شود. بيش از ۷۹۳ 
ميليون دلار از موقعيت هاي معاملاتي ليكوييدش��ده 
مربوط به معامله گران لانگ )خريداران( بوده كه برابر با 
۷۳ درصد از كل مبالغ ازدست رفته است. ۲۵۷ ميليون 
دلار از اين يك ميليارد دلار موقعيت معاملاتي، در صرافي 
»OKX« ليكوييد شده است و بايننس و »FTX« هم به 
ترتيب سهمي ۱۸۱ و ۱۰۲ ميليون دلاري از اين جريان 
دارند. تعدادي موقعيت هاي معاملاتي باز موجود در 
بازارهاي مش��تقه در اين م��دت ۵.۶ درصد كاهش 
يافته است كه نشان مي دهد بخشي از معامله گران 
انتظار دارند قيمت ها در ادامه س��قوط عميق تري را 
تجربه كنند و به همين خاطر موقعيت هاي معاملاتي 
خود را بسته اند. ضمن اينكه ارزش كل بازار ارزهاي 
ديجيتال هم در اين ۲۴ ساعت حدود ۸ درصد سقوط 
كرده است. البته پس از آن ارزهاي ديجيتال به تدريج 
رون��د بازيابي را آغاز كردن��د، بيت كوين به محدوده 
۳۱،۹۰۰ دلار و اتريوم به نزديكي ۲،۴۰۰ دلار رسيد، 
اما ادامه داربودن روند بازيابي قيمت ها نيز به وضعيت 

بازار سهام در روزهاي پيش رو بستگي دارد.

    هدف بعدي بيت كوين
بين ۲۱ تا ۲۳هزار دلار است

يكي از تحليلگران بازار ارز ديجيتال مي گويد بيت كوين 
و آلت كوين ها اكنون در ش��رايط حساسي قرار دارند 
ادامه روند نزولي ممكن است به سقوط شديد قيمت 
اين ارزهاي ديجيتال منجر شود. يكي از تحليل گران 
ارزهاي ديجيتال با نام مس��تعار كاپو ب��ه ۲۶۶,۳۰۰ 
دنبال كننده خود در توييتر گفته  است »هدف قيمتي 
اصلي« بيت كوين جايي بين ۲۳,۰۰۰ تا ۲۱,۰۰۰ دلار 
اس��ت. علاوه بر اين، كاپو فكر مي كند آلت كوين ها در 
نقطه بسيار حساسي قرار دارند و ممكن است در آينده 
قيمت آنها به ش��دت كاهش يابد. او در اين باره گفته  
است: »شاخصي كه متوس��ط قيمت آلت كوين هاي 
منتخب بازار را اندازه گيري مي كند، در آستانه شكستن 
حمايت اصلي خود است. حمايت بعدي اين شاخص 
۵۰ درص��د پايين ت��ر از س��طح كنوني آن اس��ت. با 
رسيدن ش��اخص به زير اين سطح، فش��ار فروش در 
بازار آلت كوين ها تشديد خواهد شد.« كاپو گفته  است 
پيش بيني هاي او درباره اتري��وم هم صدق مي كند و 
اين ارز ديجيتال نيز ممكن است در آينده با يك روند 
اصلاحي مواجه شود. او درباره اتريوم گفته  است: »هدف 
اصلي اتريوم ۱,۱۰۰ تا ۱,۳۰۰ دلار اس��ت. اين يعني 
قيمت اتريوم ۵۰ درصد كاهش مي يابد نه ۷۰ درصد.« 
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الزام برنامه توسعه اينترنت فيبرنوري 
براي پوشش ۸۰ درصدي خانوارها

معاون رگولاتوري گفت: براس��اس مصوبه كميس��يون 
تنظيم مقررات ارتباطات، ۸۰ درصد خانوارهاي هر استان 
بايد تحت پوشش شبكه اينترنت مبتني بر فيبرنوري قرار 
بگيرند. به گزارش مهر به نقل از رگولاتوري، علي محمد 
منتظري درباره الزامات برنامه توس��عه شبكه دسترسي 
مبتني بر فيبرنوري گفت: بر اس��اس مصوبه كميسيون 
تنظيم مقررات ارتباطات، ۸۰ درصد خانوارهاي هر استان 
بايد تحت پوشش شبكه مبتني بر فيبرنوري قرار بگيرند 
و مبناي پوشش خانوار در اين مصوبه، كدپستي يا پلاك 
ثبتي شهري و روس��تايي و نقشه هاي هوايي مورد تاييد 
رگولاتوري در نواحي خدمات ش��هري و روستايي است. 
معاون راهبردي و توسعه بازار رگولاتوري افزود: بر اساس 
مصوبه ۳۲۹ كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات، حداقل 
۵۰ درصد كاربران ني��ز بايد امكان اس��تفاده از خدمت 
دسترسي از طريق فيبرنوري )FTTp( و حداكثر ۵۰ درصد 
كاربران امكان اس��تفاده از خدمت دسترسي پرسرعت 
سيمي با قابليت حداقل ۵۰ مگابيت بر ثانيه و دسترسي 
راديويي مجاز با قابليت حداقل س��رعت ۳۰ مگابيت بر 
ثانيه را داشته باشند. وي با اشاره به اينكه اصول حاكم بر 
حمايت از توسعه شبكه دسترسي مبتني بر فيبر نوري با 
هدف تحقق پوشش ۸۰ درصدي خانوارها به دسترسي 
پهن باند ثابت بر اس��اس اهداف عمليات��ي طرح كلان و 
معماري شبكه ملي اطلاعات تصويب شده است، تاكيد 
كرد: در بخشي از اين مصوبه، مقررات مربوط به حمايت 
از اپراتورها و دارندگان پروانه ش��بكه ثابت براي توس��عه 
شبكه دسترس��ي مبتني بر فيبر نوري پيش بيني شده 
اس��ت. منتظري در تشريح اين حمايت ها گفت: با توجه 
به طولاني بودن دوره بازگشت سرمايه و رسيدن به نقطه 
سربه سري طرح هاي توسعه شبكه مبتني بر فيبرنوري 
براي منازل و كسب و كارها )FTTp(، از ابتداي سال ۱۴۰۱ 
تا پايان سال ۱۴۰۸، مبلغ حق السهم دولت از درآمد ارايه 
خدمات دسترسي مبتني بر اين فناوري، يك دهم درصد 
تعيين شده اس��ت؛ البته به اين شرط كه در صورت هاي 
مالي حسابرسي شده اپراتورها، درآمد خدمات FTTp از 
درآمد ساير خدمات تفكيك شده باشد. معاون راهبردي 
و توسعه بازار رگولاتوري تصريح كرد: همچنين به شرط 
تفكيك حساب هاي مالي عمده فروشي و خرده فروشي در 
صورت هاي مالي حسابرسي شده، رعايت الزامات مصوب 
كميسيون تنظيم مقررات ارتباطات و تاييد رگولاتوري، از 
ابتداي سال ۱۴۰۱، درآمد عمده فروشي خدمات مبتني 
بر فيبر نوري مشمول حق الس��هم دولت نمي شود. وي 
درباره نرخ گذاري خدمات شبكه دسترسي مبتني بر فيبر 
نوري گفت: بر اساس مصوبه كميسيون، سازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي بايد تعرفه داكت، ميكرو داكت 
و س��اب داكت را بازنگري كند. اما در حوزه نرخ خدمات 
خرده فروشي از ابتداي س��ال ۱۴۰۱ تا پايان سال ۱۴۱۰ 

اين نرخ بر اساس شرايط بازار و عرضه و تقاضا خواهد بود. 

اينترنت مجاني
براي كم درآمدها در امريكا

رييس جمه��ور امريكا اعلام ك��رد ۲۰ فراهم كننده 
اينترنت ش��امل ش��ركت هاي ورايزن، كام كست و 
AT&T، متعهد ش��دند قيمت ها را كاهش دهند يا 
سرعت اينترنت ميليون ها خانواده امريكايي كم درآمد 
را افزايش دهند. به گزارش ايسنا، جو بايدن كه توسط 
كامالا هريس، معاون رييس جمهور، در رز گلدن كاخ 
سفيد همراهي مي ش��د، گفت: اين موردي است كه 
شركت هاي بزرگ بايد اقدام كنند. تعهد شركت هاي 
اينترنت در راستاي برنامه »اتصال مقرون به صرفه« 
داده شده كه بخشي از قانون »زيرساخت« است كه 
سال ميلادي گذش��ته با حمايت جمهوري خواهان 
و دموكرات ها در كنگره تصويب ش��د. كاخ س��فيد 
اعلام كرد اي��ن توافق كمك مي كند هزينه اينترنت 
خانواده هاي امريكايي واجد شرايط حداكثر ۳۰ دلار 
در م��اه كاهش پيدا كند. با توافق ه��اي جديد، ده ها 
ميليون خانواده كه تحت برنام��ه »اتصال مقرون به 
صرف��ه « قرار مي گيرند، س��رويس اينترنتي رايگان 
دريافت مي كنند. خانوارهاي كم درآمد مي توانند واجد 
شرايط اين برنامه قرار بگيرند. دريافت كمك فدرال 
در برنامه هاي ديگر ماند يارانه غذا يا برنامه هاي بيمه 
سلامت كم درآمد هم يك خانواده را واجد اين برنامه 
مي كند. بايدن اعلام كرد بس��ياري از مردم مشغول 
دوركاري هستند و اين اهميت اينترنت پرسرعت را 
نشان مي دهد. بر اساس گزارش رويترز، يك مقام ارشد 
دولت امريكا در كنفرانس مطبوعاتي به خبرنگاران 
گفت: اين شركت ها داوطلبانه چنين تعهدي داده اند.

ارزش غول هاي فناوري
يك تريليون دلار ريخت

بيش از يك تريليون دلار از ارزش غول هاي فناوري 
در سه روز معامله اخير بازار امريكا از دست رفت. به 
گزارش ايسنا، از زمان تصويب افزايش نرخهاي بهره 
امريكا در چهارشنبه گذشته، ارزش سهام شركتها 
ريزش ك��رده اما بخش فناوري ضرر س��نگين تري 
در مقايس��ه با بخش ه��اي ديگر اقتص��اد متحمل 
ش��ده اس��ت. س��رمايه گذاران اكنون در مقايسه با 
س��ال هاي اخير به خص��وص در دوره كرونا، علاقه 
كمتري به سهام نش��ان مي دهند و پول بيشتري را 
به س��وي دارايي هاي امن هدايت مي كنند. اپل كه 
ارزشمندترين شركت فناوري جهان است، از زمان 
پايان معاملات چهارش��نبه گذشته، ۲۲۰ ميليارد 
دلار از ارزش خود را از دست داده است. جروم پاول، 
رييس بانك مركزي امريكا چهارشنبه گذشته اعلام 
كرد تورم بسيار بالا بوده و هيچ برنامه اي براي افزايش 
بيش از نيم درصدي نرخ هاي بهره وجود ندارد. بازارها 
ابتدا تحت تاثير اظهارات پاول صعود كردند اما اين 
خوش بيني در روزهاي بعد رنگ باخت و شاخص هاي 
سهام روز پنجشنبه، جمعه و سپس دوشنبه ريزش 
كردند. بر اس��اس گزارش ش��بكه سي ان بي س��ي، 
بزرگ ترين ري��زش ارزش بازار در س��ه روز معامله 
گذش��ته پس از اپل شامل مايكروس��افت به ميزان 
حدود ۱۸۹ ميليارد دلار، تسلا با ۱۹۹ ميليارد دلار، 
آمازون با ۱۷۳ ميليارد دلار، آلفابت با ۱۲۳ ميليارد 
دلار، انويديا به ميزان ۸۵ ميليارد دلار و مِتاپلتفرمز 
)شركت مادر فيس بوك( با ۷۰ ميليارد دلار، بوده اند.

روندنزوليارزهايديجيتالادامهدارد

سقوط تاريخي بيت كوين به زير ۳۰ هزار دلار

آگهی تجديد فراخوان شرکت در مناقصه )عمومی، يک مرحله ای(

شرکت گاز استان سیستان و بلوچستان در نظر دارد، تهیه مصالح و اجراي عملیات توسعه شبکه و انشعابات گاز شهرهای ایرانشهر، بمپور و محمدان، را با مشخصات 
و شرایط زیر، از طریق ارزیابی کیفی، به پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید:

1- نام و نش�انی و دس�تگاه مناقصه گزار: شرکت گاز اس�تان سیستان و بلوچستان به نشانی اس�تان سیستان و بلوچس�تان، زاهدان، بزرگراه خلیج فارس و تلفن 
05433294537

2- محل اجرای پروژه: شهرهای ایرانشهر، بمپور و محمدان
3- حدود مبلغ برآورد اولیه: 153.000.000.000 ریال 

4- نوع و میزان تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: ضمانتنامه بانکی معتبر یا واریز وجه نقد به حساب شماره IR 920100004101014638163528 بانک مرکزی بنام 
پرداخت سایر منابع شركت گاز استان سیستان و بلوچستان )این ضمانتنامه باید طبق آیین نامه تضمین برای معاملات دولتی، مصوبه شماره 123402/ت 50659 ه� 

مورخ 94/9/22 هیأت محترم وزیران، تهیه و ارائه گردد(، به مبلغ 6،960،000،000 )شش میلیارد و نهصد و شصت میلیون( ریال 
5- زمان توزیع اسناد مناقصه و اسناد ارزیابی کیفی: از روز شنبه 1401/02/24 تا ساعت 16:00 روز سه شنبه 1401/02/27

6-  زمان بازگشت اسناد مناقصه به همراه اسناد ارزیابی کیفی و رزومه: تا ساعت 9:00 روز چهارشنبه مورخ 1401/03/11
7-  زمان گشایش پاکات مناقصه: ساعت 10:00 روز دوشنبه مورخ 1401/03/23

8- مدت اعتبار پیشنهادات: به مدت سه ماه از تاریخ آخرین موعد تسلیم پیشنهاد
9- کلیه مراحل برگزاری مناقصه از توزیع اسناد ارزیابی کیفی، بازگشت رزومه، دریافت اسناد مناقصه تا ارایه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق 
درگاه سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس https:\\Setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل 
ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. قابل ذکر است کلیه اسناد مناقصه می بایست در سامانه فوق 
بارگذاری گردد. پاکت تضمین مناقصه )پاکت الف( علاوه بر بارگذاری در س�امانه ستاد ایران، باید به صورت دس�تی نیز تحویل امور قراردادهای شرکت گاز استان 

سیستان و بلوچستان گردد.
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص مناقصه و ارائه پاکت ها 054-33294537 

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : 1456 و دفتر ثبت نامه 88969737 و85193768
اسناد و فرم های موجود در سامانه تدارکات الکترونیک دولت، می بایست تهیه، تکمیل و در سامانه  https:\\Setadiran.ir  بارگذاری گردد.

متقاضیان می توانند برای رویت این آگهی به آدرس پایگاه اینترنتی www.nigc–sbgc.ir  و https:\\Setadiran.ir نیز مراجعه نمایند.
روابط عمومی شرکت گاز استان سیستان و بلوچستان

شناسه آگهي : 1315454

شرکت ملی گاز ایران
 شرکت گاز استان سیستان و بلوچستان 

)سهامی خاص(

م / الف  144شماره فراخوان: 5۳/۱۱6/۳7۸

فراخوان مناقصه عمومی دو  مرحله ای 
1-شرکت آب  فاضلاب استان اصفهان در نظر دارد مناقصه عمومی دو مرحله ای ، به شرح جدول زیر را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. 

 شرکت آب و فاضلاب
 استان اصفهان

شماره سامانه تدارکات الکترونیکی دولتمبلغ تضمین )ریال ( شماره مناقصه موضوعردیف

692.298.000.0002001001434000033 – 1 - 401خریدتجهیزات کنترلی ایستگاه های سامانه دوم آبرسانی1

2- کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد( به آدرس:www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور 

و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: تاریخ 19/ 401/2 1 می باشد.

3- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های الف:
3-1- آدرس: اصفهان، خیابان شیخ کلینی، خیابان جابر ابن حیان، دبیرخانه معاملات شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان، تلفن:031-36680030-8،  

اتاق )292( 
4- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:

4-1- مرکز تماس:1456
4-2- دفتر ثبت نام:88969737 و 85193768

5- اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استان ها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir( بخش ثبت نام / پروفایل / تامین کننده / مناقصه گر موجود است.

تاریخروزساعتعنوان

1401/2/21چهارشنبه 13:00مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه

1401/2/31شنبه 13:00مهلت زمانی ارسال پیشنهاد

1401/3/1یکشنبه8:00زمان بازگشائی پاکت ها

سيستم مديريت يکپارچه / کد ۱۰/4۳/۰۰/ف

شرکت آب وفاضلاب استان البرز در نظر دارد خرید . بارگیري. حمل . باراندازي و تحویل پکیج فیلتر سرامیکي و آشغالگیر مکانیکي اجراي طرح پکیج تصفیه خانه آب شماره یک کرج به ظرفیت 
100 لیتر  بر ثانیه به روش فیلتراسیون در خط با استفاده از فیلترهاي سرامیکي را از محل اعتبارات طرحهاي عمراني و از طریق مناقصه عمومي از من��اقص�ه گران واجد شرایط خریداري نماید. 

مدت تحویل :  از تاریخ انعقاد ق��رارداد به مدت 6 )شش( ماه تعیین مي گردد. 
 www.setadiran.ir کلیه مراحل برگزاري مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایي پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به آدرس
با شماره فراخوان 2001005186000021 انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي . مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهینامه امضاي الکترونیکي را جهت 

شرکت در مناقصه محقق سازند.
مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : 6.900.000.000 ریال به صورت یکي از تضامین ذکر شده  در آیین نامه تضمین معاملات دولتي به شماره 123402/ت 50659/ه�  مورخ 94/09/22  مي باشد.

مهلت تحویل اسناد مناقصه : پیشنهاد دهندگان مي بایست مدارک لازم را مطابق مندرجات برگ شرایط تا ساعت 10 روز 
یکشنبه مورخ 1401/03/08 بصورت فایل  PDFدر سامانه فوق بارگذاري نمایند. مناقصه گران علاوه بر بارگذاري فایل PDF تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار و اسناد ارزیابي کیفي و فني. موظف 

به ارائه آن در پاکت لاک و مهر شده تا ساعت 11 همان روز به  دبیرخانه شرکت آب و فاضلاب استان البرز مي باشند.
تاریخ بازگشایي پاکات : ساعت 13 روز یکشنبه مورخ 1401/03/08 خواهد بود.

 www.setadiran.ir نحوه دریافت اسناد مناقصه: داوطلبان مي توانند به منظور دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 1401/02/20 تا ساعت 19 روز شنبه مورخ 1401/02/24 از طریق سامانه ستاد به آدرس
اقدام نمایند. تلفن تماس : 026-32117150  

سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.
جهت کسب اطلاعات بیشتر به سایت پایگاه ملي اطلاع رساني مناقصات، به آدرس)iets.mporg.ir( مراجعه نمایید%

 شرکت آب و فاضلاب
آگهي تجديد مناقصه عمومي دو مرحله اي )شماره ۲۱/م ع/۱4۰۱ ( استان البرز

شرکت آب و فاضلاب استان البرز»سهامي خاص«

 نوبت اول
شناسه آگهي : 1314309



تعادل |
با تهاجم روسيه به اوكراين، اقتصاد جهان با كسادي 
مواج��ه، و بازار كالاهاي اساس��ي دچار اختلال ش��د 
و با كاهش عرضه و اعم��ال محدوديت هاي صادرات، 
بهاي اكثر كالاها افزاي��ش يافت كه در راس همه آنها 
حامل هاي انرژي نف��ت، گاز طبيعي قرار داش��تند. 
بسياري از اقلام اساس��ي نقش كالاي واسطه اي را در 
توليد محصولات صنعتي دارن��د و از اين منظر روند 
تغييرات قيمتي و چشم انداز آن، بر برنامه ريزي توليد و 
تجارت بنگاه ها اثر گذار است. همچنين برخي از اقلام 
اساسي كش��اورزي جزو نهاده هاي توليد محصولات 
زراعي و دامي يا محص��ول نهايي براي مصرف كننده 
محسوب مي ش��وند و اطلاع از چش��م انداز تغييرات 
قيمتي آنها در تعيين اهداف توليد، واردات كالاهاي 

استراتژيك و همچنين صادرات مهم است. 

   نرخ تورم
در گزارش معاونت بررس��ي هاي اقتص��ادي اتاق تهران 
با اس��تفاده از داده هاي صندوق بين المللي پول و بانك 
جهاني، روند تغيي��رات تورم و ميانگين قيمت كالاهاي 
اساس��ي طي س��ال هاي 2020 الي 2021 ب��ه همراه 
چشم انداز آن در بازه سال هاي 2022 الي 2024 ارايه شده 
است. پيش بيني مي شود نرخ تورم جهان در سال 2022 
به 7.4 درصد برسد كه بعد از سال 1996 با نرخ تورم 9.3 
درصد، بالاترين نرخ تورم طي 25 سال گذشته محسوب 
مي ش��ود.  نرخ تورم براي اقتصادهاي پيشرفته در سال 
2022 كمتر از ميانگين تورم جهان و حدود 5.7درصد و 
براي اقتصادهاي در حال توسعه و بازارهاي نوظهور بالاتر 
از ميانگين جهان و حدود 8.7 درصد پيش بيني شده است. 
انتظار مي رود با تضعيف بحران ها، افزايش عرضه و تعديل 
تقاضا، از سرعت افزايش قيمت ها در سال هاي 2023 و 
2024 كاسته شده و نرخ تورم در جهان به ترتيب به 4.8 
درصد و 3.8 درصد در س��ال هاي مزبور كاهش يابد كه 

تقريبا مشابه تورم سال 2019 است. 

   انرژي
با تهاجم روسيه به اوكراين، بازار كالاهاي اساسي دچار 
اختلال ش��د و بهاي انرژي نيز به شدت افزايش يافت. 
صندوق بين الملل��ي پول ميانگين بهاي نفت خام در 
بازارهاي جهاني را براي ساال 2022 حدود 107 دلار 
در هر بش��كه پيش بيني كرده كه اگرچه طي دو سال 
2023 و 2024 روند نزولي خواهد داش��ت؛ اما ارقام 
همچنان در سطحي بالاتر از سال 2021 قرار خواهند 
گرفت. به دليل اختلال در تامين گاز طبيعي مورد نياز 
اروپا از طريق كشور روسيه، پيش بيني شده است كه 
بهاي گاز طبيعي اروپا كه در سال 2021 به 16 دلار در 
هر ميليون BTU رسيده بود، در ساال 2022 با بيش 
از 110 درص��د افزايش به 34 دلار به ازاي هر ميليون 
BTU برسد.  اتفاق مزبور براي گاز طبيعي امريكا هم 
البته با 33 درصد افزاي��ش، رخ خواهد داد. بهاي گاز 
طبيعي مايع ش��ده )LNG( ني��از افزايش حدود 76 
درصدي را در س��ال 2022 خواهد داش��ت. با كاسته 
ش��دن از ش��دت بحران ها، كاهش نگراني ها و يافتن 

منابع جايگزين براي تامين انرژي، بهاي گاز طبيعي 
طي سال هاي 2023 و 2024 كاهش خواهد يافت ولي 

همچنان بالاتر از ارقام سال 2021 خواهد بود.

    غلات و شكر
كش��ورهاي روس��يه و اوكراي��ن ج��زو عرض��ه و 
صادركنندگان مه��م برخي از كالاهاي كش��اورزي 
اساسي در جهان هستند و جنگ اخير موجب شد تا 
به دليل ايجاد اختلال در سمت عرضه توام با برقراري 
برخي محدوديت هاي صادراتي، بهاي كالاهاي مزبور 
با افزايش قابل توجهي مواجه شود. پيش بيني مي شود 
بهاي جهاني محصولات كشاورزي جو، ذرت و گندم در 
سال 2022 به ترتيب با افزايش 40، 19 و 43 درصدي 
مواجه ش��وند و در مقابل بهاي برن��ج تايلندي روند 
كاهشي خود را ادامه داده و با افت 7 درصدي در سال 
2022 به 425 دلار در هر تن برس��د. در سال 2021 
بهاي شكر با 39 درصد افزايش به 390 دلار در هر تن 
رسيد كه پيش بيني مي شود در سال 2022 در همان 
سطح باقي بماند و در سال 2023 با افت 2.5 درصدي 
به 380 دلار در هر تن برس��د كه حدود 100 دلار در 

هر تن بالاتر از رقم مشابه در سال 2020 خواهد بود.

    روغن خام و كنجاله
اختلال ناشي شده از عرضه محصولات كشاورزي به 
ويژه روغن هاي خام خوراكي، موجب شده تا بهاي اين 
گروه كالاها به واسطه كاهش عرضه يا صادرات يا اثرات 
جايگزيني برخي روغن هاي خام، افزايش قابل توجهي 
داشته باشند. در سال 2021 با مهار نسبي همه گيري 

كرونا و برگشت رونق به اقتصاد جهان، تقاضا براي برخي 
كالاهاي اساسي كشاورزي افزايش يافت و بهاي اكثر 
اقلام عمده از جمله دانه روغني، روغن خام و كنجاله 
افزايش يافت. تهاجم روسيه به اوكراين موجب شد كه 
عامل كاهش عرضه نقش مسلط را در رشد قيمت ايفا 
كند و از اين منشأ شاهد افزايش مجدد بهاي روغن هاي 
خام باشيم.انتظار مي رود در سال 2022 ميزان افزايش 
قيمت براي روغن نارگيل حدود 34 درصد، براي روغن 
پالم ح��دود 46 درصد، براي روغن س��ويا حدود 30 
درصد، براي كنجاله سويا حدود 23 درصد و براي دانه 
سويا نيز حدود 20 درصد باشد كه با توجه به افزايش 
قيمت ها در سال 2021، سطوح قيمت اين كالاها در 
سال 2022 تقريبا به دو برابر ارقام سال 2020 خواهند 
رسيد. طي سال هاي 2023 و 2024 نياز با وجود انتظار 
افت قيمت انواع روغن خام و محصولات ديگر زنجيره 
توليد آن، پيش بيني مي شود همچنان سطح قيمت ها 

بالاتر از سال 2020 باقي بمانند. 

    نوشيدني ها 
مش��ابه س��اير محصولات كش��اورزي، به��اي اكثر 
محصولات نوشيدني )باس��تثناي چاي( هم در سال 
2021 با افزايش قيم��ت در بازارهاي جهاني مواجه 
شد. بيش��ترين افزايش قيمت در اين سال مربوط به 
رشد حدود 36 درصدي قهوه عربي بود كه به 4دلار در 
هر كيلو گرم رسيد. پيش بيني شده است كه قيمت 
كاكائو در س��ال 2022 افزايش جزئي داشته باشد و 
روند افزايشي بهاي انواع قهوه نيز در سال 2022 با نرخ 
حدود 22 درصد براي قهوه عربي و 16 درصد براي قهوه 

روبوستا، ادامه يابد. در مقابل انتظار مي رود بهاي چاي 
با افت جزئي به 2.65 دلار در هر كيلو گرم برسد. بهاي 
محصولات منتخب مورد استفاده در تهيه نوشيدني ها 
در س��ال 2023 و 2024 كاهش خواهد يافت با اين 
حال قيمت ها به خص��وص براي قهوه به مراتب بالاتر 

از سطوح قيمتي در سال 2020 باقي خواهد ماند.

   گوشت
در ميان گروه هاي كالايي غذايي، كمترين افزايش در 
شاخص قيمت در سال 2021 مربوط به گروه گوشت 
بود كه در اين سال ميانگين قيمت انواع گوشت حدود 
12.8 درصد افزايش يافت. در اين سال، در بين اقلام 
گوشتي، بيشترين افزايش مربوط به بهاي گوشت مرغ 
با 38.6 درصد بود كه انتظار مي رود مجدداً در س��ال 
2022 نيز حدود 41.6 درصد افزايش يابد. در س��ال 
2020 قيمت گوشت گاو تقريبا 3 برابر قيمت گوشت 
مرغ بود كه اين رقم در س��ال 2022 با افزايش بيشتر 
تقاضا براي گوشت مرغ، به 2 برابر خواهد رسيد. نرخ 
رشد بهاي گوشت براي سال 2022 حدود 15 درصد 
پيش بيني شده است. بهاي گوشت گوسفند تقريبا 
بين قيمت گوشت گاو و مرغ قرار دارد كه بعد از رشد 
26.5 درصدي در سال 2021، انتظار مي رود در سال 
2022 هم حدود 13.8 درصد افزايش قيمت داشته 
باشد.  ميگو در ميان منابع پروتئيني با منشأ دريايي، 
قرار دارد كه با توجه به ميزان كمتر تقاضا براي آن، در 
سال 2021 فقط حدود 8 درصد افزايش قيمت داشت 
و پيش بيني مي شود در سال 2022 هم بهاي آن حدود 

5.8 درصد افزايش يابد. 
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ظرفيت تامين آب شرب نظرآباد 
10 درصد افزايش يافت

با اقدامات فني و اصلاح��ي بر روي چاه ها و مخازن آب 
ش��رب نظرآباد 10 درصد به ظرفيت تولي��د آب اين 
شهرس��تان اضافه ش��د . مجيد جواهري مدير آبفاي 
شهرستان نظر آباد با بيان اين مطلب گفت: با اقدامات 
فني بر روي 9 حلقه چاه و آببندي مخزن 10 هزار متر 
مكعبي سيد جمال الدين حدود 10 درصد به حجم توليد 
و ذخيره سازي آب اين شهرستان افزوده شد. وي منابع 
تامين كننده آب شرب نظرآباد را 33 حلقه چاه ذكر كرد 
و گفت: با كف شكني دو حلقه چاه در شهرك آزادگان و 
تعويض الكتروپمپ هاي فني در سه حلقه چاه و حفر و 
تجهيز يك حلقه چاه جديد در محله قوچ حصار به ميزان 
10 درصد به توان توليد آب افزوده شد.همچنين مشكل 
آب بندي مخزن 10 هزار متر مكعبي سيدجمال الدين 
كه در عمليات شست و شوي سالانه مخازن از زمستان 
سال 1400 شناسايي شده بود، ترميم و برطرف شده و از 
حدود 10 ليتر بر ثانيه هدرروي آب جلوگيري شده است. 
وي اضاف��ه كرد: پس از احداث ايس��تگاه پمپاژ مخزن 
س��يدجمال الدين، اين امكان فراهم شده است تا آب 
را از اي��ن مخزن به مخزن 10 ه��زار متر مكعبي ثارالله 
دربالاترين كد ارتفاعي ش��هر انتقال داد و از افت فشار 
و ناپايداري ش��بكه در فصل تابستان جلوگيري كرد.   
جواهري پيش بيني كرد با اقدامات انجام شده حدود 10 
درصد به توليد آب اين شهرستان اضافه شده است كه 
اميدواريم با صرفه جويي ده درصدي مشتركين عزيز 
در تابستان امسال مشكلات تاسيس و توزيع آب را به 
حداقل برسانيم. وي در خصوص اقدامات اصلاحي بر 
روي تاسيسات آب روستايي نيز گفت: بازسازي چاه هاي 
آب روستاهاي ابراهيم بيگي، انبار تپه و كاظم آباد موجب 
افزايش آبدهي آنها ش��د و حدود 200 فقره انش��عاب 
غيرمجاز روستايي كه خارج از طرح هادي احداث شده 

بودند هم قطع و جمع آوري شدند.

آزادسازي و رفع تصرف از 
حريم خطوط لوله منطقه مركزي

 علي فتحعليان - حريم خطوط لوله 10، 16، 26 اينچ 
لوپ و 26اينچ جديد انتقال مواد نفتي مسير ازنا -مهميل، 
پس از س��ال ها تصرف كش��اورزان و مجاورين خط با 
موفقيت آزادسازي و رفع تصرف شد. به گزارش روابط 
عمومي شركت خطوط لوله و مخابرات نفت ايران منطقه 
مركزي، مدير منطقه ضمن اعلام اين خبر گفت: در اين 
عمليات بيش از 10 كيلومتر از حريم خطوط ياد شده 
پس از 12 سال تصرف كشاورزان مجاورين خط آزاد شد.

علي اكبر فضلي خان��ي ضمن تقدي��ر از تلاش واحد 
حقوقي و همكاري واحدهاي تعميرات خط، ترابري و 
حراست منطقه مركزي در انجام اين مهم افزود: عمليات 
آزادسازي حريم خطوط لوله انتقال نفت با هماهنگي 
دادستان استان لرس��تان و همكاري نيروي انتظامي 
انجام شد. وي تصريح كرد: پس از اسكن تمامي خطوط 
لوله توسط دستگاه لوله ياب، عمليات آزادسازي حريم 
خطوط لول��ه و نيز رفع خوردگي ها و همچنين اصلاح 
مسير آبرو و اصلاح تاج خطوط در دستور كار واحدهاي 
مربوطه قرار گرفت. فضلي خاني، انتقال مواد نفتي را يكي 
از مهم ترين فعاليت هاي استراتژيك در كشور ارزيابي 
كرد و گفت: سهولت در بازديد مسير خطوط و دسترسي 
به نقاط مختلف خطوط انتقال مواد نفتي و همچنين 
افزايش ايمني فرآين��د انتقال نفت خام و فرآورده هاي 

نفتي از ديگر اهداف مهم اين عمليات است.

معاونفروشوبازاريابيفولادمباركه:
فولاد مباركه ۶0 درصد

از محصولات فولاد تخت كشور 
را توليد مي كند

مع��اون ف��روش و بازاريابي فولاد مباركه در حاش��يه 
دوازدهمي��ن همايش چش��م انداز صنعت ف��ولاد و 
س��نگ آهن ايران گفت: با توجه به اينك��ه گروه فولاد 
مباركه در محصولات تخت، توليد كننده عمده فولاد 
اس��ت، بيش از 60 درصد از محص��ولات فولاد تخت 
كش��ور را توليد مي كند. طهمورث جوانبخت معاون 
فروش و بازاريابي فولاد مباركه در حاشيه دوازدهمين 
همايش چشم انداز صنعت فولاد و سنگ آهن ايران با 
نگاهي به بازار، در گفت وگو با خبرنگار ايراسين اظهار 
كرد: با توجه به اينكه گروه فولاد مباركه در محصولات 
تخت، توليد كننده عمده فولاد است، بيش از 60 درصد 
از محصولات تخت كشور را توليد مي كند. وي با بيان 
اينكه محصولات فولاد مباركه محصول مياني است، 
از صنايع پايين دست مانند صنايع خودروسازي، لوازم 
خانگي، لوله و پروفيل و همچنين نوردكاران به عنوان 
مصرف كنندگان عمده محصولات فولاد مباركه نام برد.

معاون فروش و بازاريابي فولاد مباركه با تاكيد بر نقش 
 كليدي و بسزاي فولاد مباركه در توليد صنايع پايين دستي 
و همي��ن طور توليد فولاد كش��ور، ثب��ت ركوردهاي 
جديد در فولاد مباركه را به مديريت شركت و ترسيم 
استراتژي هاي درست، انگيزه بالاي كاركنان و از همه 
مهم تر تامين مواد اوليه و انرژي نسبت داد. وي از تامين 
به موقع م��واد اوليه و انرژي يعن��ي گاز و برق به عنوان 
فاكتورهاي اصلي در توليد فولاد نام برد كه حمايت هاي 
سياست گذاران و دولت از شركت هاي توليدكننده مانند 
فولاد مباركه در تامين به موقع مواد اوليه و انرژي مي تواند 
بهره وري فولاد مباركه را تضمين كند. جوانبخت ادامه 
داد: فولاد مباركه از نظر به��ره وري داخلي و تخصص 
فني و نيروي انس��اني اثبات كرده اس��ت كه در كلاس 
جهاني قرار دارد و با بهره وري خود از بعد نيروي انساني 
و تخصص برند است. وي با اشاره به الزام فولاد مباركه 
در تامين محصولات تجاري داخل كشور، اضافه كرد: در 
تامين محصولات مورد نياز بازار داخلي، فولاد مباركه 
مشكلي ندارد. فولاد مباركه در قالب گريدهاي كيفي، 
محصولات مورد نياز اعم از محصولات گرم و تختال مورد 
نياز از جمله لوله سازهاي نفت و گاز و...  را توليد مي كند.

دريكگزارشارايهشد

دبيرشورايعاليمناطقآزادوويژهاقتصاديكشور:

چشم انداز قيمت كالاهاي اساسي تا 2024

برخي به دنبال درآمدزايي كوتاه مدت هستند

واكنشبازاربهراهاندازيسامانهيكپارچهفروشخودرو

دبير ش��وراي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي كشور 
گفت: متاس��فانه برخي با يك سري قوانين خلع الساعه 
و زودگذر به دنبال درآمدزايي كوتاه براي كشور هستند 
و فشارهاي زيادي مي آوردند. سعيد محمد بعد از ظهر 
سه شنبه در گردهمايي مديران عامل مناطق آزاد و ويژه 
اقتصادي كشور در شيراز، گفت: نبايد مناطق آزاد و ويژه را 
دشمن نظام تلقي كنند حتي در بعضي جاها اين مناطق 
را به چشم قاچاقچي و عامل گران شدن ارز تلقي مي كنند 
و مي گويند ك��ه اين مناطق مضرند و برخي نمايندگان 

مجلس نطق هايي در مورد اين مناطق ارايه مي كنند.
وي ادامه داد: اينگونه رفتارها باعث ايجاد يك وحش��ت 
و ذهنيت منفي نس��بت به مناطق آزاد و ويژه مي شود 
در حالي كه ظرفيت مناطق آزاد و ويژه خيلي بالا است 
و كش��ورهايي كه با قواعد بازي حركت كردند منفعت 
خيلي بالايي بردند، اما در كش��ور ما به دليل عدم درك 
صحيح و عدم فهم نسبت به موضوع در راه اين مناطق، 

سنگ اندازي هايي انجام مي شود.
او با بيان اينكه يك مجموعه برخي مواقع به خاطر منافع 
كوچك جزيره اي نگاه مي كند و به دنبال منفعت ناپايدار 
و غيرمستمر مي گردد و منفعت بزرگ تر را رها مي كند، 
افزود: وقتي ش��رايطي فراهم ش��ود ك��ه توليدكننده 
راحت بتواند توليد كند و به افزايش جي دي پي كشور، 

اش��تغالزايي، چرخش مالي كش��ور و كم ك��ردن تورم 
كمك كند اثرات مثبتي در اقتصاد كش��ور دارد.محمد 
با بيان اينكه متأسفانه با يك سري قوانين خلع الساعه و 
زودگذر به دنبال درآمدزايي كوتاه براي كشور هستند و 
فشارهاي زيادي مي آوردند، گفت: در لايحه بودجه سال 

گذشته نيز خيلي از مفاد و بندها براي مناطق آزاد و ويژه 
اقتصادي گذاش��ته بودند كه ما تك به تك راجع به اين 
بندها جنگيديم تا بتوانيم بعضي از آنها اصلاح كنيم و نگاه 
ويژه به اين مناطق داشته باشند. دبير شوراي عالي مناطق 
آزاد و ويژه اقتصادي با بيان اينكه اكثر جاها مناطق آزاد 

و ويژه را به قاچاق كالا و ارز متهم مي كنند يا بحث گران 
شدن ارز و سوء مديريت هايي كه در برخي جاهاي ديگر 
وج��ود دارد را به اين مناطق منتس��ب مي كنند، گفت: 
س��ال گذش��ته كل واردات مناطق آزاد و ويژه سرجمع 
1.2 ميليارد دلار بوده كه بخش عمده اي از آن نيز مواد 
اوليه توليدكنندگان بود كه باعث رشد و شكوفايي كشور 
شده، بخشي از واردات با ثبت سفارش بوده چون نياز به 
ارز نيمايي داشته و بخش اندكي به صورت ثبت آماري 

بوده كه ارز اشخاص بوده است.
او افزود: اگر كش��وري كه 100 ميلي��ارد دلار مبادلات 
تجاري آن است با 500 ميليون دلار مبادلات در منطقه 
آزاد و ويژه اقتصادي بخواهد دچار بحران ارزي شود كه 
اين كدها، كدهاي غلطي است و اين فقط باعث افزايش 

مشكلات واحدهاي حاضر در مناطق ويژه مي شود.
محمد با بيان اينكه عمل به شعار سال در گذشته باعث 
مي شد مشكلات امروز وجود نداشته باشد، گفت: سنوات 
گذشته ديديم كه شعار سال به خوبي رعايت نشد به طور 
مثال سال گذشته با وجود اينكه مانع زدايي از توليد مطرح 
بود اما خيلي جاها مي ديديم كه يك قوانين و مقرراتي 
مصوب مي ش��د كه دقيقاً دس��ت و پاي توليدكننده را 
مي بست و اميدواريم كه امسال در بحث توليد دست و 
پاي توليدكننده باز بشود و بتوانند فعاليت انجام بدهند.

رييس اتحاديه نمايش��گاه داران اتومبيل و خدمات 
خودرويي تبريز گفت: بايد ديد روش سامانه يكپارچه 
فروش خودرو كار درس��تي است يا نه، عكس العمل 
بازار با خبر راه اندازي اين سامانه فعلا افزايشي بوده 
است.ابراهيم مدديان درباره قيمت اخير خودروهاي 
داخلي كه در اين هفته دوباره با افزايش قيمت مواجه 
بوده اند، به خبرنگار ايلنا گفت: راه اندازي اين سامانه 
يكي دو روز است كه به طور جدي مطرح شده ولي در 
حدود يك ماه است با افزايش قيمت خودرو در بازار 
مواجه هستيم.اين كارش��ناس بازار خودرو در ادامه 
افزود: بازار خودرو بر مبناي عرضه و تقاضاست وقتي 

عرضه كم باش��د، قيمت خود به خود بالا مي رود. اما 
مديريت هم در راس كار است. مردم تا نوروز امسال 
منتظر برج��ام بودند كه فعلا اتفاق نيفتاده اس��ت، 
واردات خودروهم فعلا انجام نشده و آنهايي كه منتظر 
كاهش قيمت خودرو بودند هم ديگر خس��ته شده و 
مي گويند امروز نخريم بايد ف��ردا خودرو را گران تر 

بخريم و براي خريد رو به بازار آورده اند.
بر اس��اس اين گزارش، قيمت خودرو در بازار كشور 
همچنان با نوس��ان مواجه است، برخي كارشناسان 
هم معتقدند توقف عرضه خودرو به دليل فروش در 
سامانه يكپارچه باعث افزايش دوباره قيمت ها است.

قيمت خودرو صفر داخلي در بازار ايران به اين ش��رح 
اس��ت: خودروي پراي��د 111، 206 ميلي��ون تومان 
خودروي دنا پ��لاس اتوماتيك م��دل 1401، 503 
ميلي��ون تومان و دنا معمول��ي 1401، 386 ميليون 
تومان پژو 206 تي��پ دو با دو ميليون تومان افزايش 
نسبت به روز گذش��ته، به قيمت 314ميليون رسيد 
و پژو 206 تيپ پنج ني��ز پنج ميليون تومان افزايش 
قيمت داشت كه در بازار كشور به 350 ميليون تومان 
رسيد. خودرو پژو پارس اتوماتيك نيز به قيمت 445 
ميليون تومان رسيد. اما خودروي تارا اتوماتيك با سه 
ميليون تومان افزايش نسبت به روز گذشته به قيمت 

590 ميليون تومان رسيد.مدل 1400 از 340 ميليون 
تومان در ابت��داي فروردين ماه امروز به 372 ميليون 
تومان رسيده اس��ت و مدل 1401 اين خودرو اما در 
فروردين ماه 3 ميليون تومان ارزان شده و 395 ميليون 
تومان قيمت خورده اس��ت. قيمت خودرو ديگنيتي 
م��دل 1400 در فروردين م��اه 175 ميليون تومان 
افزايش يافته و اين خودرو در حال حاضر يك ميليارد 
و 375 ميلي��ون تومان قيمت خورده اس��ت. خودرو 
فيدليتي پرايم پنج نفره مدل 1400 نيز از يك ميليارد 
و 50 ميليون توم��ان در ابتداي فروردين ماه امروز به 

يك ميليارد و 250 ميليون تومان رسيده است.

ويژه

شركت هاي خودروساز
گروه بهمن در صدر رتبه بندي 

خدمات فروش قرار گرفتند

بنابر آخرين اعلام ش��ركت بازرس��ي كيفيت و 
استاندارد ايران، ش��ركت هاي خودروساز گروه 
بهم��ن در حوزه اراي��ه خدمات ف��روش خوش 
درخش��يدند و مق��ام برتر را به خ��ود اختصاص 
 دادند. شركت بازرسي كيفيت و استاندارد ايران، 
هم��ه س��اله ش��ركت هاي خودروس��از را طبق 
استانداردها و معيارهاي خاصي در حوزه خدمات 
فروش م��ورد ارزيابي قرار مي ده��د. مطابق اين 
ارزيابي ، در حوزه تجاري ش��ركت بهمن ديزل با 
يك پله صعود نسبت به سال گذشته مقام نخست، 
سيبا موتور مقام دوم و در حوزه سبك نيز شركت 
بهمن موت��ور جايگاه دوم را كس��ب كردند. اين 
گزارش حاصل ارزيابي 17 ش��ركت خودروساز 
و 1750 نمايندگي مج��از عرضه كننده خودرو 
س��واري و س��نگين در س��ال 1400 و مصاحبه 
با 321هزار مش��تري بوده اس��ت. در ش��اخص 
نظام رويه هاي اجرايي تعريف ش��ده در سيستم 
مديريتي ش��ركت ها و وضعيت نمايندگي هاي 
مجاز نيز بهمن ديزل مقام نخست را كسب كرد.

 ش��اخص هاي اصلي اين ارزيابي ش��امل نتايج 
عملكرد، كيفيت، سرعت و هزينه خدماتي مانند 
وضعيت نمايندگي ها، سيس��تم هاي ارتباطي و 
اطلاعات��ي، رعايت ضوابط روش ه��اي متفاوت 
فروش، ضواب��ط حمل خ��ودرو، رس��يدگي به 
ش��كايت و... است كه كليه ش��ركت هاي عرضه 
كننده خودرو در 4 حوزه مذكور مورد س��نجش 
قرار گرفتند.  گفتني است شركت هاي خودروساز 
گ��روه بهمن ب��ا اراي��ه خدمات متماي��ز فروش 
و ه��دف ق��راردادن افزايش رضايت مش��تريان 
اقدامات قابل توجهي انجام داده است. بهره مندي 
از فاكتورهاي��ي همچ��ون اطلاع رس��اني دقيق 
طرح ه��اي ف��روش، ارتقاي سيس��تم هاي ارايه 
خدم��ات، آموزش اثربخش پرس��نل در س��طح 
ش��بكه نمايندگان، توس��عه و بهبود دسترسي 
مش��تريان به نمايندگي هاي مجاز، اجراي نظام 
نظرسنجي مش��تريان، بازرس��ي خودرو قبل از 
تحويل به مش��تري از علل مهم دستيابي به اين 

جايگاه بوده است.

بهمن با اعلام قيمت  های 
رقابتی، بازار خودروهای 

تجاری را شوکه کرد

قيمت های جديد کاميون امپاور )BD500( به 
عنوان قوی ترين و مدرن ترين کش��نده ساخت 
کشور و کاميون های پيش��رفته فورس 6 و 8/5 
تن )هم��راه با اتاق خواب و کابين بس��يار راحت 
و مدرن( برای س��ال 1401 اعلام شد. بر اساس 
اعلام ش��رکت بهمن ديزل عليرغ��م افزايش 5 
برابری هزينه های گمرکی ب��ه دليل تغيير نرخ 
پاي��ه ارز از  4200توم��ان ب��ه 25000 تومان و 
افزايش هزينه حمل و نق��ل خارجی و داخلی و 
همچنين افزايش پايه دستمزد نيروی انسانی در 
سال جاری به بيش از 50 %، بهمن ديزل کمترين 
افزايش قيمت را برای محصولات خود به ش��رح 

ذيل اعلام کرد .

قيمت بدون ارزش محصول
افزوده )ميليون تومان(

2.899.082.569کاميون کشنده امپاور

899.082.569کاميون فورس 6 تن

کاميون فورس 6 تن 
935.779.817)کابين خواب دار(

کاميون فورس 8.5 تن 
990.825.688)کابين خواب دار(

گفتنی اس��ت کاميون کشنده امپاور قابل رقابت 
با برندهای معتب��ر اروپايی و مجه��ز به آخرين 
استانداردهای روز دنيا است و دارای مجوز حمل 
کالای خطرناک نيز می باشد. اين کاميون دارای 
موتور پرقدرت کامينز )CUMMINS( با 500 
اس��ب بخار و گيربک��س اتوماتيک 12 س��رعته 
 ZF آلمان اس��ت. ضمن تجهيز به قوای محرکه 
بی نظير، از مش��خصات و تف��اوت هايی که اين 
کامي��ون را متماي��ز کرده می توان به سيس��تم 
هشدار انحراف از مسير )LDWS(، سيستم ترمز 
اضطراری هوشمند )AEBS( و سيستم کنترل 
پاي��داری الکترونيک��ی )ESC( و... اش��اره کرد. 
کاميون های فورس نيز با دارا بودن کابين بسيار 
راحت و مدرن در دو م��دل 6 و 8/5 تن، از موتور 
پر قدرت و استاندارد آلايندگی يورو 5 بهره مند 
است که در دو  نوع خواب دار و بدون جای خواب 

توليد و آماده عرضه به بازار است.
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خبرروز

آغازپرداختمستمريبازنشستگانتأميناجتماعي
به منظور پرداخت به موقع مستمري بازنشستگان تأمين اجتماعي، پرداخت مستمري ارديبهشت ماه اين افراد آغاز شده و به محض تصويب افزايش 
مستمري امسال در هيات دولت و ابلاغ آن به سازمان تأمين اجتماعي، در دو روز پاياني ارديبهشت، مابه التفاوت افزايش اين ماه پرداخت مي شود. 
مطابق اطلاع رساني گذشته؛ پيشنهاد مربوط به افزايش حقوق مستمري بگيران در سال ۱۴۰۱ بر اساس مواد ۹۶ و ۱۱۱ قانون تأمين اجتماعي 
جهت طرح و تصويب در هيات وزيران ارسال شده است كه به محض تصويب و ابلاغ قانوني در ماه جاري نسبت به واريز حقوق و مستمري بر 
اساس مصوبه اقدام مي شود. در ضمن مابه التفاوت افزايش ارديبهشت ماه براي كليه گروه هاي بازنشستگي با وصول مصوبه هيات وزيران، طي دو 
روز پاياني ارديبهشت ماه پرداخت مي شود. همچنين مابه التفاوت فروردين ماه نيز همزمان با پرداخت مستمري خرداد و تيرماه انجام خواهد شد.

خبر

مردمعجلهايبراياعتراض
بهيارانههانداشتهباشند

با توجه به بروز مشكلات احتمالي، وزارت تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي اعلللام كرد كه امكان ثبت اعتراض 
نسبت به يارانه تخصيصي از طريق »سامانه رسيدگي 
به درخواست كمك حمايت معيشتي و يارانه نقدي« 
بلله آدرس سللامانه hemayat.mcls.gov.ir و 
شماره ارتباطي ۶۳۶۹ – ۰2۱ فراهم شده است. بر 
اين اسللاس، پس از ورود به سللايت مذكور و كليك 
گزينه ورود به سامانه و وارد كردن كد ملي سرپرست 
خانوار و شماره حساب واريز يارانه آخرين وضعيت 
اطلاعات خانوار قابل مشاهده خواهد بود. حجت الله 
عبدالملكي، وزير امور تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: 
به زودي سامانه سازمان هدفمندي يارانه ها كار خود 
را دوباره شروع مي كند و همه به  هر دليلي كه يارانه 
نمي گيرند، مي توانند در اين سامانه ثبت نام كنند. 
عبدالملكي درخصوص ثبت نام افراد واجد شرايط 
دريافت يارانه افزود: بعضا ممكن است افراد، متمول و از 
دهك دهم باشند كه وضع مالي شان خوب است، آنها 
جواب مثبت دريافت نخواهند كرد ولي كارگران اگر 
يارانه بگير نيستند، يارانه شان برقرار خواهد شد. وي 
درخصوص ثبت نام افراد واجد شرايط دريافت يارانه 
گفت: به زودي سامانه سازمان هدفمندي يارانه ها 
كار خود را دوباره شروع مي كند و همه به  هر دليلي 
كه يارانه نمي گيرند، مي توانند در اين سامانه ثبت نام 
كنند. وي افللزود: دو نوع اعتللراض در جريان واريز 
يارانه ها مردم مي توانند داشته باشند يك اعتراض 
براي كساني كه يارانه به آنها تعلق نگرفته است و اين 
دسته بايد به سامانه هدفمندي يارانه ها مراجعه كنند 
و يك اعتراض ديگر مي تواند به دهك بندي باشد كه 
بايد اين افراد به سللامانه حمايت وزارت كار مراجعه 

كرده و درخواست بررسي مجدد بدهند.

ادامهازصفحهاول

آشراشورنكنيد
 درسللر نيفتند و بتوانند حداقلي بللراي خوردن و 
نمردن داشته باشللند. حالا كه گراني همه چيز را 
بر گردن قاچللاق آن كالا مي اندازند و معتقدند اگر 
قيمت ها واقعي باشد مانع از قاچاق مي شود ما هم 
بايد به وضعيت عادت كنيم، بالاخره هر چه باشد 
تاب آوري ما ملت هميشلله زبانزد مسوولان بوده و 
هسللت. ما ياد گرفته ايم آدرس بپرسيم. اينكه در 
كدام محله گوجه فرنگي را ارزان مي دهند، اينكه 
در كدام محله مسوولان براي خريد مايحتاج خود 
مراجعه مي كنند و با مشكلي مواجه نمي شوند. ما 
ياد گرفته ايم تمام اين مشكلات، گراني ها، كمبودها 
را تاب بياوريم تا دشللمن شاد نشويم. اما باور كنيد 
جالي اين سلليلي كه صورتمان را سرخ نگه داشته 
ديگر به كبودي گراييده است. كاش مي شد كمي 
هم مسوولان تاب آوري داشتند تا مردم مطالبه گري 

كنند و ترازوي عدالت تعادلش به هم نريزد.

رويداد

فغانبيمارانتالاسميازكمبودداروهايضروري

كمبودهاي دارويي از سللال گذشته تا امروز مشكلات 
بسياري را براي بيماران تالاسمي به وجود آورده است، 
چنانكه به گفته دبير انجمن حمايت از بيماران تالاسمي 
در حال حاضر نه تنها داروي خارجي كه حتي داروهاي 
توليد داخل نيز در دسترس اين بيماران قرار ندارد و اين 
موضوع زندگي آنان را به خطر انداخته است. يونس عرب، 
دبير انجمن حمايت از بيماران تالاسمي در گفت وگو با 
خبرنگار ايلنا با اشاره به وضعيت نامناسب دارويي بيماران 
تالاسمي اظهار كرد: در حال حاضر نه تنها داروي خارجي 
كه حتي داروي ايراني در دسترس بيماران تالاسمي قرار 
ندارد. او افزود: سازمان غذا و دارو در جلسه اي كه بهمن ماه 
۱۴۰۰ با حضور دكتر دارايي رييس اين سازمان برگزار 
شد، به بيماران تالاسمي وعده داد كه داروهاي خارجي و 
ايراني را در اختيار بيماران قرار مي دهد، اما در حال حاضر 
كه تقريبا چهار ماه از زمان برگزاري اين جلسه مي گذرد 
اين سازمان بدعهدي كرده و خبري از اين داروها نيست.

ازابتدايسال۱۴۰۰تاامروز
ازداروهايوارداتيمحرومشدهايم

عللرب ادامه داد: از ابتداي سللال ۱۴۰۰ تللا امروز از 
داروهللاي وارداتي محروم شللده ايم و داروي توليد 
داخل يك شللركت داخلي را هم متأسفانه نداريم، 
چرا كه به رغم آن تعهدي كه داده، خلف وعده كرده 
است. برخلاف گفته هاي مسوولان وزارت بهداشت 
كه امسللال قيمت دارو تغيير نخواهد كرد، يكي از 
داروهاي تالاسمي، ۳۰ درصد افزايش قيمت داشته 
است كه اين پول را بيمار بايد از جيب خود پرداخت 
كند. اين در حالي است كه بر اساس قانون بايد داروي 
بيماران خللاص به صورت رايللگان در اختيار بيمار 
خاص قللرار بگيرد، اما يك شللركت، داروي خود را 
گران و سازمان غذا و دارو نيز آن را تأييد كرده است و 
متأسفانه اين دارو هم تحت پوشش بيمه نرفته است. 

روندصعوديمرگدربيمارانتالاسمي
عرب در ادامه با تأكيد بر تأثير منفي اين كمبود دارويي 
بر بيماران تالاسمي يادآور شد: بيماران تالاسمي امروز 
در بدترين حالت ممكن در سه تا چهار سال گذشته قرار 
دارند. از زمان آغاز تحريم ها در ارديبهشت ۹۷ تا امروز 
آمارهاي مرگ و مير در ميان افراد تالاسللمي افزايش 
پيدا كرده اسللت. از آن زمان تا امروز ۵۷۰ بيمار قرباني 
تحريم، كمبود دارو و سللهل انگاري سازمان غذا و دارو 
و وزارت بهداشت شللده اند. عضو هيات مديره انجمن 
تالاسمي ايران با بيان اينكه داروهاي تالاسمي داروهاي 
اسللتراتژيكي هسللتند، كه ارتباط مستقيمي با جان 
بيماران دارد، اظهار كرد: وقتي يك بيمار به صورت مداوم 
خون تزريق مي كند، نياز دارد كه حجم آهن اضافي را 
كه در بدنش ذخيره مي شود با يكسللري از داروها كه 
آهن زدا هسللتند دفع كند؛ اگر اين داروها در دسترس 
آنها نباشللد، آهن با افزايش خود در بدن آنها، موقعيت 
سمي پيدا كرده و سريع قلب، كبد، ريه و كليه هاي بيمار 
را از كار مي اندازد و بيمار ديابت گرفته و ناچار به دياليز 
مي شللود و احتمال مرگ آني در آنها نيز افزايش پيدا 
مي كند. او تصريح كرد: مرگ بيمار از زماني كه دارو به 
او نرسد از سه ماه تا يك سال و نيم و حتي دوسال طول 
مي كشد اين زمان براي بيماران مختلف متفاوت است. 
ما الان بيماراني داريم كه در بستر افتاده اند و راه درماني 
براي آنها وجود ندارد، چرا كه داروي آنها موجود نيست.

درخواستدارويوارداتيموردنياز
ادعاييغيرمنطقي!

سال گذشته نيز مشكلاتي براي بيماران تالاسمي در تهيه 
داروهاي مورد نياز به ويژه داروي دسللفرال و جيدنيو به 
وجود آمد كه »حيدر محمدي« مديركل وقت دارو و مواد 
تحت كنترل سازمان غذا و دارو اعلام كرد: داروي بيماران 
تالاسللمي به وفور در كشور وجود دارد. وي در عين حال 

بر كمبود داروي دسفرال صحه گذاشت و گفت در حال 
حاضر شركت توليد كننده دسفرال هم اعلام كرده توليد 
اين دارو در دنيا متوقف شده است و تنها براي ايران اين دارو 
را توليد مي كنند. اين شركت با اعلام اينكه توليد اين دارو از 
نظر اقتصادي صرفه ندارد، توصيه كرده است مطابق نظر 
همه متخصصان آنكولوژي در دنيا، روي فرم خوراكي يعني 
دفرازيروكس متمركز شوند. اين مسوول سابق سازمان 
غذا و دارو همچنين اظهار كرده بود كه بيماران معترض كه 
داروي وارداتي )جيدنيو( مي خواهند خواسته شان نامعلوم 
و بي منطق است، چرا كه دارو به وفور در دو نوع تزريقي و 
خوراكي در كشور موجود است، اما اينكه از نوع وارداتي آن 

حمايت كنيم خواسته غيرمنطقي است.

پاسخسازمانغذاوداروبهكمبود
دارويبيمارانتالاسميدرسال۱۴۰۱

»حميدرضا ايلانلللو« مديركل كنوني دارو و مواد تحت 
كنترل سازمان غذا و دارو در گفت وگو با خبرنگار ايلنا، 
در رابطه با وضعيت دارويي بيماران تالاسمي در كشور 
گفت: ما به تعهدات خود در خصوص تهيه داروي بيماران 
تالاسمي عمل كرده ايم. وي افزود: در برهه اي، تأمين ارز 
براي واردات دارو متوقف شللد كه مجددا تأمين ارز آغاز 
شده و مشللكلي در اين رابطه وجود ندارد. او همچنين 
يادآور شد: شركت نوارتيس )تنها توليد كننده دسفرال( 
هم سخت گيري مي كند و تا ارز را دريافت نكند، دارو را در 
برنامه توليد نمي گذارد. اين اظهارات ايلانلو در حالي است 
كه وي فروردين ماه امسال نيز گفته بود دليل كمبود اين 
دارو تاخير در تخصيص ارز طي ماه هاي گذشته و تاخير 
در ثبت سفارش آن در شركت توليد كننده خارجي بود 
كه محموله ثبتي، مردادماه تامين مي شود. البته در سال 
گذشته در حد توان و به ميزان بيش از سال ۹۹ دسفرال 
وارد كشور شده است. در وضعيت فعلي نيز نمونه توليد 

داخل آن در كشور موجود است و مشكلي نداريم.

گليماندگار|
وقتي وضعيت اقتصاد و معيشللت مردم 
در معرض خطر قللرار مي گيرد افزايش 
شللغل هاي كاذب يكي از عواملي است كه اين آشفته 
بازار را به آشفتگي بيشتر مي كشاند. اينكه هر فرد براي 
تامين معيشت خود مجبور به كار كردن در شيفت هاي 
مختلف باشد آن هم در حالي كه امنيت شغلي چنداني 
ندارد، بروز شللغل هاي كاذب مي تواند چرخه توليد و 
اقتصاد را با نقصان هاي بيشتري همراه كند. اتفاقي كه 
طي چند سال اخير شاهد آن بوده ايم. از موتوري هايي 
كه پول مي گيرند تا پلاك ماشين ها را بپوشانند براي 
رد شللدن از منطقه طرح ترافيك تا دستفروشللي در 
اماكن عمومي، خيابان ها، متللرو و... اين اتفاق زماني 
بيشتر رخ مي نمايد كه خرج و دخل افراد فاصله زيادي 
با هم داشللته باشد. در واقع شللغل هاي كاذب زاييده 
شرايط بد اقتصادي است. زاييده وضعيت بد معيشتي 
است و همين شغل ها مي تواند به بدنه اقتصاد و توليد 
آسيب هاي جبران ناپذيري وارد كند. از سوي ديگر اين 
مشاغل تحت پوشش بيمه نيست و دولت نمي تواند از 
اين گروه ماليات بگيرد، بنابراين هر چه افراد بيشللتر 
جذب اين مشللاغل مي شللوند درآمدهللاي مالياتي 
كاهللش مي يابد، با رواج پيدا كردن اين نوع مشللاغل 
تاثيرات منفي آن در اقتصاد به وضوح ديده مي شللود. 
شغل هايي از قبيل قاچاق و دستفروشي افراد در اين 
شللغل ها اقدام به فروش كالاي غيرقانوني مي كنند و 
باعث افزايش حجم اقتصاد زيرزميني و كسب درآمد 
شللده و هيچ گونه ارزش افزوده ايجاد نمي كنند. اين 
شللغل ها باعث كاهش حجم اقتصاد بازار كار رسمي 
شللده و بازار نمي تواند ميان عرضه و تقاضا هماهنگي 
ايجاد كند لذا توليد داخلي و رشللد اقتصادي رسمي 
كاهش مي يابد. همانطور كه حجم قاچاق در اقتصاد 
رو به افزايش است و رواج پيداكردن اين مشاغل باعث 
خارج شدن تعداد زيادي از مقادير ارزي از اقتصاد شده 
و صدمات جبران ناپذيري بلله توليدات داخلي ايجاد 
مي كند. برخي از اين مشاغل باعث بالارفتن جرم شده 
و به امنيت اجتماعي مي توانللد ضربه بزند بايد دولت 
براي كاهش اين نوع مشللاغل نهادهاي قانون گذاري 

و اجرايي، نظارتي قوي را دراين مشللاغل ايجاد كند. 
هماهنگ شدن نظام آموزشي با نيازهاي جامعه و ايجاد 
مشاغل جديد و سوق دادن افراد به سمت فعاليت هاي 
توليدي و بهبود فضاي كسب وكار و ترويج كارآفريني 
است بخشي از اين اقداماتي است كه مي تواند مانع از 
بروز شغل هاي كاذب و تاثيرات آن بر اقتصاد شود. در 
واقع مشاغل كاذب چرخه توليد را متوقف كرده و آب 

به آسياب قاچاق كالا مي ريزند.

عدمامنيتشغليومشكلاتآن
بهروز اسماعيل پور، كارشناس كسب و كار نيز درباره 
افزايش شغل هاي كاذب و تاثيري كه بر اقتصاد كشور 
مي گذارند به »تعادل« مي گويد: از آنجايي كه شللغل 
كاذب تحت حمايت هيچ نهاد و ارگاني قرار نمي گيرد 
در وهله اول امنيت شللغلي را از فعالين در اين عرصه 
سلللب مي كند و در حقيقت افرادي كه داراي شللغل 
كاذب هسللتند نمي توانند از چتللر حمايتي بيمه ها 
استفاده كنند و لذا در صورتي كه حادثه و پيشامدي 
در حين كار براي آنها به وجود بيايد دولت هيچ حمايتي 
از آنها نمي كند. از طرفي فردي كه داراي شغل كاذب 
است تعريفي براي بازنشستگي و دريافت مستمري 
يا بيمه از كار افتادگي وي وجود ندارد .از سللوي ديگر 
برخي مشاغل كاذب به دليل نوع فعاليتي كه در آنها 
 صورت مي گيرد گاهي از سللوي دولت نفي شللده و

 آيين نامه ها و بخشنامه هاي مختلفي براي از بين بردن 
آنها صادر مي شود.

سهمتهيدولتازماليات
درمشاغلكاذب

او مي افزايد: در دنياي امروز ماليات به عنوان مهم ترين 
راه درآمللد دولت ها نقش بسلليار مهمي در توسللعه 
جوامع و شكوفايي اقتصادي و افزايش رفاه دارد. يكي 
از مهم ترين مشللكلات موجود در كشور ما مربوط به 
افزايش مشاغل كاذب و به تبع آن كاهش درآمد دولت 
اسللت. از آنجايي كه مشللاغل كاذب هيچ شناسنامه 
و معرفللي ندارند و دولت نيز كنترلي بللر آنها ندارد در 
حقيقت دريافت ماليات نيز از آنها به نوعي غير ممكن 

است . اين درحالي است كه گردش مالي بسيار زيادي 
در اين نوع مشللاغل وجود دارد و گاهللا درآمد برخي 
شللغل هاي كاذب چند برابر شغل هاي رسمي است. 
افراد فعال در مشاغل كاذب با وجود اينكه از امكانات 
عمومي و دولتي اسللتفاده مي كننللد، اما در حقيقت 
مصرف كننده هايي به شمار مي روند كه هيچ سهمي 
در كمك به دولت براي توسعه و افزايش سطح رفاه و 

آسايش جامعه ندارند.

رابطهمستقيممشاغلكاذب
باكاهشتوليدداخلي

اسماعيل پور در بخش ديگري از سخنانش مي گويد: 
بدون شك منابع انسللاني از مهم ترين عناصر توسعه 
و شكوفايي جوامع هستند . البته منابع انساني زماني 
مي توانند در اين راستا حركت كنند كه از علم، تجربه، 
انرژي و تخصص آنها در راسللتاي پيشللرفت جامعه و 
افزايش توليد داخلي و علم آموزي استفاده شود. آنچه 
مسلم است اين است كه افزايش مشاغل كاذب موجب 
لطمه زدن به روند رشد اقتصادي كشور و مانع توسعه 
كشور مي شوند،؛ چرا كه نيروي انساني فعال در شغل 
كاذب بجاي اينكه ابزاري براي افزايش توليد داخلي و 
سرعت بخشيدن به چرخ توسعه كشور شود، صرفا به 
يك مصرف كننده تبديل مي شود. از طرفي در برخي 
از مشللاغل كاذب به منظور كسب سود بيشتر حاصل 
فروش، از اجناس قاچاق و وارداتي استفاده مي شود كه 
اين خود از جهات مختلفي تاثير منفي بر اقتصاد كشور 
مي گذارد. از طرفي واردات كالاي قاچاق باعث مي شود 
دولت نتوان از طريق قانوني ماليات بر كالاهاي خارجي 
وضع كند كه اين تاثير مستقيم بر درآمد دولت و در پي 
آن روند خدمات دهي دولت به مردم دارد. متاسللفانه 
هم اكنون بسياري از دست فروش ها و دوره گردها براي 
اينكه سود بيشتري نصيبشان شود استفاده از كالاي 
بي كيفيت وارزان قيمت قاچاق را بر توليد داخلي ترجيح 
مي دهند كه اين موجب تضعيف اقتصاد كشور مي شود.

مشاغلكاذبوتاثيرروانيمنفيبرجامعه
اين كارشللناس كسللب و كار مي افزايد: يكي ديگر از 

تبعات منفي مشللاغل كاذب بدنبال دارند مربوط به 
تاثير بد به بعد روحي و رواني جامعه اسللت .از آنجايي 
كه بسياري از مشاغل كاذب چون فال گيري، جارزني، 
دلالي و واسطه گري، گل فروشي و ... احساسات مردم 
را تحت تاثير قرار مي دهد، افزايش اين نوع مشللاغل 
موجب لطمه زدن به بعد روحي و رواني جامعه مي شود 
كه اين موضوع خود مي تواند زمينه سللاز مشللكلات 
بسياري در جامعه باشد. بر اين اساس با توجه به اينكه 
افزايش نرخ بيكاري و كاهش فرصت هاي شغلي رسمي 
مهم ترين عامل افزايش شللغل هاي كاذب در جامعه 
است، انتظار مي رود دولت و ساير نهاد هاي برنامه ريز 
و تصميم گيرنده با اتخاذ تدابيللر لازم و با عزمي جزم 
و راسللخ تلاش خود را براي از بهبود شرايط اقتصادي 
كشور و به طبع كاهش نرخ بيكاري و همچنين مشاغل 
كاذب به كار بگيرند تا زمينه استفاده از نيروي انساني 
فعال موجود در كشللور در جهت توسللعه و پيشرفت 

كشور فراهم شود.

عدمبهبودمعيشت؛افزايشمشاغلكاذب
از سوي ديگر عضو كانون عالي شوراهاي اسلامي كار با 
بيان اينكه از اين به بعد شاهد تغيير روال كار خواهيم 

بود، معتقد اسللت: در صورت عدم بهبود معيشللت و 
دسللتمزدها، عده بيشتري به مشللاغل كاذب و غير 
مولللد روي خواهند آورد. آيت اسللدي درباره كاهش 
آمار تعديللل نيروي كار در فروردين امسللال و دلايل 
آن ابللراز عقيده كرد و گفت: نماينللدگان كارگري در 
جلسات دستمزد شوراي عالي كار اين مساله را پيش 
بيني كرده بودند و با بررسللي هايي كه صورت گرفته 
بود، اعتقاد داشتيم كه افزايش مزد باعث ريزش نيرو يا 
تعديل و اخراج كارگران نخواهد شد. او ادامه داد: اين 
احتمال داده شد كه برخي از صنوف و واحدها به دليل 
سهم بالاي دستمزد در قيمت تمام شده محصول كمي 
دچار مشكل شوند كه بر اين اساس مقرر شد دولت در 
زمينه حمايت از واحدهللاي كوچك و واحدهايي كه 
متضرر مي شوند، بسته حمايتي در نظر بگيرد ولي در 
مجموع اعتقاد نداشتيم كه افزايش مزد باعث اخراج 
نيروي كار مي شود. عضو كانون عالي شوراهاي اسلامي 
كار ادامه داد: به دليل اينكه نيروهاي كار با دستمزدي 
كه مي گرفتند حاضر به كار نبودند، تصميم به افزيش 
حقوق ها گرفته شللد. در حال حاضر در برخي شهرها 
خيلي از واحدهاي توليدي حاضرند خدمات و حقوقي 
بالاتر از حقوق كار بدهند تا كارگر را حفظ كنند ولي 

مساله اين است كه نيرو سر كار نمي رود. اسدي گفت: 
تاكيد ما اين بود كه دولت در زمينه آموزش هاي مهارتي 
وارد شود و آموزش هاي فني و حرفه اي را در واحدهاي 
توليدي گسترش دهد. اگر فرضا سازمان آموزش فني 
و حرفه اي ۵۰ نفر را آموزش مي دهد و براي آن هزينه 
مي شللود، آن مربي و اسللتاد را به واحدهاي توليدي 
ببرند كه به تناسب شغل نيروهاي كار به آنها آموزش 
بدهد تا كارگر ماهر بيشللتري داشته باشيم. به گفته 
عضو كانون عالي شللوراهاي اسلامي كار بسياري از 
شركت ها با مشكل نيرو مواجه هستند چون كسي با 
حقوق ۴ ميليون تومان نمي تواند زندگي اش را اداره 
كند و ناچار به مشللاغل غيرمولد روي مي آورد. در 
صورتي كه در برخي شهرها، نرخ كرايه خانه به شكل 
سرسام آوري افزايش پيدا كرده باشد، در اين شرايط 
كارگر نمي داند بايد كللدام يك از هزينه هاي خورد 
و خوراك، درمللان و اجاره بهاي خود را تامين كند. 
كارگر با هزار مشقت قرارداد يكساله خانه مي بندد 
و بعللد از آن طرف، بنگاه قرارداد دو ماهه با او منعقد 
مي كند و كارگر نمي داند كرايه خانه ماه هاي آينده را 
چطور بپردازد؛ در نتيجه سراغ مشاغل كاذب مي رود 

كه درآمدش بهتر و كم دردسرتر است. 

گزارش

افزايشمشاغلكاذبوتاثيرآنبراقتصادومعيشت

وقتيچرختوليدازحركتبازميايستد

ميزبانيايراناز۱۵۶گونهپرندهمهاجردرزمستانسالگذشته
در دوره سرشماري زمسللتاني پرندگان آبزي و 
كنارآبزي سال گذشته، اسللتان هاي مازندران، 
گلسللتان و گيلان ميزبان بيشللترين جمعيت و 
اسللتان هاي البرز، يزد و همدان ميزبان كمترين 
جمعيت پرندگان آبزي و كنارآبزي مهاجر بودند. 
بر اسللاس گزارش ملي سرشللماري زمسللتاني 
پرندگان آبزي و كنار آبزي سللال گذشته، ۴۹۱ 
سللايت در سراسر كشللور مورد آماربرداري قرار 
گرفللت و در مجموع يك ميليللون و ۹۹۸ هزار و 
۶۱۵ پرنده از ۱۵۶ گونه پرنده آبزي و كنارآبزي 
مهاجر شللمارش شللد كه از اين تعداد، ۶۱ هزار 
 IUCN و ۴۳۹ پرنده متعلق به فهرسللت سرخ
شامل پليكان پا خاكسللتري، غاز پيشاني سفيد 
كوچك، عللروس غاز، اردك سللرحنايي، اردك 
مرمري، اردك سرسفيد، درناي سيبري و تليله 
بزرگ اسللت كه در سايت هاي مختلفي از كشور 
مشللاهده و گزارش شدند. بيشللترين جمعيت 
پرنللدگان آبللزي و كنارآبزي مهاجر فهرسللت 
سللرخ IUCN متعلق به گونه اردك سرحنايي 
بللا جمعيت ۵۳ هللزار و ۸۸2 پرنللده و كمترين 
جمعيت مربوط به دو گونه درناي سيبري )يك 
قطعه( و عروس غاز )دوقطعه( پرنده بود. به طور 

كلي در سرشماري سال گذشته، ۳.۰۷ درصد از 
كل جمعيت پرندگان آبزي و كنار آبزي متعلق به 
فهرست سرخ IUCN بودند. در دوره سرشماري 
زمستاني پرندگان آبزي و كنارآبزي سال گذشته، 
اسللتان هاي مازندران، گلستان و گيلان ميزبان 
بيشللترين جمعيت و اسللتان هاي البللرز، يزد و 
همدان ميزبان كمترين جمعيت پرندگان آبزي 
و كنارآبللزي مهاجر بودند. بيشللترين جمعيت 
پرندگان متعلق به گللروه غازها، قوها و اردك ها 
با جمعيللت ۹۵2 هزار و ۸۸۶ پرنللده و كمترين 
جمعيت متعلللق به گروه اسللكوآها، لك لك ها، 
اكراس ها و كفچه نللوك به ترتيب با جمعيت 2 و 

۱۵۳۹ پرنده بود. 

رويخطخبر

افزايشكانونهايگردوخاكنسبتبهسالگذشته
رييس مركز ملي اقليم و مديريت بحران خشكسالي 
با بيان اينكه كانون هاي گرد و غبار نسبت به سال 
گذشته افزايش يافته اند، اظهار كرد: سال گذشته 
خشللك و كم بارش بود و امسال سال دومي است 
كه در اين شرايط كم بارشي قرار داريم، در نتيجه 
فركانس گرد و خاك، گستره و تعداد روزهاي آن 
نسبت به سال گذشللته افزايش يافته است. احد 
وظيفه درباره كانون هاي گللرد و غبار و تعداد آنها 
اظهار كرد: كانون هاي گرد و غبار قابل شللمارش 
دقيق نيسللتند اما جايگاهشللان مشخص است، 
مطالعه و در نقشلله ها تطبيق داده شللده و كاملا 
مشللخص اسللت كه چه ميزان كانون گرد و غبار 
وجود دارد اما نكته اين اسللت كه ميزان كانون ها 
ثابت نيست چرا كه تعداد آنها بر اساس بارش سالانه 
تغيير مي كند و شدت خشكسالي نيز با ميزان بارش 
سالانه مرتبط است. به طور مثال در صورت بارش 
باران كافي در تالاب گاوخوني در جنوب اصفهان 
و مرطوب شدن سللطح درياچه و رشد گياهان در 
تالاب ديگر به آن نمي توان به عنوان كانون گرد و 
غبار نگاه كرد ولي در صورت تداوم كاهش بارش، 
تالاب گاوخوني تقريبا خشك مي شود و مساحت 
آبي آن كاهش مي يابد بنابراين مي توان از اين محل 
به عنوان كانون گرد و غبار ياد كرد. او افزود: كاهش 
سطح آب سللدها و درياچه ها به اين معنا است كه 
آب در دسترس انسان كاهش يافته و به مساحتي 

كه مي تواند به كانون گرد و غبار تبديل شللود نيز 
افزوده شده است. به گفته رييس مركز ملي اقليم 
و مديريت بحران خشكسللالي كانون هاي گرد و 
غبار فقللط در ايران قرار ندارند و بخش عمده اي از 
اين كانون ها در غرب ايران در كشللورهاي عراق، 
سللوريه، اردن و جنوب ايران در عربستان و كويت 
قرار دارند، در نتيجه با افزايش شدت باد و جهت باد 
كه عمدتا در عراق و شرق سوريه و گاهي در اردن 
و عربستان اسللت، كانون هاي گرد و غبار تشكيل 
مي شللوند اما نكته قابل توجه اين است كه عمده 
گرد و خاك ورودي به كشور از سوي عراق و سوريه 
و اردن و گاهي هم عربسللتان است و گاهي اوقات 
هم كه كمتر اتفاق افتاده است، از شمال آفريقا گرد 
و خاك برمي خيزد و توسط جريان هاي تراز مياني 
وارد ايران مي شللوند كه در تصاويللر ماهواره اي به 

خوبي قابل مشاهده است.
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